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CULTURAL ENCOUNTERS: THE PERUVIAN ARTIFACTS COLLECTED BY 
CRISTOBAL VACA DE CASTRO 

Genoveva Garcia-Gallardo Carcedo, M.A. 

Western Michigan University, 2004 

This project examines the collecting activities of Cristobal Vaca de Castro 

through a comparative analysis of official and private letters, inventories of items he 

collected, trial records, his judicial review (an appraisal of his activities in office taken 

after his term ended, known as residencia), and secondary sources. Vaca de Castro was 

originally sent to Peru to act as a judge to ensure that Francisco Pizarro carried out the 

royal orders and instructions he had been sent and to establish peace in a Peru struggling 

with civil wars. The assassination of Francisco Pizarro on the eve of Vaca de Castro's 

arrival broadended Vaca de Castro's original mission, and he assumed the governorship 

of Peru, from July 1541 to May 1544. 

During this time, he engaged in business transactions, secret shipments of goods 

that he would use to increase his social and economic status in Spain. The eclectic group 

of goods he collected and shipped are more than just evidence of the wealth Vaca de 

Castro was exporting. The pieces he collected and shipped are evidep�e that a two-way 

cultural transformation was taking place in Spanish Peru as e�rly as tli�\1540s. Spaniards 

were adapting Inca artifacts, especially gold and silver objects and textiles, to meet their 

cultural needs. At the same time, some traditional European artifacts were also being 

produced with Inca representations. Vaca de Castro's shipping practices, ultimately, 

exemplify the Inca-Spanish cultural exchange. 
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INTRODUCTION 

Cristobal Vaca de Castro, who became governor of Peru after Francisco Pizarro 

was assassinated in July of 1541, played a significant role in the early history of the 

territory that had formerly belonged to the Incas, and he participated in the cultural 

encounter that took place during the Spanish colonization of America. Few scholarly 

works have analyzed Vaca de Castro's life, and these have focused mainly on his official 

career. Recently discovered archival material reveals that the private activities of this 

historical character offer a different and equally important perspective on the early 

colonial period of Peru. 

The earliest scholarly references to Cristobal Vaca de Castro come from the 16th
-

century chroniclers, Gonzalo Fernandez de Oviedo 1 and Pedro Cieza de Leon.2 Their 

particular ideology shaped their critical interpretations of Vaca de Castro's role in the 

government of Peru. Also during the 16th century, the historian and poet Cristobal 

Calvete de Estrella wrote an epic poem in Latin, Vaccaecis, which framed Vaca de Castro 

as a heroic figure. Vaca de Castro's son, the Archbishop of Granada, Pedro de Castro, 

commissioned the project to honor the public memory of his late father. Although the 

Vaccaecis was finished in 1590, it was not published for more than a century.3 During the. 

first decades of the 1 ih century, Antonio de Herrera, official historian of the Spanish 

Crown, wrote the Elogio a Vaca de Castro.
4 Both the Elogio and the Vaccaecis elevated 

the memory of the Peruvian governor to enhance the reputation of the entire Vaca de 

1 Gonzalo Fernandez de Oviedo, Historia General y natural de las indias (Madrid: Atlas, 1959). 
2 Pedro Cieza de Le6n, Guerras Civiles, Vol.3 of Obras Completas (Madrid: Consejo Superior de 

Investigaciones Cientfficas, 1984). 
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Castro family. In 1741, Friar Francisco Heredia Bamuevo wrote an extensive book about 

Vaca de Castro's son, the archibishop Pedro de Castro, founder of the monastery of Sacra 

Monte in Granada, and published the manuscript written by Calvete de Estrella for the 

first time.
5 

This volume was the only contribution related to Vaca de Castro published

during the following two centuries. 

The first modem treatment of the life of Vaca de Castro, a critical edition of 

Antonio de Herrera's Elogio a Vaca de Castro, was published in 1918 by the historian 

Francisco Silva.6 Silva, like his earlier counterparts, tried to recuperate the memory of

the "honorable" 16
th

-century Spanish governor of Peru, and did not advance scholarship 

on the life and activities of Vaca de Castro. In 1947 Jose Lopez de Toro published a 

Spanish translation of Calvete de Estrella's Vaccaecis and a critical study of the literary 

work.7 Casiano Garcfa Rodriguez's 1956 work on the life of Vaca de Castro, Vida de

Vaca de Castro, presidente y gobemador del Peru represents the most extensive 

monographic study of Vaca de Castro publish to date.
8 

The primary sources reproduced

in this book are a helpful addition to available research materials. In the last decade of 

the 20
th 

century, Jose Marfa Paniagua Perez and Isabel Viforcos published the Vida de

Don Cristobal Vaca de Castro, gobemador del Peru with the intention of rescuing the 

historical figure of the governor from the shadows of history. 

3 
Juan Cristobal Calvete de Estrella, Elogio de Vaca de Castro, Jose Lopez·de Toro, trans. (Madrid: 

Consejo Superior de Investigaciones Cientfficas, 1947). 
4 

J Francisco Silva, Elogio a Vaca de Castro por Antonio de. Herrera (Madrid, Sue. de Hernando, 1918). 
5 D Nicolas Heredia Barnuevo, Mistico ramillete: Vida de D. Pedro de Castro, fundador de Sacro Monte, 

2d ed. (Granada: Universidad de Granada, 1998). 
6 

J Francisco Silva, Elogio a Vaca de Castro por Antonio de. Herrera (Madrid, Sue. de Hernando, 1918). 
7 

Juan Cristobal Calvete de Estrella, Elogio de Vaca de Castro, Jose Lopez de Toro, trans. (Madrid, CSIC, 
1947). 
8 

Casiano Garcfa Rodriguez, Vida def Licenciado Cristobal Vaca de Castro, presidente y gobernador def 

Peru. (Madrid: Religion y Cultura, 1957). 
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This thesis examines both the official and private activities of Vaca de Castro as a 

means of illuminating the early stage of colonization in Peru. In particular this thesis 

explores the connection among seven historical documents-six of which have not been 

published previously. The documents describe material goods Vaca de Castro possessed 

and shipped to Spain during his term as governor of Peru. These objects reflect the 

dynamic exchange and cultural flow that took place between Spanish and Inca culture as 

early as the 1540s. 

This project is influenced by specialists sucn as Catherine Julien9 
and Paz 

Cabello
10 

who have interpreted the cultural dimensions of Peruvian-Spanish exchanges

using written inventories of objects sent from Peru to Spain. While Cabello's research 

focuses on royal collections, Julien's work concentrates on the private collection of 

Francisco de Toledo, Viceroy of Peru from 1569 to 1583. This thesis examines Vaca de 

Castro's private collections, relying on the methodologies developed by Cabello and 

Julien, to illuminate the earliest period of cultural exchange in Spanish Peru. 

9 Catherine Julien, "History and Art in Translation: The Panos and Other Objects Collected by Francisco 

de Toledo," Colonial Latin America Review 8 (1999): 61-89. 

'0 Paz Cabello, "Los Inventarios de objetos Incas pertenencientes a Carlos V: Estudio de la colecci6n, 

traducci6n y trascripci6n de los documentos," Ana/es def Museo de America 2 (1994): 33-61. 

3 
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CHAPTER ONE 

THE LIFE OF CRISTOBAL VACA DE CASTRO 

The conquest of the southern continent of the Americas began with the mid-1520s 

expeditions by Francisco Pizarro, Diego de Almagro and Hernado Luque, sent by 

Panama Governor Pedrarfas Davila to explore the regions to the south.11 They were 

hoping to find people with material wealth comparable to the Aztecs, first met by Hernan 

Cortes in 1519,
12 and their expectations were confirmed when they encountered the Inca 

civilization with its extraordinary political organization and sophisticated material culture 

and technologies. 

Cortes' experience in the conquest of Mexico taught the southern conquistadors 

that they should attain a royal capitulaci6n from Charles V before taking over new 

territories.13 For this reason, and to convince the Spanish Crown of the richness of the

newly discovered land of the Incas, Francisco Pizarro went to Spain to ask the Crown to 

grant him and his colleagues the powers required to govern the new lands.
14 

The capitulations obtained by Pizarro created tensions among the three partners. 

They had arranged to divide their power: Pizarro would be the political ruler while 

Almagro would rule the military and Luque would be responsible for religious matters. 

The royal Capitulation of July 26, 1529, however, favored Pizarro alone. He was granted 

"the authority to discover, conquer and populate the province of New Castille, 200 

leagues (approximately 1,115 km) along the Pacific coast, starting from Tempula o 

11 Rafael V .iron Gabai, Francisco Pizarro and his Brothers: The Illusion of Power in Sixteenth Century

Peru (Norman: University of Oklahoma, 1997). 
12 Varon Gabai, 12: "[ ... ]the driving force behind Spanish expansion in the Americas was not a spirit of 
adventure but poverty and rivalry." 
13 Varon Gabai, 14: "A common desire of all the conquest captains was to deal directly with the Crown, 
leaving aside individuals who through the offices they held benefited within their jurisdiction." 



Santiago[ ... ] the actual province of Esmeraldas, in Escuador," 
15 

and was assigned the 

title of Governor and Captain-General of the province, called New Castille.
16 

Almagro 

and Luque had to be content with their limited appointments, the former as head of the 

fortress of Tumbes on the Peruvian coast, and the latter as Protector of the Indies of 

Peru.
17

In order to secure his position and pursue the conquest of Peru, Francisco Pizarro 

needed to maintain good relations with his peers. Pizarro attributed the imbalance of 

powers to the decision of Charles V and managed to persuade Almagro and Luque of his 

good intentions, promising to request recognition for their services from the King. 18

Finally, on May 21, 1534, the King granted Almagro the title of Governor of New 

Toledo, a province 200 leagues in length, located immediately south of Pizarro's 

province of New Castille.
19

Diego de Almagro assumed that Cuzco, the old Inca capital, belonged to the 

territories granted to him. The delimitation of borders constituted a problem because 

Pizarro's possessions had also been extended.
20 

Pizarro already had interests in Cuzco 

14 
Varon Gabai, 16: "Pizarro had always had the leading role; Almagro was second in command and in 

charge of all matters regarding supplies and provisions." 
15 

Teodoro Hampe Martinez, "La division Gubernativa, Hacendfstica y Judicial," Revista de Indias 62 

(1998): 59-85: (The translation is mine) "Por este documento se autoriza al caudillo extremefio a realizar el 

descubrimiento, conquista y poblacion de Nueva Castilla, nombre de un territorio de 200 leguas 

(aproximadamente 1.115 kilometros) de extension a lo largo de la costa del Pacffico, arrancando desde el 

pueblo de 'fempula o Santiago[ ... ] en la actualidad provincia ecuatoriana de Esmeraldas." 
16 William Prescott, History of the Conquest of Peru (New York: AMS Press 1968), 145. 
17 Prescott, 145. 
18 

Prescott, 15 l. 
19 

Hampe Martinez, 63. 
20 Ibid. "A Royal letter from May 4, 1534, allowed to extend the territory 70 legues (around 390 
kilometers) the governance of Pizarro." 
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and had distributed royal tribute rights (encomiendas) to Spaniards there.
21 

The debate

over jurisdiction lasted several years. 
22 

The tensions seemed to diffuse when Francisco Pizarro promised Diego de 

Almagro the governance of Cuzco after the latter returned from an assigned mission in 

Chile. However, they were fueled again when Almagro discovered that Hernando 

Pizarro had been given authority to govern Cuzco. As soon as Almagro returned from 

Chile he tried to secure his position by imprisoning Hernando and Gonzalo Pizarro. An 

infuriated Francisco Pizarro left Lima to face Almagro in Cuzco. 

The tension that had accumulated over the years culminated in a civil war. Diego 

de Almagro and his followers, known as the Chilenos, faced off against the family and 

followers of Francisco Pizarro, known as the Pachacamasc.
23 At Salinas, on April 26, 

1538, Diego de Almagro was defeated and killed by the Pizarros. This bloody conflict 

increased the strain between the two factions, and conflict continued over the next fifteen 

years.
24 

The wars between Spanish factions constituted a serious problem for the 

maintenance of a Spanish dominion. After the War of Salinas in 1538, Francisco Pizarro 

again became the governor of the whole territory of Peru; he surrounded himself with his 

brothers, and the Pizarro family shaped the early years of colonial Peru.
25 

Unhappy with 

21 
Catherine Julien, "La encomienda de! Inca," Actas del Congreso de Etnohistoria, 2 (1998): 489-517. 

22 
Hampe Martinez, 63-64. There were several attempts to decipher the geographical dilemma, Bobadilla's 

measures "did not stop the bloody war between the conquistadors." Vaca de Castro's report from 

September•l9, 1543, assures that the province of New Toledo started south of Cuzco, [ ... ] which implied 

that the determination of the veteran Diego de Almagro to govern Cuzco was not supported." This source is 

in (AGI) Escribanfa de Camara, 498-C, (f. 66v) 
23 

Prescot, 43. 
24 

James Lockhart, Spanish Peru, 1532-1560; A colonial society (Madison: University of Wisconsin Press, 

1994), 3. 
25 Varon Gabai, xii. "[Francisco Pizarro] shared a great part of the risk and most of the benefits [ with his 

brothers]." 
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this new development, the Almagrist under the leadership of "the young" Diego de 

Almagro (Diego de Almagro el mozo) plotted to take over Peru. This unstable situation 

set the stage for Vaca de Castro's selection as judge, commissioned to represent and 

serve the Spanish monarchy in Peru.
26

The Almagristas assassinated Francisco Pizarro in his residence in Lima on July 

26, 1541, plunging Peru into another round of open civil war. Vaca de Castro was in 

Popayan, in what is now southern Colombia, when he learned of Pizarro's assassination. 

His mission suddenly changed as he assumed the position of governor and was forced to 

launch a military campaign against the Almagristas. 

Who was this new governor of Peru? Cristobal Vaca de Castro was born in the 

province of Leon, Spain at approximately the same time that Colombus reached the 

Americas in 1492.
27 

There has been much speculation about the family name Vaca de

Castro. The heraldic symbol, which includes an image of twelve golden coins headed by 

the figure of a cow, proceeds from a noble linage of ancestors, heroes at the time of the 

Battle of las Navas de Tolosa (1221).28 
There are few references to the immediate family

of Cristobal Vaca de Castro. His parents, Garcia Dfaz de Cadorniga y Castro and Giomar 

Cabeza de Vaca, 
29 

were from two important families of Galicia and Leon, both known for

their loyalty to the Crown of Castille. The father of Cristobal Vaca de Castro belonged to 

the royal escort of the Queen Isabel la Cat6lica. 
30 

26 Casiano Garcfa Rodriguez, Vida del Licenciado Cristobal Vaca de Castro: Presidente y gobernador del 

Peru. The-information arriving in Spain was not always close to the reality and that is part of Vaca de 
Castro's mission: "averiguar que habfa de verdad en todas las acusaciones que constantemente llegaban de 
la corte." 
27 All his biographers speculate about the date and place of birth of Cristobal Vaca de Castro. 
28 Garcfa Rodriguez, 6. 
29 Isabel Viforcos and Jesus Paniagua, 23: "Entre los ascendientes historicos se cuenta don Pedro Cabeza de 
Vaca, que fue obispo de la ciudad de Leon entre los afio 1448-1459." 
30 Garcfa Rodriguez, 15. 
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Cristobal Vaca de Castro's family held the entailed estate (mayorazgo) of 

Mayorga and Izagre, dominions in the territories of the city of Leon; this is where, most 

likely, Cristobal was bom.31 Vaca de Castro was educated throughout his early years and 

probably obtained his law degree at the University of Salamanca. There are no records of 

his attendance there, but his family members were often sent to study at Salamanca at that 

time.32

Vaca de Castro was married to Maria Magdalena de Quinones, who was related to 

the counts of Luna, high nobility in Leon.33 The new couple spent their first years of 

marriage near Leon, in Mayorga and Izagre, while Cristobal Vaca de Castro served in his 

first professional positions.34 Later they moved to Roa, in the diocese of Osma, where he 

was city solicitor (procurador), and from there to Valladolid in 1536, where he became 

judge (oidor) of the royal court of appeals (Audiencia).

The marriage brought eight children, three males and five females. Only two of 

them, Catalina and Juana, married. The rest, except Jeronimo, who died early, and 

Antonio, joined religious orders. Antonio went to Peru when the Council of the Indies 

awarded him an income in encomiendas, in recompense for his father's services,35 and 

Pedro, the youngest son, became Archbishop of Granada, a high position in the society of 

Spain at that time.36 The Vaca de Castro and Quinones' patrimony (mayorazgo)

continued through Francisco Andrade Quinones, son of Catalina Vaca de Castro and 

31 Garcfa Rodriguez, 15: This information was gathered later on in his life, during the process required to 
became knight of the Order of Santiago. 
32 Isabel Viforcos and Jesus Paniagua, 27. 
33 Isabel Viforcos and Jesus Paniagua, 28. 
34 Marfa de Quinones played an important role in the personal business of the family during Cristobal Vaca 
de Castro's absence. 
35 Garcfa Rodriguez, 265. 
36 Pedro de Castro played a crucial role in the life of his father during his imprisonment, as it will be 
mentioned later (see page 21). 
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Gozalo de Caceres.
37 

Valladolid became the permanent residence of the Vaca de Castro

family. It was the location of the royal apellate court and hence a convenient location for 

those interested in social improvement.38 

It is assumed that Vaca de Castro was acquainted with the Court; becoming a 

judge of the Audience in Valladolid was a step into the high society of Castille.
39 

This

factor and the preference of Charles V to select educated men rather than members from 

nobility for administrative positions
40 

made Vaca de Castro a perfect candidate for any

position offered by the Court.41 
He was made a knight of the Order of Santiago in 1539, a

prerequisite for election to high administrative positions. 

It was around this time that the Spanish monarch decided to send a delegate to 

supervise the situation in the Spanish colony of Peru.42 
The instability existing in Peru,

compounded by the recent chaos of the war between Pizarro and Almagro, urged the 

emission of a judge who would establish peace and justice in the Peruvian provinces of 

37 Garcfa Rodriguez, 16. 
38 Bartolome Bennassar, Valladolid en el Siglo de Oro: una ciudad de Castilla y su entorno agrario en el 

siglo XVI (Valladolid: Ambito, 1989), 120: "El papel polftico de Valladolid no tuvo por unico resultado 
hacer de la villa uno de los centros selectos de la vida aristocratica. Durante las estancias de la Corte, los 
Consejos de Gobierno y las Secretarfas de Estado se establecieron en ella de forma permanente: Ios 
miembros de! Consejo Real y del Consejo de Indias, los secretarios, los oficiales ma yores de la 
contabilidad, eran otros tantos personajes." 
39 Bennassar, 116: "La Chancilleria era la emanaci6n del tribunal del rey. [ ... ]El prestigio del tribunal era 
considerable: en las ceremonias publicas que se celebraban en Valladolid, en ausencia de! rey y de la Corte, 
el orden ds precedencias concedfa el primer lugar al presidente, y a  los oidores de la Chancillerfa delante de 
los miembros del Tribunal de! Santo Oficio, de! abad y de! cabildo de la Iglesia Mayor, de los profesores de 
Ia Unviersidad, y, por ultimo, a pesar de ser representante directo del poder real, de! corregidor." 
40 Hampe Martinez, Don Pedro de la Gasca, 6. Siguiendo el ejemplo de sus antecesores los RR. CC, Carlos 
confio los cargos preeminentes del medio cortesano a favor de letrados, hombres de !eyes formados en la 
Universidad. 
41 The Consejo de las Indias was created in September 14, 1519, to deal with the transatlantic issues. 
42 Varon Gabai, 31. 
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New Castille and New Toledo. On June 15, 1540 Charles V issued instructions to Vaca 

de Castro to carry out various tasks in Peru.43

Vaca de Castro was not the King's first choice for this undertaking. The King's 

first choice lacked "one requisite" and was denied the position.
44 

Why was Cristobal

Vaca de Castro selected? He had professional experience and a prestigious family 

background.45 According to a letter written by Cardinal Francisco de Loaysa, president of 

the Council of the Indies (Consejo de las Indias), to Vaca de Castro in September 1540, 

the decision to select Vaca de Castro for the Peruvian enterprise had been personally 

decided by the cardinal.46 

Cardinal Loaysa was highly influential in the Court and had particular preferences 

and interests in the colony of Peru.
47 

The ideology of any mediator in the Peruvian

conflict would be crucial for the overall success of the mission. Hence, although Vaca de 

Castro was supposed to play a neutral role, his recommendation by Cardinal Loaysa, a 

supporter of Pizarro, suggests that Vaca de Castro was expected to support the "correct" 

side.48 In addition to the economic and professional rewards expected from this mission, 

43 This source is in AGI, Lima, 566. Libro 4, n.l and has been published in Lewis Hanke, ed. Los virreyes 

Espafioles en America durante el gobierno de la casa de Austria, vol. 280 of Biblioteca de Autores 

Espafioles, (Madrid: Atlas, 1978), 20-36. 
44 The letter of August 27, 1540 from Loaysa to Vaca de Castro provides detailes (see Garcia Rodriguez, 
17-18).
45 Isabel Viforcos and Jesus Paniagua, 38.
46 Garcia Rodriguez, 17: Loaysa's first letter to Vaca de Castro proves this point: "El Emperador senalo
para ello a uno del Consejo Real; y porque le faltaba una cosa se dej6; yo entonces dije a S.M. el valor de 
vuestra persona y c6mo estarfa seguro, si se os enviase alla, que toda la tierra se pondrfa en orden y en 
raz6n y en servicio de S.M." 
47 Varon Gabai, 37. The author quotes this information from Victoria Carmona Vergara's "Informaciones 
en la cort6 y consecuencias polfticas en el Peru temprano," a paper presented at the Center Congreso de 
Estudiantes de Historia, Pontificia Universidad Cat61ica del Peru held in Lima in 1993. 
48 Garcia Rodriguez, 17-20. Loaysa's recommendation of Pizarro to Vaca de Castro appears in his first 
letter: "El gobernador Francisco Pizarro, creedme a mf, Senor, que es un bendito hombre, y que con el 
hareis lo que al servicio de Dios y del Rey conviene, no menos que si fuerais solo." The Cardinal's second 
letter, written on September 19,1540, continues his praise of Pizarro: "Segun el gobernador y marques 
Francisco Pizarro es virtuoso y bien acondicionado, es de creer, sin duda, questando vos, Senor, presente, 
no se movera contra vuestro parecer, y se guiara por vuestro voto como si yo se lo diese." 

10 



Cardinal Loaysa suggested that Vaca de Castro could expect to benefit economically and 

profession al I y. 
49

It was generally suspected that Cardinal Loaysa had a personal interest in the 

selection of Vaca de Castro for the judicial position. The Almagrist believed that 

"Hemado Pizarro arranged with Cardinal Loaysa to select Vaca de Castro who would 

favor Francisco Pizarro's business."50 How Vaca de Castro's election served interests in 

Spain is a topic worth investigating. 

By June 1540 the King of Spain had chosen Vaca de Castro to assist Francisco 

Pizarro in carrying out the many royal orders and provisions that had been sent to Peru.51

Vaca de Castro was instructed to establish peace and apply justice, using his knowledge 

and legal experience.52 Later that same year, new orders broadened the scope of his 

activities. Because he was coming from the royal apellate court of Valladolid, he was 

made president of the royal apellate court of Panama and ordered to supervise the 

situation in the Caribbean colonies of Santo Domingo as well.53 

An additional letter of extraordinary relevance was sent to Vaca de Castro in 

September 1540. It was a royal order (cedula real) namjng Vaca de Castro as governor 

49 
Garcfa Rodriguez, 18-19. The Cardinal's September 19, 1540 letter explains: "pareceme que sera bien 

como Senor dezir quescrybais seiialando de alla lo ques menester que se faga con vuestra persona[ ... ]; 

pero es bien, Senor, questeys advertido que nadie entienda el negocio proquestays delicado, como fablar en 
casamiento de fijo." 
5
° Cieza de Leon, 185. "[ ... ] procur6 con el Cardenal Loaysa, para que fuese el [Vaca de Castro] y le 

encargaran las cosas del marques Pizarro, e que se mostrase favorable a sus negocios." 
51 Hanke, 29. Instrucci6n al Licenciado Vaca de Castro, #21: "yo os encargo y mando que luego como 

llegareis a dicha provincia vos y el Gobernador Don Francisco Pizarro, os informareis que malos 
tratamient�s y daiios han hecho los espaiioles [ ... ] Ya las personas que en ello hallareis culpados, punidlos 

y castigadlos como hallareis por justicia [ ... ]." 
52 Hanke, 20: " [  ... ] para ser informado de la verdad de lo que en ello ha pasado y hacer justicia a las partes 

que la pidieren y asimismo para saber el recudo y fidelidad que ha habido en nuestra hacienda y patrimonio 

real[ ... ]." 
53 Garcfa Rodriguez, 45. The author quotes a Royal Order from Octuber 7, 1540. "y como nos ha dicho 

que [A. Andagoly] esta en su gobierno del Rio de San Juan, mirad lo que conviene, consultando a personas 
entendidas, y mandad hacer la fortaliza." 
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of Peru in the case of Francisco Pizarro's death while he was there.54 
Serious

responsibilities were entrusted to Vaca de Castro in the year 1540. 

The letters Cardinal Loaysa sent in August and September of 1540 suggest that it 

was in those months that Vaca de Castro accepted the mission to Peru,55 but these dates 

would not have left enough time for Vaca de Castro to organize and prepare his family 

for a November 4 departure. Furthermore, the King had already given Vaca de Castro his 

instructions in June. It seems certain that Vaca de Castro accepted the position during the 

early months of 1540 rather than later in the year. On October 14, 1540, Vaca de Castro 

wrote to the House of Trade ( Casa de la Contrataci6n) in Seville to announce his 

readiness to depart for Peru.
56 

It was not, however, until November 4 that his ship finally

left Sanlucar de Barrameda and the Guadalquivir River for America.57

Once Vaca de Castro arrived in the Isthmus of Panama, his pace slowed. Weather 

conditions and his own poor health
58 

have been suggested as causes of his delay. 

However, during the three months he spent recovering in Cali, Francisco Pizarro was 

assassinated. Was the delay intentional? Immediately upon hearing of Pizarro's death, 

54 
Garcfa Rodriguez, 60. The author quotes Li bro l. De los Cabildos de Quito, vol. 2: "El Rey. Enviamos 

a Vaca de Castro a entender algunas cosas tocantes a nuestro servicio e ejecuci6n de nuestrajusticia, y 

podra ser que durante tiempo que vos en las dichas provincias residieseis, por ser natural y por que 

Francisco Pizarro, nuestro gobernador en Nueva Castilla y Nuevo Toledo, es hombre de edad e acaeciese 

fallecer, [ ... ] en tal caso por la confianza que de vuestras letras y rectitud y felicidad tenemos, es nuestra 
me�ed y voluntad que vos el dicho Licenciado Vaca de Castro tengais por nos la nuestrajusticia y 

gobernacion de la dicha Provincia de la Nueva Castilla y Nuevo Toledo, cuya gobemacion teniamos nos 
encomendada al Adelantado Diego difunto [ ... ]."(The following translation is mine: "We [The king] send 

Vaca de Castro to discern points related to our service and application of Justice, and it might be that while 

you stay in these provinces, because it is natural and because Francisco Pizarro, our governor in the 

province of New Castille and New Toledo, is a man of age and might die,[ ... ] in that case, due to the 
confidence, that we have in your knowledge, correctness and happiness, it is our desire and will that you, 

licentiate Vaca de Castro, represent in our name the Justice and governancy [in] such Province of New 

Castille and New Toledo, once belonging to Diego de Almagro before he died[ ... ]" 
55 

Garcfa Rodriguez, 17-19. 
56 Roberto Levillier, Cartas y Papeles de Los gobernadores del Peru, Siglo XVI (Buenos Aires: Biblioteca 
de! Congreso de Argentina, 1924), 26. 
57 Garcfa Rodriguez, 279. 
58 

Vaca de Castro was around fifty years old at that time. 
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Vaca de Castro sent emissaries to announce that the King had named him governor in the 

event that something should happen to Pizarro. Thus, when Pizarro was assassinated in 

Peru on June 26, 1541, Vaca de Castro immediately became governor. 

The above scenario suggests that Vaca de Castro delayed his arrival in Peru for 

his personal benefit. However, it is also possible that he was delayed because of the two 

additional commissions he received. The King had urged Vaca de Castro in June 1540 to 

arrive as soon as possible in Peru, but the new commissions, which may have been 

influenced by Cardinal Loaysa, superseded these instructions. Recall that the first 

commission added to his duties the responsibility to supervise the Caribbean colony of 

Santo Domingo.
59 

The second referred to the direction of the appellate court in

Panama.60 Thus, instead of going directly to Peru, he was forced to stop in these places to

carry out these administrative duties, leading to his delayed arrival in Peru. 

Vaca de Castro's role in the history of Peru is crucial. When Francisco Pizarro 

was assassinated in June 1541, Vaca de Castro had just entered the southern continent, 

carrying with him the royal authority to assume the late governor's position.
61 Before him

lay the important tasks of defeating the rebels who had murdered Francisco Pizarro and 

reestablishing the loyalty of the colony to the Crown.
62

As soon as he arrived in Quito, in November 1541, Vaca de Castro sent a letter to 

the King detailing the situation he had encountered and his intentions as the new 

59 Garcfa Rodriguez, 45. Real Orden del 7 de Octubre, 1540. "y como nos ha dicho que [A. Andagoly] 
esta en su gobierno del Rio de San Juan, mirad lo que conviene, consultando a personas entendidas, y 

mandad hacer la fortaliza." 
60 Garcfa Rodriguez, 47.
61 Garcfa Rodriguez, 60. n 53 reproduces the text that granted Vaca de Castro the authority to govern Peru. 
62 Leveillier, 35. Vaca de Castro says: "Aunque yo tenia gran pena del trastorno de mi jornada, paresce,
segund muestran los negocios, guiada por Dios; poruqe, a executar esta gente la desverguenza que tenian 
concertada, la tierra se perdia , y en venire por este puerto de Quito se ha podido hazaer y proueer lo que 

conviene, sin estorvo, que a ninguna parte llegara que lo pudiera hazer." 
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governor of Peru.63 Peace was the first requisite to accomplish any further goal. Human 

and economic resources needed to be gathered. As general captain (capitan general) of 

the army, Vaca de Castro was prepared to overthrow the young Diego de Almagro. 

The King had asked Vaca de Castro to investigate corruption in the royal 

administration and to identify and punish any perpetrator. He was also commissioned to 

supervise economic affairs indispensable to the Spanish Crown, including tax and tribute 

collection, land distributions, mining activities and relations with native peoples. Since 

the King's instructions were issued a year before Pizarro's death (June 1540), when it 

was assumed that Francisco Pizarro would be alive and Vaca de Castro would only assist 

him, his position changed markedly after June 1541, when Vaca de Castro had become 

governor and captain-general. 

Although it had been suggested to the newcomer that he avoid conflict with 

young Diego de Almagro, Vaca de Castro was determined to engage his opponent and 

gave the military campaign his highest priority. During his first years as governor, he 

managed to gather "money, people, weapons and horses and whatever was necessary to 

defeat the enemy and win these kingdoms [Peru]."64 Other assignments had to wait.65

Vaca de Castro had plenty of reasons to depose Almagro. Not only had this 

young man assassinated a royal governor (Pizarro), but in addition he was not willing to 

accept the new royal command. Vaca de Castro was granted the power to govern both of 

63 Levillier, 29-37. The author publishes the complete text of this letter: "Carta del Licenciado Cristobal 
Vaca de Castro al Emperador Don Carlos participandole el asesinato del marques Don Francisco Pizarro y 
la rebeli6n de Don Diego de Almagro, el mozo." 
64 Levillier, 76. Letter from Vaca de Castro to Marfa de Quinones, his wife. 
65 Leveillier, 35. "En las cosas que se an de hazer aca se entendera, dando lugar el tiempo." 
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the provinces of Peru, New Castille and New Toledo, just as Francisco Pizarro had been 

doing since the assassination of the late governor Diego de Almagro.66 

Vaca de Castro led the royal army against the troops of the young Diego de 

Almagro in September of 1542 on the plains of Chupas, near Cuzco. The Almagrists 

fought to recover Cuzco and the government of New Toledo, and Vaca de Castro strove 

to eliminate the betrayers and to reestablish the royal will. With the aid of Vaca de 

Castro's collaborators-the veteran captains, Alonso de Alvarado, Pero Ansurez, and 

Holguin, among others-Diego de Almagro was defeated. This victory constituted the 

beginning of Vaca de Castro as the sole and undisputed governor of Peru. 

Vaca de Castro's victory in the Battle of Chupas allowed him to govern the 

complete territory of Peru without opposition. Nevertheless, Gonzalo Pizarro, Francisco 

Pizarro's younger brother, would appear on the scene later to lead another rebellion 

against the authorities appointed by the Crown. The ambitions of the Pizarro faction 

were a complicating factor in Vaca de Castro's efforts to govern Peru. 

There have been many critics of Vaca de Castro's actions. The chronicler Cieza 

de Le6n, for example, based on the conditions stipulated in the King's Instructions, 

believed that Vaca de Castro was sent to establish peace and not to instigate a new civil 

war.
67 

However, Vaca de Castro was no longer a subordinate once Francisco Pizarro was 

dead; he was governor. 

The Instructions of 1540 took into consideration just part of the situation awaiting 

Vaca de Castro in Peru. As a result of the war, the overall system of colonial rule was in 

66 Garcfa Rodriguez, 114-115. Diego de Almagro sent Vaca de Castro "runners" that tried to persuade the 

new governor of his intention to remain in the government of New Toledo, retaking the position that his 
father, veteran conquistador Diego de Almagro, had prior to his assassination. 
67 Cieza de Leon, 223. "Vaca de Castro] no trae comisi6n ni mandato real para dar batalla." 
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a state of chaos. Approximately a year after his arrival, Vaca de Castro was handling the 

King's instructions in his own way and assigning new missions to his subordinates. 

In November 1542 Vaca de Castro wrote a letter to the King from Cuzco, 

detailing the initiatives he had undertaken. He launched various expeditions of discovery 

among occupying Spaniards who had not received encomiendas. Also the new governor 

began to regulate the economic activities of the territory: 68

Several documents confirm these interests, including the Ordenanzas de Tambos

and the Ordenanzas de Minas, which were issued in Peru in 1543.69 They consist of a list 

of ordinances dealing with the administration and maintenance of the Inca road stations 

and the regulation of gold and silver mining. The dominant theme in the Ordenanzas de

Minas was to maintain good conditions for native miners and avoid abuse. Vaca de 

Castro also announced to the King the recent discoveries of gold and silver mines in 

Carabaya, to the east of Lake Titicaca. He was confident of the benefits to be derived 

from them, and, as discussed below, he would also benefit personally from these 

activities. 

From the point of view of the documents and the official letters, Vaca de Castro's 

term in office was shaped by geographical expansion, economic reforms, administrative 

organization and native relations. The reactions to his policies, however, were markedly 

different. The town council of Cuzco (cabildo) wrote on January 20, 1543 to the King in 

support of Vaca de Castro, congratulating him for his achievements: "Generally all the 

people are content with him, and would not like to have to deal with changes of 

68 Levillier, 53-75. 
69 Garcfa Rodriguez, 163-173. The author partially transcribes the documents from RAH (The Real 

Academia de la Historia in Madrid) Mata Linares, 93-294. 
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leadership."70 
In a similar vein the Bishop of Lima, Fray Jeronimo de Loaysa, wrote to

the King on March 27, 1543, from San Miguel: "Your Majesty owes a large gratification 

[to Vaca de Castro] and the inhabitants of these lands owe him their lives and property."71

Conversely, Francisco Maldonado, council man (regidor) of Cuzco, wrote on March 9, 

1543, that Vaca de Castro was a bad governor: "Now [Peru] is worse than it ever was, 

because Vaca de Castro is more concerned with his own greed than with the 

administration of justice."72 On August 18, 1543, Juan de Caceres, said: "he [Vaca de

Castro] behaves like a king and forgets about the needs of your Majesty."
73 Yet, these

accusations did not affect the King's decision to replace Vaca de Castro in the 

government of Peru. 

Vaca de Castro's tenure in Peru was never intended to be long. Garcfa Rodriguez, 

among other historians, argues that the chaos surrounding the War of Chupas prompted 

the Spanish king to select a new leader for the provinces of Peru.
74 

Numerous changes

70 Garcfa Rodriguez, 94. The author publishes the town council letter of praise: "suplicamos a V.M. que,
imitando la loable costumbre que los reyes progenitores de V. M han tenido y procediendo en la que V.M. 
tiene en remunerar los servicios que le son hechos, sea servido que la provision hecha al Licenciado Vaca 
de Castro no sea quitada ni amovida [ ... ] pues todos estan generalmente contentos con su persona y no 

querrfan cada dfa conocer nuevas voluntades." 
71 Garcfa Rodriguez, 138-39. The author publishes this letter:"[ ... ] S. M. debe a V. Sei'iorfa [Vaca de 

Castro] gran gratificaci6n, y todos los de esta tierra, las vidas y haciendas[ ... ] y como cat61ico que es 

[Vaca de Castro], en su temor gobierne estos reinos, para que no s61o en la libertad de ellos, sino en la 

buena gobernaci6n, con paz y justicia, [ ... ]" 
72 Garcfa Rodriguez, 142. The author publishes this complaint: "El [Vaca de Castro] se ha dado tan poca
mafia al gobierno y pacificaci6n de estos reinos, que certifico a V. M. que mas turbado y alborotado esta el 
dfa de hoy que nunca estuvo jamas, porque mas se ocupa en su gran codicia que no en la administraci6n de 
la real Justicia de V. M. [ ... ] V.M. nos envie a la Real Audiencia y Visorrey que nos tenga en Justicia, 
porque ahora ni los espai'ioles ni los naturales tenemos ningun reposo." 
73 Garcfa Rodriguez, 187. Another complainant claimed:"[ ... ] se han tornado los despachos, cartas e 
instruccionoo que envfa para sus criados y mujer; van para V.M., los mande abrir. Por ellos se verificaran 

sus livianidades y el mucho oro, plata y joyas y esmeraldas que ha enviado y envfan y le queda, porque no 

ha habido pieza buena en la tierra que no la haya recogido." 
74 Garcfa Rodriguez, 177. "Cuando lleg6 a Espana la noticia de la muerte arrebatada de don Francisco 

Pizarro, no le gusto nada al Emperador, como tampoco le habfa gustado antes la del Adelantado don Diego 
de Almagro. [ ... ] reuni6 a los de su Real Consejo de Indias para ver las medidas que se debfan tomar. De 
aquella reunion sali6 la decision de mandar al Peru una Audiencia que hiciese cumplir la justicia y un 
Virrey para presidirla [ ... ]" 

17 



concerning the American colonies were talcing place in Spain. In 1541 the Spanish 

Crown faced charges by Bartolome de las Casas that the Spaniards in the Americas had 

grossly mistreated the natives. The determination of Las Casas helped to convince 

Charles V to enact the "New Laws" (Leyes Nuevas) in 1542, which included a number of 

provisions that reduced the rights of Spaniards in the Americas. To implement them in 

Peru, the King named viceroy Blasco Nufiez Vela in 1543.75 He was instructed to 

continue Vaca de Castro's mission and enforce the New Laws.76 Vaca de Castro's 

temporary position was corning to an end; however, from April 30, 1543, the date of the 

announcement, until February of 1544, when the new viceroy arrived in Peru, Vaca de 

Castro was still in charge of the colony. 

Vaca de Castro's political career in Peru ended as a result of an official 

transmission of power, and not as a deposition due to his negative performance. Only 

later, when Blasco Nufiez Vela arrived in Peru in 1544, did accusations begin to circulate 

that would result in Vaca de Castro's disgrace and irnprisonrnent.77

Vaca de Castro was charged with using his political career to enrich himself. 

Officially Vaca de Castro was sent to Peru to mediate and care for the Crown's 

dominions; Charles V sent him to supervise Francisco Pizarro in the chaotic political 

situation there.78 At the same time these official instructions were announced, Cardinal 

Loaysa secretly hinted to Vaca de Castro of the economic compensations and personal 

75 Garcfa Rodriguez, 196. The author publishes the official notification. 
76 Hanke, 20: This author quotes the King's instructions to Blasco Nunez Vela: "yo os mando que veais 
dicha instnicci6n [ ... ] y si dicho Lie. Vaca de Castro no hubiere hecho y cumplido lo en ella mandado o 

estuviere algo de lo que en ella se manda por cumplir, lo guardeis y cumplais en lo que estuviere por 

cumplir como si para vos se hubiera dado." 
77 Levillier, 86-92. The author transcribes the complete text of Blasco Nunez Vela's February 15, 1544 

letter to the King, including: "Tienese aquf por muy averiguado que Vaca de Castro ha enviado a Espana 

gran cantidad de oro y ninguno en su nombre. Debese ahf catar su casa discretamente, porque si es verdad, 
allf habra parte de ello, y si no, conviene a su honra que se sepa." 
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benefits that his enterprise would reap.79 This fact indicates that privately Vaca de Castro 

was going to Peru to take advantage of his position and to become wealthy. 

Even while Vaca de Castro was concentrating his public efforts on the defeat of 

the rebel Almagrists, he had begun shipping goods to Spain, as the inventories of 

shipments transported by Diego de Aller, Martinez and Villalobos show.80 Vaca de 

Castro came to believe that he merited great rewards as his March 1543 letter to his wife 

indicates: "For such services and rewards [as what I arranged for the Crown] it is not so 

much that I ask for; I restored these kingdoms to him and he has given others much more 

for less efforts."81

Vaca de Castro ended his Peruvian sojourn with his arrest in Lima under the order 

of the new viceroy of Peru, Blasco Nunez Vela.
82 

Although Vaca de Castro managed to

escape safely to Spain, he was judged and found guilty in a trial held in Spain in June 

1545.83 During the trial Vaca de Castro was accused, among other charges, of illegally 

shipping valuable objects from Peru to Spain through intermediaries.84 
Some of the

letters Vaca de Castro wrote to his wife were intercepted and presented as legal proof of 

his abuses and frauds. 

78 
Hanke, 20-39. 

79 Garcfa Rodriguez, 17-19. Cardenal Loaysa's letters allud to this fact: "el salario sera bueno. [ ... ] 

ahorrareys fecha la costa, dineros en buen numero para vuestra casa e sobresto pasados tres afios [ ... ] 
Nuestro Sefior os de salud y larga vida para que podays dexar ricos a vuestro fixos. [ ... ] pero es bien que 
nadie entienda el negocio porquestays delicado [ ... ]" 
80 Levillier, 76-85. The original letter indicates that Friar Martinez and Villalobos, departed on September 

6, 1542 and AGI Patronato Real 85 notes that Diego de Aller left Panama on April 1, 1541 
81 Levillier, 77. The translation is mine; the original text reads: "que de tales servi<;ios y albri<;ias no es 
nada darme todo esto que pido, que mas razon era que S. M. me diese mas de lo que pido, pues le dy estos 

reynos, [ ... ] que le dy estos reynos, y por semejantes cosas y de menos servi<;io a otros estados; [ ... ]." 
82 Fernandez, Diego. Cr6nicas de! Peru, vol. 1 of Biblioteca de Autores Espanoles, (Madrid: Atlas, 1963), 

16. "Despues que Blasco Nunez Vela fue recibido y aposentado [en Lima] [ ... ] le mand6 pner [a Vaca de

Castro] en la Casa Real, [ ... ] mandando secuestrar todos sus bienes."
83 Garcfa Rodriguez, 241-254. "Executoria de! pleito de! Licenciado Vaca de Castro contra el fiscal 
Villalobos y acusaciones qe este le puso por los afios de 1545." 
84 Ibid. 
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Vaca de Castro was also accused of abusing the natives·, acquiring mining 

materials and goods for his own benefit and using his political authority to assign official 

positions to his friends in exchange for material recompenses and favors.85 He always

denied these accusations, assuring that all the benefits acquired in the colony were 

economic resources needed to defend the territory and the royal interest.86

In the end, Vaca de Castro was imprisoned over eleven years in different Spanish 

locations: Arevalo and Simancas in Valladolid, and Pinto, near Madrid. Vaca de Castro's 

legal experience and professional record did not help him reduce his sentence; only his 

son, Pedro de Castro, archbishop of Granada, was able to use his public influence to 

release his father. 
87

During the years Vaca de Castro was imprisoned, his wife Marfa de 

Quinones died and the family situation deteriorated. His penury was rewarded 

when Prince Philip II released Vaca de Castro in 1556, restoring him in his 

professional career and granting him economic benefits. Vaca de Castro became 

a member of the Royal Council. Years later in 1564, Vaca de Castro resigned 

from his public responsibilities and devoted himself to the creation of a 

mayorazgo for his family and successors. On April 3, 1571 Cristobal Vaca de 

Castro died in the quietness of the Monastery of Saint Agustin in Valladolid with 

his honor and reputation partially restored. 

85 
Ibid. 

86 
Garcfa Rodriguez, 241-251. 

87 
Isabel Viforcos and Jesus Paniagua, 98-103. 
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CHAPTER TWO 

INVENTORIES OF PERUVIAN ARTIFACTS 

This chapter will examine gold and silver objects and precious textiles, listed in 

various inventories and documents from 1541 to 1550, that Vaca de Castro sent from 

Peru to Spain during his governorship. Vaca de Castro entrusted his cargo to loyal 

stewards, and registered the goods in their names to avoid the appearance that he was 

using his office to acquire wealth. These goods provide insights into Vaca de Castro's 

interests, personal relations, and private activities. The inventories and documents, 

described below and reproduced in the appendices, provide information about the secret 

shipments and the larger historical context of colonial larceny.88

Appendix A: "Carta del Licenciado Cristobal Vaca de Castro a Dona Marfa de 

Quinones, su mujer, dandole instrucciones para gestionar lo que en una 

memoria que remitf suplicaba a S.M" (Letter from Vaca de Castro to 

Marfa de Quinones, his wife, November 28, 1542).89

Appendix B: Patronato Real 185, ramo 37. "Relacion de! oro e plata que enbio el 

licenciado Vaca de Castro del Peru a su muger." (Memory of the gold 
and silver that licentiate Vaca de Castro sent to his wife from Peru.) 

Appendix C: J usticia, 467, num. l. "Juicio de Residencia a Cristobal Vaca de 
Castro" (Judicial review done after Vaca de Castro's term in 

goverment) 

Appendix D: Justicia 1125. Extract from the law suit "Francisco Benavides con los 

herederos de Pero Ansurez" 

88 
The appendices include a photocopy of "Carta del Licenciado Cristobal Vaca de Castro a Dona Marfa de 

Quinones, su mujer, dandole instrucciones para gestionar lo que en una memoria que remitf suplicaba a 
S.M." I tra11scribed the other documents in the Appendices from photocopies of the originals housed in the

Archivo de Indias in Seville (AGI) and from a handwritten transcription of Justicia, 1070. El fiscal de S.M.

con los Herederos del Capitan Pero Ansurez. Catherine Julien photocopied the materials and transcribed

Justicia, 1070.
89 Levillier, 76-85. The letter was also published in the Colecci6n de Cartas de lndias by Marcos Jimenez 
de la Espada (p. 494). The letter includes two dates, November 28, 1542 and March 1543. The first date 

refers to an earlier letter sent with Bezerra and duplicated with additions months later. For this reason I 
refer to this text as "the March 1543 letter." 
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Appendix E: Justicia 745, num.1, pieza 3. Extract from the law suit "Rodrigo Rojo 
con los herederos de Pero Ansurez." 

Appendix F: Justicia 1125. ff. 39-45v. Extract from the law suit "Francisco 
Benavides con los herederos de Pedro Ansurez" 

Appendix G: Justicia, 1070. Num.5, ff.4-8. Extract from the law suit "El fiscal de 

Su Majestad con los Herederos del Capitan Pero Ansurez" (The Royal 
prosecutor with the Heirs of Captain Pedro Ansurez) 

The letter written by Vaca de Castro from Cuzco to his wife in March 154390

(Appendix A) presents a chronological reference to four different shipments he made 

while in Peru and was his way of ensuring that his shipments arrived at their intended 

destinations. In the letter he mentions that he has attached a summary of his records, but 

that summary is no longer a part of the letter-if it ever was. Instead, only one complete 

inventory has been published; this is Diego de Aller's April 1, 1541 inventory.91 In the 

letter to his wife, Vaca de Castro only mentions the names of the other intermediaries he 

used to ship goods and the time of their departures for Spain. The letter indicates that 

Francisco Martfn and Villalobos, for example, left Peru on September 8, 1542; Francisco 

Paez left after September 16, 1542;
92 

Becerra and Carranza sailed in January 1543; and 

Pedro Ansurez began his travels on February 21, 1543.93

The second relevant source, "Relacion del oro e plata que enbio el licenciado 

Vaca de Castro del Peru a su muger," (Appendix B), is related to Vaca de Castro's March 

1543 letter because it details, briefly, the shipments carried by six of the seven 

intermediaries mentioned above. Only Francisco Paez is not mentioned. No information 

about an author, date, or place of creation is noted in the document, but the heading 

90 Levillier, 76-85. 
91 Levillier, 84-85. 

92 Paez left after Vaca de Castro's victory in the Battle of Chupas; the date given is the date of the battle. 
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"Memory of the gold and silver that licentiate Vaca de Castro sent to his wife from Peru" 

clearly shows the document's connection to Vaca de Castro. From information presented 

in the March 1543 letter (Appendix A), we know that Vaca de Castro was repeating the 

information about previous shipments in order to keep track of them;
94 

thus, the 

"Relacion del oro e plata que enbio el licenciado Vaca de Castro del Peru a su muger" 

(Appendix B), could have been written by Vaca de Castro himself or by one of his 

delegates as an accounting record of all the shipments he sent to Spain during his term in 

Peru. The March 1543 letter (Appendix A) and the "Relacion del oro e plata que enbio el 

licenciado Vaca de Castro de] Peru a su muger" (Appendix B) complement each other in 

terms of the dates and names of the intermediaries, and give us an overall picture of Vaca 

de Castro's effort to send his plunder to Spain. 

The "Relacion del oro e plata que enbio el licenciado Vaca de Castro del Peru a su 

muger," indicates that Diego de Aller's travel to Spain was registered in April 1541. At 

that time Vaca de Castro had just left Panama and was en route to Buenaventura and Cali 

in Colombia. Thus, from the time he entered the territory of Peru, and even before he had 

been received as governor, he was already sending objects of value to Spain under the 

cover of an intermediary. 

On September 6, 1542, Vaca de Castro sent two intermediaries, a Dominican friar, 

Francisco Martinez, and Alonso Villalobos, to Spain with new messages and valuable 

objects to deliver. During this period, Vaca de Castro was engaged in the war against the 

93 Appendix G. ff. 4v. According to the lawsuit by this date Pedro Ansurez had obtained the items to be 
sent to Spain: "miercoles veynte e vno de febrero de mil e quinientos e quarenta e tres re�ibi yo el capitan 
Pero Anc;:ures de vos Antonio Quinones." 
94 Levillier, 79. This quotation is a section of the complete letter Levillier transcribed: "hasta que sepa 
c;:ierto que an llegado y vuestra merc;:ed rec;:ebydo las cartas y lo que llevavan, no dexare de dezir en todas las 
cartas que escriviere, en breve, lo que con ellos escrevya y ynbiava commo digo." 
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young Diego de Almagro to re-establish royal authority in Peru.
95 

According to the

March 1543 letter (Appendix A), not all the objects transported in this second shipment 

belonged to Vaca de Castro; some of the items belonged to his secretary's wife and were 

to be delivered to Vaca de Castro's daughter.96 This indicates that although Vaca de

Castro had ordered the shipments through his intermediaries, some objects belonged to 

other people, and not to him.97

Francisco Paez is only briefly mentioned in Vaca de Castro's letter (Appendix A) 

as an intermediary. He left Peru right after the battle of Chupas in September 1542.
98 

No

record of the goods Paez carried is mentioned; however, there is information that Paez 

had participated in an earlier shipment of Vaca de Castro's belongings from Spain to 

Peru.
99 The movement of goods flowed both ways: Spanish goods entered the colonies 

and goods from Peru were sent to Spain.100

In January 1543, Vaca de Castro's stewards Becerra and Carranza were sent to 

Spain to deal with Vaca de Castro's personal business and to announce his victory over 

Almagro in Chupas. 
101 Becerra, according to Vaca de Castro's comments, was someone

in whom Vaca de Castro placed his trust; he was authorized to supervise Vaca de 

95 The War of Chupas ended in September 1542. 
96 Levillier, 82. 
97 Regardless of the ownership of these items, all of them where sent from Peru to Spain as early as 1540s, 
which makes them appropiate for the analysis of the cultural trend that was taking place at that time. 
98 Levillier, 76. "y porque el mensajero dara larga rela<;ion y cuenta de todo, y porque creo que Paez la 

tnbia de lo que me a su<;edido despues que de alla partf, no tengo mas que dezir en esto."
9 Garcia Rodriguez quotes this reference from a document from Archivo Sacro Monte de Granada, without 

further reference: "Por este tiempo llegaron al Peru sus criados Francisco de Paez y Cristobal de Prado, que 
trafan en un navfo muchas cosas para el Gobernador: camas de campo, pabellones y ropas de cama, 
cobertores de grana y seda, ropa blanca, rapicerfa, alfombras, mesas, sillas, aderezos de cocina, aparadores, 
alguna plata, jaeces de caballo y acemilas, fuelles y herramientas de minas, y otras cosas que habfan 
llegado a Panama en un barco que qued6 atras, pues no debemos olvidar que de los que salieron de San 
Lucar, la mayor parte arribaron a puertos espafioles despues de ser dispersados por la tormenta, y algunos 
debieron seguir la ruta de Vaca de Castro y por eso llegaron mas tarde." (p.82) 
100 Lena S. Iglesias. La platerfa en Burgos (Burgos: Garrido Garrido, 1991), 16. 
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Castro's business in his absence. The references to Vaca de Castro's intermediaries 

allow some insight into his business transactions outside of Peru while he was governor. 

The last intermediary Vaca de Castro mentions in his letter home is Captain Pedro 

Ansurez, who played a relevant role in Vaca de Castro's Peruvian enterprise. He was 

considered "[a] loyal servant and [Vaca de Castro's] trustworthy friend."
102 

In a

document dated February 21, 1543 Pedro Ansurez was made responsible for the 

transportation of Vaca de Castro's belongings to Spain (Appendix G).
103 

This shipment

appears to have been the largest and most varied of the shipments Vaca de Castro made. 

We know more about it because Pedro Ansurez never reached Spain, and his death near 

the island of Hispaniola in September 1543 caused a major controversy among the 

potential recipients of the goods he was transporting. The dispute over the ownership of 

the goods left stranded on Hispaniola after Ansurez's death resulted in an accumulation 

of judicial documentation. 

In Spain the litigants in this trial, which occupied most of the 1540s, were the 

heirs of Pedro Ansurez on one side, 
104 

and Vaca de Castro with Francisco Valdivieso

Benavides on the other.
105 Carlos Enrriquez, as representative of Pero Ansurez's heirs, 

claimed the goods Pedro Ansurez had been escorting belonged to Ansurez and not to 

101 Levillier, 78. Reference to the March 1543 letter: "alargareis y acortareys conforme a lo que alla vierdes 

y os parei;:iere, y a  Frani;:isco Bei;:erra y al senor Pero Lopez." 
102 

Levillier, 83. "muy servidor myo y persona que fielmente me ama, que ay aca pocos o nynguno. [ ... ] 

todos mys negoi;:ios lieva a cargo, que los sabe bien y los sabra bien negoi;:iar." 
103 Levillier, 83. "[Pero Ansurez] va hablado en lo del secreto que arriba os escrivo que de todo se tenga, y 

tanbien de lo que el lieva para darns, que va ansy mismo en otro memorial en esta carta, firmado de su 

nombre." • 
104 

AGI Justicia, 1125, ff. 12v-13: "Carlos Enrriquez, Juan Rodriguez Enrriquez, Antonio Enrriquez e 

Marfa Martinez de Villarroel sus hermanos [ ... ] herederos que todos somos con benefii;:io de ynventario del 

Capitan Pero Ansurez Campo Redondo." 
105 AGI Justicia, 1125, n.3, rl. ff. 24: "Frani;:isco de Valdivieso Venavides vezino y rregidor de Ia i;:ibdad 

de Toro me ha echo relaci;:ion que Joan de Valdiuieso su hermano fallesi;:io en la provini;:ia del Peru y quel 
lii;:eni;:iado Vaca de Castro gouernador que ha sido en ella, le enbiaua con el capitan Pero Ansurez de los 
bienes que quedaron [ ... ]." 
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Vaca de Castro, and for this reason, the heirs were the correspondent owners.
106 

For the

other side, Francisco Benavides claimed that Pedro Ansurez was only an intermediary 

and that Vaca de Castro had actually sent the precious materials with his trusted captain 

to be delivered to himself (Francisco Benavides), so he was the legal recipient of the 

goods in question. 
107 A third voice, from the royal prosecutor (fiscal), argued that objects

and precious metals "had been sent by Vaca de Castro illegally under cover and that 

Pedro Ansurez was [an] accomplice in the fraud."
108 

The prosecutor argued that at least a

portion of the goods belonged to the Crown.109

The quest for the ownership of Pedro Ansurez' s goods began as soon as he 

died.
110 Jorge Ceron, mayor of Santa Marfa del Puerto near la Yaguana, 111 

decided to

create an inventory of the items left by Ansurez (Appendix D). This inventory is the first 

accounting to be made of Vaca de Castro's goods. Rodrigo Rojo de Capillas, Pedro 

Ansurez's steward, was in charge of supervising the inventory; 
112 

Alonso de Alvarado,

106 AGI Justicia, 1125, ff. 12v-13: "visto lo que es y montan por el dicho rregistro o rregistros me lo 
manden dar y entregar todo rreteniendo solamente los seys mill veynte ocho pesos e tres tomines y nueve 
gramos de oro que su alteza manda que solamente queden secuestrados e se de todo lo demas a mi e a los 
dichos mis hermanos pues por los dichos rregistros no pares9e que aya cosa particular de encomienda ni de 
partida particular que pertenezca a otro [ ... ] pido cumplimiento de Justicia, el Secretario Pon9e." 
107 AGL Justicia, 1125, ff. 24: Here I summarize the litigant's testimony: Francisco Benavides's brother, 
Juan Benavides Valdivieso, worked under the instructions of Governor Vaca de Castro. When Juan 
Benavides was killed in a confrontation with the natives, his daughters were entrusted to Francisco 
Benavides. Vaca de Castro, in recognition of his late servant, granted the goods shipped with Pedro 
Ansurez to Francisco Benavides in support of this cause. 
108 AGI Justicia, 1125, ff. 13v: "lo enviaba el Li9en9iado Vaca de Castro encubiertamente y en fraude de 
su rreal hazienda y quell dicho Pero Ansurez como parti9ipe en ello lo traia ascondidamente" 
109 The particular destination of the goods is relevant. The aim of this thesis project is to highlight the 

private collections, Vaca de Castro's in this case, rather than royal ones. 
110 AGI Justicia, 745. "de la rrefriega e batalla quell dicho capitan Pero Ansurez hubo con los fran9eses 
permane9ie>herido de vn arcabuz en frente de! coraz6n y de alli se rrecogieron en la dicha ysla de la 
Yaguana e quando llegaron a tierra abia espirado el dicho Pero Ansurez e le sacaron de! nabio en vn 
pabes." 
111 Yaguana corresponds to the actual city ofLeongane in what is now Haiti. 
112 AGI Justicia, 1125, ff. 11: "E para mas berifica9ion de lo suso dicho el dicho senor alcalde tomo e 
rre9ibio juramento en forma de derecho de Rodrigo Rojo de Capillas que es la persona que tiene e tenia a 
cargo los bienes del dicho Pero Ansurez como su majordomo el cual juro que aclararia todos los bienes oro 
e plata e otras qualesquier cosas que el dicho Pero Ansurez que aya Gloria, ayan quedado afincado." 
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also a member of the crew on the ship on which Pedro Ansurez perished, gave a 

transcript of the inventory to the "wife and heirs of Pedro Ansurez."11
3 

Immediately after Ansurez's death, the goods he was transporting were 

temporarily housed on Hispaniola. Meanwhile, the ship that had brought them from 

Panama, continued its voyage to Spain after several days. Apparently while occupied in 

making the official inventory for Ceron, Rodrigo Rojo confiscated some items (Appendix 

E). Rojo became deathly ill on his voyage to Spain and confessed his robbery before he 

died. Alonso de Alvarado, in response to the confession, registered the stolen artifacts in 

a separate inventory, but this inventory has not been found. Only the testimonies of 

witnesses taken during the convoluted trial supply some information about the stolen 

b. 
114 

o �ects.

In 1545 the court divided what Pedro Ansurez had brought among his heirs, 

Carlos Enriquez and others. Prince Phillip had his say in the verdict and ordered that the 

materials left on Hispaniola be shipped to Spain.
115 

Once in the House of Trade (Casa de 

la Contrataci6n) in Seville, a portion of the Peruvian objects was distributed to the new 

owners. The officials of the House of Trade created a new record of each object to be 

delivered (Appendix F). The similarity of this inventory to the inventory of Hispaniola is 

extraordinary; however, there are some orthographic and content variations due to the 

two-year time gap, the long journey, and the different scribes who created the inventories. 

An additional inventory of the goods taken by Pedro Ansurez to Spain exists. It 

was copied in Lima in 1549 from a notebook in which the objects entrusted by Vaca de 

113 AGL Justicia, 1125, ff. 12: "[ ... ]Econ toda brevedad de todo lo susodicho mando dar al capitan Alonso 

de Alvarado vno o dos traslados porque se lo a pedido para dar rela�ion a la mugger e herederos del dicho 

Pero Ansurez." 
114 AGI Justicia, 745. 
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Castro to Pedro Ansurez to take to Spain were recorded (Appendix G). The list is dated 

21 February 1543, and was signed by Pedro Ansurez who acknowledged receipt of the 

goods. The list was presented in the court trial in 1550 and served as a piece of evidence 

to prove that Pedro Ansurez was carrying precious metals and objects that Vaca de Castro 

had given to him. Some of the items on this list appear to match items on the inventory 

made by Rodrigo Rojo, particularly the list of metal vessels (see Appendix D, ff. 9v-10). 

Clearly, however, the Rojo inventory (Appendix D) includes a great deal more than what 

was given to Ansurez on 21 February 1543 in Lima, most notably, all of the entries for 

bullion. While the ownership of the items remains a clouded matter, the objects 

themselves reflect the cultural exchange during the early colonial period of Peru, 

particularly during the time period in which Vaca de Castro was governor (1541-1544). 

The Spanish presence in Peru transformed the cultures on both sides of the 

Atlantic. The eclectic variety of artifacts listed in the inventories reveals the dynamic 

nature of the cultural transformation after the Spanish arrival in Peru. The inventories of 

Vaca de Castro's goods trace the cultural journeys of the transported artifacts; items 

created in America found their way across the Atlantic. Objects made in the Andes, but 

already showing Spanish influences, arrived in Spanish hands at the same time that 

Spanish artifacts experienced the influence of the cultural traditions of the colonies.116

There were three different means by which Vaca de Castro acquired artifacts and 

wealth in Peru. First, "the economy of the gift," which was essentially a friendly 

exchange,.has been presented as the typical means of acquiring goods during the 

115 
AGI Justicia, 1125. ff. 13-14v. A transcript of Prince Phillip's letter is included in the trial records. 

116 Carolyn Dean, "Hybridity and Its Discontents: Considering Visual Culture in Colonial Spanish 
America." Colonial Latin American Review 12 (2003): 5-35. 
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conquest process.
117 

Second, fraudulent practices also identifiable as an economy of theft,

indicate the widespread corruptive practices of this early colonial period, which allowed 

individuals to acquire material wealth. Third, an economy of reciprocal exchange, in 

which native silversmiths created artifacts at the request of the Spaniards, quickly 

flourished in the new colony. 

First, the testimony of a witness in the judicial review made of Vaca de Castro's 

term in office affirms that Vaca de Castro acquired valuable artifacts through the 

economy of the gift. One witness, a native interpreter named Martin, gave particularly 

revealing testimony about what Paullu Inca, a son of Huayna Capa, the 11
th 

Inca of the

dynastic line, had given to Vaca de Castro (Appendix C). The witness said that Vaca de 

Castro received a variety of items from Paullu: 

After licentiate Vaca de Castro arrived in the city of Cuzco when 

Paullu Inca saw him asked to this witness to tell Paullu, in his 

language, to help [Vaca de Castro] with something to pay and this 

witness told Paullu in his language and [Paullu Inca] answered that 

he would look for [something], and after two months passed, more or 

less, the said Paullu sent [someone] to call this witness and showed 
eight silver bars, that apparently could have eight or ten Marcos each 

and two silver vessels two palms tall, more or less, and a small silver 

dish (fuente) with tall figures of Indians in the middle and one silver 

cup with a nipple in the middle and a gold mouth and two small 

silver candle holders, and one gold vessel to drink, which apparently, 

according to this witness, both had three silver marks and one silver 

jar of three marks, more or less, and one silver cup with gold 

handles, that according to this witness, la plata could weight one 
mare and it had gold handles and two cups or three, one gold and the 

other silver, painted with mineral colours or inlay with stones [ ... ] 

and both with their lids; and showing what just mentioned, Paullu 

gave them to this witness and to a principal of him named Yupanqui 

in order to exchange it to the licentiate Vaca de Castro, and this 

117 Thommas9Cummins,9Toast with the Inca: Andean Abstraction and Colonial Images on Quero Vessels. 

(Ann9Arbor:9University9of9Michigan,92002),96:9 ''The9conquest9and9colonization9of9Peru9are9figured9within9

an9economy9of9the9gift.9 From9the9moment9of9first9interaction9between9the9conquistadors9and9the9Inca9

sovereign,9the9locus9of9action9is9the9exchange9of9gifts9in9both9Andean9and9European9forms."9
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witness brought it at night to the house of the licentiate all the pieces 
mentioned and silver and gave it to licentiate Vaca de Castro." 
(Appendix C) 118

There was no information about the origin of the granted items in the witnesses' 

testimony, but their features suggest they drew from an Inca metal working tradition 

within the appraisal document (Appendix C). 

Gifts were also exchanged among the Spaniards themselves. To obtain personal 

benefits in the political field, different people granted Vaca de Castro various gifts. The 

following quote provides a concrete example. One of the Spaniards in Peru, Gabriel de 

Rojas, offered silver objects to Vaca de Castro, to obtain political favors: 

It was publicly known that Gabriel de Rojas, resident of Cuzco, had given 
the mentioned li�en�iado [Vaca de Castro] some amount of silver pieces 
and this witness after he heard about it saw in possession of the mentioned 
li�en�iado [in his drawer] the already known pieces [ ... ]this witness had 
already seen these pieces in Gabriel de Rojas' house; the reason for this 
gift he [the witness] doesn't know.119

118 Appendix C, ff. 109v-110: "luego quel dicho lic;:ern;iado Vaca de Castro entro en la c;:ibdad de! Cuzco 
viniendole Paulo Ynga aver mando a este testigo que como lengua dixese al dicho Pavlo que le ayudase 
con algo para pagar lo que devia y este testigo se lo dixo al dicho Pavlo en su lengua y le dixo y rrespondio 
quel buscaria y despues desde a dos meses que paso poco mas o menos el dicho Pavlo enbio a Hamar a este 
testigo y le mostro ocho barras de plata que al paresc;:er de este testigo podrian tener ocho o diez marcos 
cada vna y dos limetas de plata de altura de dos pal mos poco mas o menos y vna fuente de plata pequefia 

que tiene enc;:ima vnas figuras de yndios altas en medio de la fuente y vna tac;:a de plata con el pec;:on de 
enmedio y el bebedero dorado y dos candeleros de plata pequefios y vna venera de oro para beber que al 
parec;:er de este testigo tenia dos marcos y mas de peso y dos piec;:ec;:illas de plata labradas que al paresc;:er de 
este testigo tenian anbas tres marcos de plata y vn jarro de plata de tres marcos de peso poco mas o menos y 
vna copa de plata con asas de oro que al parec;:er /f. 110/ deste testigo la plata pesaria vn marco y las asas 
della heran de oro y dos copas o tres la vna de oro y la otra de plata esmaltadas de piedras vino leonada 
[ilegible] y anbas con sus sobrecopas y mostrado lo suso dicho a este testigo el dicho Pavlo las entrego a 
este testigo y a  vn principal suyo que se llama Yupangi para que lo truxesen al dicho lic;:enc;:iado Vaca de 
Castro y est5 testigo lo llevo de noche a casa de! dicho lic;:enc;:iado todas las piec;:as que tiene dichas y plata y 
lo dio y entrego al dicho lic;:enc;:iado Vaca de Castro." 
119 Justicia, 1544, ff. 100: "fue publico que Gabriel de Rojas, vezino de! Cuzco, a via dado al dicho 
lic;:enc;:iado ciertas piec;:as de plata y este testigo despues que lo oyo dezir vido en poder del dicho Lic;:enc;:iado 
en su aparador piec;:as conoc;:idas de las que dezian que el dicho Gabriel de Rojas avia dado al dicho 

lic;:enc;:iado, las quales antes este testigo a via visto en poder de! dicho Gabriel de Rojas e ansi mismo dizie 
quell dicho Gabriel de Rojas le avia dado los quales este testigo a via visto antes en la casa de! dicho 
Gabriel de Rojas y la cuasa por que se lo dio este testigo no la sabe." 
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More examples confirm Vaca de Castro's fraudulent and illegal practices; the 

following quote is a reference to the donation of gold and silver bars and silver tableware 

(vajilla) given to Vaca de Castro in exchange for favors: 120

He [the witness] was asked if he knows or has heard if lic;ern;iado Vaca de 
Castro has received any quantity of gold and silver from some citizens 
[vecinos] and residents in exchange for Indians in encomienda or 
government positions or similar things; this witn�ss said that he heard that 
Cantanzales, Lic;enc;iado de Gama's nephew, had lent Vaca de Castro ten 
or eleven thousand pesos and does not know the reason except that this 
witness had heard from other people that he gave it to Vaca de Castro in 
order to obtain the position of general lieutenant of these kingdoms and 
also because of his judicial review; and this same witness heard from his 
stewards, and he does not remember their names, that Palomino, a citizen 
of Pavia, gave the said licentiate some silver tableware when he passed 
through there, but he does not know nor did they tell him why[ ... ]."121

Second, Vaca de Castro was also accused of becoming wealthy by taking 

advantage of his official position and authority. Three of these accusations were drawn 

in the 1545 trial.122 They refer to illegality in the mining production: "Vaca de Castro

had not manifest what had been collected in the mines."123 Another form of abuse of his

political authority to his benefit was denounced. Vaca de Castro was accused of 

prolonging the imprisonment of rebels, such as the young Diego de Almagro, in order to 

120 Garcfa Rodriguez, 245. Vaca de Castro was accused of this practice in Chapter 18 of the trial: "que el 
dicho licenciado Vaca de Castro habfa recibido presentes en mucha cantidad de dinero, oro, plata y joyas y 
otras cosas por dar repartimientos, gobernaciones y capitanfas, y otros oficios y por disimular con otros 

culpados [ ... ]." 
121 Justicia, 1544, ff. 105: Fue preguntado si sabe o a oydo dezir quel dicho lic;:enc;:iado Vaca de Castro ha 
resc;:ibido mucha cantidad de oro y plata de algunos vezinos y estantes en sus reynos por rraz6n que !es 
diese yndios o cargos de gobernac;:iones o a otros efectos dixo que este testigo a oydo dezir a vn cantanzales 
sobrino de! lic;:enc;:iado de la Gama que dicho lic;:enc;:iado a via prestado al dicho Licenciado Vaca de Castro 

diez o honze mill pesos y no le dixo la causa por que mas de que este testigo a oydo dezir a otras muchas 

personas que no se acuerda de sus nombres que se lo avia dado el dicho licenciado de la Gama dados los 
dicho pesos de oro al dicho Licenciado Vaca de Castro por que le diese la vara de teniente general desto 
reynos y por que le tomase residencia e que asi mismo este testigo oyo dezir a criados de! dicho licenciado 
Vaca de Castro que no se acuerda de sus nombres que Palomino vezino de Pavia quando el dicho 
Licenc;:iado paso por alli le dio una baxilla de plata no sabe ni le dixeron por que y ansi mismo este testigo 
oyo dezir publicamente a muchas personas. 
122 

See page 21. 
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assign to himself and benefit from the production of his correspondent native labor. 124 In 

general terms, Vaca de Castro was stealing benefits in the form of bullion and precious 

stones intended for the Royal treasure. 125 

Third, Vaca de Castro acquired wealth and material artifacts in mutually agreed 

exchanges. Such a case is reported by one of the witnesses in the judicial review 

(Appendix C): Vaca de Castro commissioned a native silversmith to create a silver coffer, 

and in exchange Vaca de Castro offered him "six bags (costales) of coca leaves." 126

And being asked, say and state if this witness gave the said coffer to the 
said licentiate Vaca de Castro, he said that what happens is that [among] 
the Indians who have been given in encomienda to him, who are 
Yanaconas from the Yungas, there is a good silversmith, and that, on 
behalf of the said licentiate Vaca de Castro, they gave him silver, that it 
was Gaspar Rodriguez and the chamber steward of the said licentiate who 
bought it from Simon Portugues, and they told him to make a coffer of 
that silver for the said licentiate, and this witness gave him the silver to 
make it. In order to finish it, more silver was needed, up to one marco, 

that this witness weighed, without letting the licentiate know; so the coffer 
was finished and sent to the licentiate and this licentiate gave the 
silversmith six costales of coca. 127

The acquisition of wealth was a priority for most of the Spaniards who crossed the 

Atlantic, and the three means of acquiring wealth helped many meet their goals. Not all 

123 Garcfa Rodriguez, 241-246. "Y por el octavo capftulo: que el dicho licenciado Vaca de Castro por 
defraudar nuestro patrimonio Real no habfa manifestado lo que habfa sacado de las minas, ni lo que habfa 

habido de los reditos de los indios por no pagar el quinto que serfa mas de cincuenta mil castellanos." 
124 

Garcfa Rodriguez, 241-246. "Y poe el diez y seis capftulo dijo: que el dicho licenciado Vaca de Castro 
habfa dilatado la prisi6n al dicho don Diego de Almagro cinco o seis meses por gozar de los frutos de sus 
indios." 
125 Garcfa Rodriguez, 241-146. "Y por el catorceno capftulo dijo: que debfendose de ocuparen cumplir las 
provisiones, instrucciones, que por nos [el rey] le fueron dadas, se habfa ocupado en cosas suyas 
particulares, en el granjear de las minas y cobrar para sf nuestros tributos." 
126 Justicia, 1544 , ff. 146: "seis costales de coca." 
127 Justicia, i544, ff. 146: "Y syendo preguntado diga y declare si le dio este testigo al dicho li<;:ern;:iado 
Vaca de Castro el dicho cofre dixo que lo que pasa es que [entre] los yndios que a este testigo le estan 
encomendados que son vnas anaconas yungas ay vn buen platero y que de parte del dicho li<;:en<;:iado Vaca 
de Castro le dieron la plata que fue Gaspar Rodriguez y el camarero del dicho li<;:en<;:iado que la compraron 
de Simon Portugues y le dixeron que labrase de aquella plata vn cofre para el dicho li<;:en<;:iado y este testigo 
le dio a labrar el cofre y que para acaballo falto cierta plata que fue fasta vn marco la qua! peso este testigo 
sin hazerle saber al dicho li<;:en<;:iado y se acabo el dicho cofre y se lo enbio al dicho li<;:en<;:iado y el dicho 
li<;:en<;:iado hizo dar al platero que lo hizo seys costales de coca[ ... ]" 
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of those who came planned to stay in Peru, and Cristobal Vaca de Castro planned to 

return to Spain. It was thought at the outset that he would be in Peru no more than three 

years, and that he would return to Spain a wealthy man with good prospects of being 

named to the Council of the lndies.
128 

Contemporary chroniclers remarked on the

success of Vaca de Castro's efforts to make material gains while in Peru and of the 

opulence that surrounded him.129

Vaca de Castro's wife, Marfa de Quinones, received the items shipped to Spain. 

She was in charge of distributing the objects to different recipients. According to the 

March 1543 letter some of the objects collected were destined to the members of the high 

nobility and the Spanish Court, with the intention of "leaving a good impression."130 

Other materials were to be given to individuals in return for the money loaned to Vaca de 

Castro before his trip.
131 

Vaca de Castro asked that the rest of the items be hidden and

stored in the "basement of a monastery," far from the eyes of the King and others.132

The type of objects Vaca de Castro shipped reflects his personal interests. The 

most numerous items were gold and silver bullion and objects made of these precious 

metals, mainly tableware, suitable for the household "of a prince."
133 Two reasons for

collecting these types of items could be their ease of mobility and, in the case of the 

128 Garcia Rodriguez, 17. The author quotes Cardinal Loaysa's letter. 
129 Cieza de Leon, 364. "Habfa pocos dfas tan acompanado de criados y servidores, tan bien proveido de 
aderezos ricos, cuan llena su casa de blandones de plata sacados de las entranas de las minas de Porco. 
Cuantos aparadores poblados de tantas vajillas tan ricas y preciosas que eran convenientes para el servicio 
de qualquier principe. " 
130 Levillier, 80. 
131 Levillier,•81. "�iertos dyneros para pagar a Hernando Romano y Juan Navarro quatro myl castellanos 

iue tome alla prestados para my viaje, y con esto se disimulara todo lo otro. "
1 2 Levillier, 81. "Vna cosa aveys de tener en gran cuydado y poner muy gran diligen�ia en ello, y es que 
todo lo que alla ovierte ydo y agora llegare, lo re�ibays muy secreto, y avn los de casa no lo sepan, y lo 
tengays secreto fuera de casa en algun deposito de monesterio, o do al senor doctor Pero Lopez pare�iere; 
[ ... ] mientras menos viere el Rey y sus privados, mas mer�edes me haran, [ ... ]." 
133 Cieza de Leon, 364. "[ ... ] habfa [en casa de Vaca de Castro] aparadores pobaldos de tantas vajillas tan 
ricas y preciosas que eran convenientes para el servicio de cualquier principe." 
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tableware, their popularity among the Spanish elite living in Peru.
134 In addition, Cristina

Esteras pointed out that during the early stage of the discovery any household object, 

such as tableware, entering Spain was excused from taxation. 135

The March 1543 letter (Appendix A) indicates that some of the items shipped 

were destined as gifts to maintain social connections while others were used in payments 

of debt. The secrecy surrounding all the shipping activities complicates any effort to 

study the shipments. Yet, the nature of the collection and what is known about its 

ultimate disposition suggest that Vaca de Castro was principally interested in the value of 

the objects; he was accumulating and distributing wealth. Perhaps Vaca de Castro was 

eager to keep a large part of his inventory hidden so that the Crown would not notice his 

activities and so that he could increase his wealth by melting the objects and obtaining 

the raw silver and gold. 

While the majority of items in Vaca de Castro's collection suggest that his goal 

was primarily to accumulate wealth, some items he shipped suggest that he also gathered 

artifacts because he wanted to immortalize his achievements in Peru. Lothrop argues that 

all of the objects brought from the colonies were melted as soon as they arrived in Spain, 

but this is patently untrue in Vaca,,de Castro's case.
136 

Personal and social achievement

seems to have motivated his acquisition and shipment of memorabilia items. For 

example, one item he shipped was a silver vessel with four lions as handles and a coat of 

arms in the middle that represented the Order of the Knights of Santiago, and two 

dragon's heads (Vn bemegal de plata con quatro leones por asas yen el media vn escudo 

134 Miguel Moran and Fernando Checa, El coleccionismo en Espana (Madrid: Catedra, 1985), 129-139. 
135 Cristina Esteras, Plateria Hispanoamericana, siglos XVI-XVII (Madrid: 1986). 
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con armas que tiene el abito de Santiago y dos cabezas de dragones con vna banda en 

las bocas; es todo dorado) (Appendix G). Vaca de Castro had been knighted in 1539; 

thus, he possibly ordered the creation of the heraldic symbol as a memento of his 

achievement in Peru. Collecting items as means of symbolizing political achievements 

was common through the colonial period. 
137

Another group of items Vaca de Castro collected in Peru and shipped back to 

Spain can be best explained as the result of the governor's curiosity and desire to collect 

the exotic. Artifacts in this group included vessels decorated with exotic fruits, peculiar 

animals, and anthropomorphic figures. Scholars have identified these items as exotic 

paraphernalia and have noted such collections were very common in colonial inventories 

throughout the first centuries of the conquest.
138 

For example, two items in the inventory 

of goods that were sent to Spain with Pedro Ansurez were anthropomorphic silver figures 

listed as a mamacona and as an orejon (Appendix D). The mamacona were women who 

provided certain services, like brewing and spinning, to the Inca state. They were housed 

together in the most important Inca administrative centers. Orejon was the name given 

by the Spaniards to members of the Inca dynastic linage, who wore golden ear spouts. 

No specific explanation about what role these silver items played either in Peru or Spain 

was given.
139 The figures could have been items the Incas gave to the Spaniards as gifts, 

136 Samuel Lothrop, Treasures of Ancient America: The Arts of The Pre-Columbian Civilization From 

Mexico to Peru (Geneva D' Art Albert Skira, 1964), 221: "Eight of these great vessels reached the court, 
and like everything else, were reduced to bullion." 
137 Julien, "History and Art in Translation," 73. Toledo's nephew states that [the memorabilia] was brought 
from Peru "only so that a memory should be preserved in his house of the notable service he had performed 
for his Majesty." 
138Miguel Moran and Fernando Checa, 107. 
139 Lorthrop, 26. "The most imposing fetishes had to do with ancestor worship and were of three kinds: 
pacarinas or statues of the founders of the clan, huauquis or statues representing the hereditary clan fetish, 
and, in the case of the Inca ruler, the richly adorned mummies of their ancestors, known as malquis. The 
statues of royal clan ancestors usually were life-size and made of gold. They evidently figure among the 
Spanish loot[ ... ]." 
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in the tradition of the economy of the gift, or they could have been taken from Inca tombs 

or collected through illegal acts. The nature of their acquisition may be subject to 

speculation, but the presence of this figures in the inventories suggest at least that such 

objects provided an important physical image of Inca characters to present to the 

intrigued Spaniards. Curiosity, exoticism, and even cultural interest have accounted for 

the collection of these types of Inca objects in Spanish shipments from Peru, 
140 

and it is

likely that Vaca de Castro was motivated by the same desires. Thus, along with the goals 

of improving his wealth and social standing and of memorializing his political 

achievements, Vaca de Castro also collected items that had cultural meaning beyond their 

material value. 

140 
Miguel Moran and Fernando Checa, 129. 
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CHAPTER THREE 

CULTURAL EXCHANGE 

This chapter analyzes the cultural exchange evident in Vaca de Castro's 

shipments by examining the objects described in the inventories and mentioned in the 

judicial review and court records. Whether any of these objects still exist is unknown; 

only their descriptions are available for study. Nonetheless the inventories and other 

documents permit me to explore the origin and nature of the artifacts, which are, after all, 

a reflection of the society that produced them. 141 

The analysis of the inventories along with the study of specific scholarship related 

to pre-colonial and colonial Peru indicates that Vaca de Castro collected an eclectic 

variety of items. Most of them appear to have been made in Peru. Some were made in 

local forms but show signs of Spanish influence, while others appear to be European, but 

show local influences. 

When I attempted to identify the native origin of the objects by looking at the 

scribes' descriptions, I noticed three tendencies. Sometimes the scribes used Spanish 

terms with no mention of the item's origin. On some occasions they used Spanish terms 

while noting a native origin with words such as "of the Indians" (de yndios). Rarely, they 

identified the items with their native terms, which by itself indicates a local origin. 

Catherine Julien, among others, has presented the difficulties of trying to identify 

the type of Inca object listed in colonial documents when the Spaniards used their own 

language to describe those objects. Julien explains that the Spanish "embed their 

message in modes familiar to Europeans" and thus engaged in acts of communication that 

141 Julien, "History and Art in Translation," 61-89. 
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"sacrific[ed] the logic and meaning of the native genres from which they drew." 
142 

Such

linguistic transformations occurred in Vaca de Castro's inventories when, for example, 

the scribes used Spanish terms such as vaso, taza and copa to describe different drinking 

vessels that might or might not be Spanish in origin. 

Scholars have called attention to the importance of drinking vessels in Inca 

culture. Cummings, for example, explains that in pre-colonial Peru a particular drinking 

vessel, known as quero, was representative of Inca "political power." 143 Julien agrees:

"this shape [quero] was its [Inca culture's] most important symbol."
144 

The social status

of the owner was reflected in the vessel's material or medium.
145

. Rowe notes that Inca

drinking vessels were made of different materials, as well as in different styles and 

shapes. The most common were wooden cups, called quero, and the most sophisticated 

were golden and silver ones, called aquillas. A variety of vessels were used for other 

purposes, including large storage jars, known as urpus.
146 

These native terms do not appear in Vaca de Castro's inventories. Spanish terms 

for drinking vessels, such as vaso, tar;a, and copa, were used instead. It is reasonable to 

assume that the object described with these terms were Inca in form when the description 

of the objects coincided with the Inca ones, even if the scribes did not use Inca terms. 

142 
Julien, "History and Art in Translation," 60. 

143 Cummins-, 37: "The quero/aquilla had no commodity value. It was made to be used to effect a 

sociopolitical discourse that was carried out through ritual actions." 
144 

Cummins, 238 quotes Catherine Julien's "Hatunqolla: A View oflnca Rule from the Lake Titicaca 
Region." 
145 John H. Rowe, "The Chronology of Inca Wooden Cups," in Essays in Pre-Colombian Art and 

Archaeology of Cuzco, ed. Samuel K. Lothrop et al. (Cambridge, Mass: Harvard University, 1944). 
146 

Cummins, 35. "Urpu was used to store and transport com beer, while quero and aquilla were used to 

consume the beer during social intercourse or ritual action." 
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One likely reason that the vasos, tazas and copas were Inca in form is that these 

vessels were plentiful in Inca culture, 
147 

so collecting them would have been relatively

easy. Chroniclers from Peru's early colonial period recorded information about Inca 

vessels. It is possible to relate some items of Vaca de Castro's inventories to the 

descriptions given in these other sources. Inca Garcilaso, for example, mentions that 

"cups for drinking [were] all in pairs, be they big or small, they had to be of the same 

size, of the same form, of the same metal-gold or silver or wood."
148 

Vaca de Castro's

inventories list numerous pairs of objects, specifically golden and silver drinking vessels, 

which he sent to Spain. The appearance of so many pairs of golden and silver vessels in 

the inventories suggests they were of native origin. Note the emphasis on the word dos 

(two) in the following list of items found in the different inventories (see Appendix H for 

fuller definitions of the Spanish terms): 
149

• Two silver vessels (dos bar;inetas de plata) (Appendix F)

• Two silver cups (dos salseretas de media plata) (Appendix D)

• Two jars (dos jarros) (Appendix F)

• Two vessels with mineral paint or inlay (dos bar;inetas esmaltadas) (Appendix

D)

• Two cups, one silver and gold, and the other one silver with colored stones in

the upper part (dos vasos, el uno de plata y oro, y el otro de plata y piedras de

colores par r;ima.) (Appendix A)

• Two vessels with handles and lids (dos limetas con asas y tapaderas)

(Appendix F)

147 John H. Rowe, "Introduction to Archeology in Cuzco," in Peabody Museum of Archaeology and 

Ethonolgy Papers, vol. 27. (1943-4): 34. 
148 Cummins, 27. The author quotes Inca Garcilaso de la Vega's 1609 Comentarios Reales de Los Incas.
149 

Mercedes Lopez-Baralt. "La Persistencia de las estructuras simb6licas andinas en los dibujos de 
Guaman Poma de Ayala," (Journal of Latin American Lore 5 (1979): 88. "[ ... ]Duality[ ... ] is the base that 

supports the social organization, ritual and spatial of the Andean culture, even to this day." (The translation 
is mine)" [ ... ] la dualidad, [ ... ] esta en la base de la organizaci6n social, ritual y espacial de los pueblos 
andinos hasta el dfa de hoy." 
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• Two cups, one gold and one silver (dos copas la vna de oro y la otra de plata)

(Appendix C)

• Two silver vessels (dos bucaros de plata) (Appendix B)

• Two footed cups with inlaid bands (dos tar;as de beneras con sus pies)

(Appendix F)

• Two bottle-like jars (dos tinagetas coma frascos) (Appendix F)

• Two cups with their lids (dos copas con sus sobrecopas) (Appendix F)

• Two small pots (dos calderetas) (Appendix D)

• Two silver vessels of two palms high (dos limetas de plata de altura de dos

palmos) (Appendix C)

• Two cups, all silver (dos salseretas, todo de plata) (Appendix F).

• Two pots with their handles like mineral paint or inlay (dos cac;oletas con sus

asas como esmaltes) (Appendix F).

I have discussed how some of the previous items were likely to have been Inca 

drinking vessels. Fourteen other terms listed with Spanish names in Vaca de Castro's 

inventories also describe objects whose origins are not identified: Barri!, tinageta, 

cubilete, cazuela, bernegal, cantarico, limeta, salsereta, calderica, escudilla, jarro, 

venera, bucaro, bacinica. In Spanish all these terms identify vessels or recipients used 

for different purposes. In Inca language only four different types of storage vessels have 

been recorded; 
150 

however, it is known that there were other shapes produced by the

peoples conquered by the Incas. As Rowe notes: "The Inca empire included so many 

diverse peoples with different traditions that it would be most surprising if all the pottery 

produced in it conformed to any single style."
151 The four vessels described in the Inca

dictionary of Gonzalez Holguf n are as follows: 

150 
Rowe, "The Chronology oflnca Wooden Cups," 6. The author quotes the 1608 dictionary, Vocabulario 

de la lengua general de todo el Peru llamada lengua Qquichua o lengua de/ Inca, compiled by Diego 
Gonzalez Holguin. 
151 Rowe, "Introduction to Archeology of Cuzco," 43. 
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• Urppu: Very big vessel or bottle, larger than a Ticco (Cantara muy grande mayor

que ttico)

• Ticco: A vessel or bottle, a medium-sized one is huminua (Cantara mediano que

es humihua)

• Humihua: Medium vessel or bottle, short neck, to carry water of chicha

(Cantarillo mediano, cuelli angosto, manual para llevar agua o chicha.)

• Macma: Large wide-mouthed jar for chicha (Tinaj6n grande chicha)
152 

From these descriptions we learn the differences in sizes, shapes, contents, and

functions of Inca storage jars. There were three sizes of bottles or narrow-mouthed 

vessels. Some were small enough for individuals to lift them to pour. Felipe Guaman 

Poma de Ayala's drawings provide additional information about Inca storage 

containers. 
153 The drawings show how some containers were carried on the back, while

others were simply stationary.
154 

The type of vessel and its form varied depending on the

goods that were storied therein; liquids as well as dried items, such as grains, were stored 

in such containers. 
155

There are other ways to differentiate the origins of the artifacts beyond their 

names, functions, shapes, or sizes. The material from which they were made indicates, as 

mentioned earlier, the particular status of the owner. Any type of modeled representation 

or additional decoration added to the vessel may help to identify the cultural origin of the 

artifact. Specialists have argued that Prehispanic Inca vessels are characterized by their 

152 Rowe,O"TheOChronologyOofOIncaOWoodenOCups,"O6.OTheOverbOHumihuan, means,O"PourOchichaOfromOa jarO
orOlargeOvesselOinOaOsmallerOoneOtoObeOableOtoOcarryOit."O(EcharOchichaOdeOtinajaOoOvasoOgrandeOenOpequefioO
paraOpoderloOllevar.)O
153 FelipeOGuamanOPomaOdeOAyala,ONueva Cor6nica y buen gobiemo ( codex peruvien illustre), (Paris:O
InstitutOd'ethnologie,O1936),O100,O140,149,229,246,287,293,369,524,531,603,880.O
154 InOregardsOwithOtheOmobilityOofOtheOitems,OCatherineOJulienOpointedOoutOaboutOFranciscoOdeOToledo'sO
collectionOthatOallOtheOitemsOwereO"portable,"OforOtheOobviousOreasonOthatOtheyOwereOtransportedOoverOseas.O
155 GuamanOPomaOdeOAyala,O776.O SixOdifferentOtypesOofOcontainersOareOrepresented.O OneOofOthemOisOforO"aO
redOwine "O(vino afiejo), aOdifferentOoneOhasO"freshOmaizeObeer "O(chichafresca) writtenOonOit.O
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simple shape and painted geometric decoration. 
156 

They sometimes had handles or

protuberances in the shape of pumas, birds or other animals, and sometimes humans. In 

contrast, Spanish vessels are known for their narrative and figured representations drawn 

on surfaces that were later coated with glaze. 157

The following set of artifacts, listed in the inventories, include vessels 

distinguished for having modeled zoomorphic or anthropomorphic figures represented on 

them. In two cases modeled figures serve as handles. The representation of lions, 

dragons and heraldic coats of arms were, according to Cummins, colonial 

introductions.
158 (The lions (Leones) noted in Appendices G and F, however, may refer to

the Inca puma, which would imply Inca origin.) 159

• A golden cup with its lid and some snakes for handles, of silver (vna copa

dorada con su sobrecopa y vnas sierpes par asas, de plata) (Appendix G). 160

• A vessel with four snakes as handles and three lions as feet (una limeta con

quatro sierpes en ella par asas y tres leones par pie) (Appendix G).

• A silver vessel with four lions as handles and one coat of arms in the middle

that represents the Order of the Knights of Santiago and two dragon heads,

with a band in their mouths; it is completely gilded (vn bernegal de plata con

quatro leones par asas y en el media vn escudo con armas que tiene el abito

de Santiago y dos cabezas de dragones con vna banda en las bocas; es todo

dorado) (Appendix G)

• A gold vessel with four gold lions as handles (vn bernegal con cuatro asas de

leones dorados) (Appendix F) 161

156 Rowe, 'The Chronology of Inca wooden cups," 19. The author describes in detail several wooden cups 

of the conquest period found in Grave D at Ollantatytambo. 
157 

Cummins, 10. 
158 

Ibid. 
159 The similarities between an Inca puma and a European lion might have confused the scribe. 
160 The description of the scribes is not always clear. I suggest a clearer description: One golden cup with 
its lids and silver handles decorated with some snakes (Vna copa dorada con su sobrecopa y con asas de 

plata enforma de serpientes). 
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If we take these representations of snakes and lions to be European, 162 
possibly 

inserted in traditional Inca artifacts, we can say that, by Vaca de Castro's day, European 

influences had begun to be incorporated into Inca vessels. 
163 These functional objects (as 

well as textiles, which will be discussed below), "are the fora for Andean reception of 

European images beyond an evangelical sphere."
164 

Since queros were associated with

power and status, Cummins considers these transformations a "subtext" proper of "every 

. . . l . l p 
,, 16s 

negotiation m co oma eru. 

The eclectic collection includes vessels elaborated from gourds or other organic 

materials. Cocos and porongos were used, according to Rowe, to make drinking vessels: 

"In the hot country they [the Incas] make these [drinking vessels] of dried calabashes, 

much painted, which they call mati."
166 

They were very popular artifacts to take to Spain 

as exotic memorabilia.
167 These examples are easily cataloged as Inca production:

• One coco with golden edges (vn coco con bordas (sic: hordes) de oro) (Appendix

D)

• Three cocos with their paint (tres cocos con sus esmaltes) (Appendix D)

• Two silver cocos (dos cocos de plata) (Appendix B)

• One coco with golden handwork (vn coco con bordados de oro) (Appendix F)

161 Rowe, "The Chronology oflnca Wooden Cups," illustrates a cup with zoomorphic handle vessel. (Fig. 
9. "Free Style cup with zoomorphic handler in high relief.") The upper register shows the musicians of the
Ch 'unchu Dance wearing long coats. The strip of pitch around the middle of the cup probably fills a
groove originally made to hold a silver band. (F. Taina collection, Galerfa Roma, Lima.) The cup is 19.5
cm. High to the rim. Purchased in Cuzco in 1958. Photograph by Dorothy Menzel."
162 Cummins, Fig. 8.10a in the "Plates" section of the book: "Pair of aquillas with European lion motif 
recovered from the Atocha." 
163 

Cummins: 12. "It is not sufficient merely to analyze the images themselves; it is necessary to study the 
vessel on which they occur. Only then can the dynamic of signification that exist because of their specific 

union be understood in its full colonial ramification." 
164 Cummins, 270. 
165 

Cummins, 271. 
166 Rowe, "The Chronology oflnca Wooden Cups," 1-15. 
167 Julien, "History and Art in Translation." Francisco de Toledo sent to Spain: "Dos vasos de calabaza, 
pequei'ia, guarnecido de plata y por fuera pintados de animales, frutas y pajaros en que beben los ingas." 
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• A silver coco with golden ornament and stones on the outside (vn coco de plata

con vnas labores de oro y piedras de por fuera) (Appendix G)

• A porongo with three meras (vn porongo con tres meras) (Appendix D)

• A silver coco with green, black and other colored stones with silver (vn coco de

plata labrada por de fuera de piedras verdes y negras y de otros colores con

plata)

• A silver coco with gold listas decorated with idols on the outside (vn coco de

plata y listas de oro y labrado de vnos ydolos por de fuera)

• A silver coco with silver and green-blue stones on the outside (vn coco de plata

labrada por de fuera con plata y piedras verdes azules y coloradas)

Although vessels of precious metals dominate the inventories, textiles, an 

important item of Inca culture, are also included. The Incas often gave these items as 

gifts among themselves: "the ruler gave gold, silver, or wooden drinking cups to the 

nobles at the time of presentation, the material of the cup being appropriate to the rank of 

the noble, and he also gave the nobles garments of qompi. 
" 168

Qompi was fine cloth.
169

The following items from the inventories shows that the Incas granted various textile 

items to Vaca de Castro while he was governor of Peru: 

• Golden napkin (servilleta de oro) (Appendix B)

• Two Indian cloths with woven designs (Dos panos de yndios de lavores)

(Appendix B)

• An Indian cloth of vegetables (vn pano de verdura de yndios) (Appendix B)

• A rug (vna alfombra) (Appendix E)

• A shirt with silver spangles (camiseta de argentaria) (Appendix E)

• A b�g (en vna balsa vn hilo de ebra que [e]ra de oro) (Appendix E)

• An Indian shirt (vna camiseta de Indios) (Appendix E)

• Sheets (sabanas) (Appendix D)

168 Rowe, "Standarization in Inca Tapestry Tunics," 240. The author cites Falcon, 1918. 
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• Pillows (almohadas) (Appendix D)

• Bed covers (colchas) (Appendix D)

• A large rug of the Indian type (vna alhonbra [sic: alfombra] de yndios, grande)

(Appendix B)

The inventories include a variety of textiles, but two types are particularly important: 

camisetas and paiios. Camisetas, or men's tunics, were described by contemporary 

chroniclers, and that is how we know that camiseta was the Spanish term for Inca tunics: 

"Over the guaras [breechcloth] they [the Incas] wore a short garment without sleeves or 

collar which they call uncu and which we call 'camiseta' because it has the form of our 

camisetas [shirts]." 170 

One of the examples listed in Vaca de Castro's inventories refers to the Inca 

tunics as camiseta de argentaria (Appendix D). The term argentaria is related to the 

Latin word argenta, which means silver. No other information about the design of these 

artifacts is given; the majority of references consulted suggest that Inca tunics were 

tapestries woven 171 of different colors with different designs.17
2 John H. Rowe considers

that silver decoration on tunics was a "European introduction," 1
7

3 but he is describing

shirts patterned with yams wrapped in silver. The shirt described here was probably 

covered with silver spangles. The camiseta de argentaria was likely of prehispanic 

· · 174ongm.

169 Julien, 82. 
170 Rowe, "Standarization in Inca Tapestry Tunics," 241. 
171 

Rowe, "Standarization in Inca Tapestry Tunics," 239. 
172 Paz Cabello, 50. "Una camisa azul garnecida de lentejuelas de oro, muchas de las cuales se han perdido, 
el cuello garnecido en su alrededor de lentejuelas de oro, plumas amarillas, azules, negras y rojas por abajo; 

el fondo rojo, con barras de oro y plumas azules." 
173 Rowe, "Standardization in Inca Tapestry Tunics," 243. 
174 Guaman Poma de Ayala includes a reference about the nature of the native garments, 370. "dixo que la 
gente se bestia y calsaua de todo oro y plata y que pisaua el suelo de oro y plata y que en la cauesa y en las 
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Another kind of inventoried textile to consider is various pafios. This term was 

used generically to refer to a cloth of wool. 175 Inca tradition distinguished ordinary cloth,

called awasga, from fine cloth, known as cumbi.
176 

The description presented in the

inventories, such as pafios de labores (Appenidix B) and pafios de verdura (Appendix B), 

is insufficient to allow us to determine the function of these pieces. The first case, pafio 

de labores, might refer to the complexity of the design represented in the item. The 

second case, pafio de verdura, refers to a cloth that cannot be identified. One more type 

of pafios was described among the objects acquired by Vaca de Castro in Peru. 177 This 

item was made to be hung on a wall (de pared), 17
8 which suggests that some visual 

decoration was represented in these "cloths." Catherine Julien has thoroughly studied 

pafios de pared collected by Francisco de Toledo in Peru (1569-81). 179 
From Vaca de

Castro's inventories we can say that textiles, as well as metal objects, were common 

objects collected by the Spaniards, and reflect the proximity of Spanish and Inca 

relations. 

Functional objects such as tweezers (tenazuelas) were another type of item 

collected and listed in various inventories. Vaca de Castro, in a testimony to his wife, 

points out the native origin of these items: "those [tweezers] over there [Spain] are 

nothing in comparison to the ones here [in Peru]; they say here that the Indian woman 

remove their fine hair, and the beards the Indian men grow, because they take it as a sign 

manos trayia oro y plata [ ... ] esto dezia del vestido y se bisten [los indios] para danzar y bailar taquies que 
hazen los yndios con bestidos de plata y oro." 
175 

Julien, "History and Art in Translation," 82 n. 2. 
176 

Rowe, "Standarization in Inca Tapestry Tunics," 239. 
177 It must be pointed out that this particular item appears only in the judicial review testimony (Appendix 

C) and not in the inventory of items Vaca de Castro shipped to Spain.
178 

Justicia, 1544. 
179 Julien in "History and Art in Translation" deals with the 17 panos Francisco de Toledo brought from 

Peru. 
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of good breeding not to have body hair; they [tweezers] are gold, and not very thin, so 

that they are stronger."
180

Despite the Spanish terminology, all the objects presented to this point most likely 

had origins in Inca forms. At the same time, there are signs of Spanish influence in the 

shape and decoration of some of these artifacts. One example is the item that the 

inventory describes as: "a silver vessel with four lions as handles and one coat of arms in 

the nuddle that represents the order of the knights of Santiago and two dragon heads, with 

a band in their mouths; it is completely gilded" (vn bernegal de plata con quatro leones 

por asas y en el media vn escudo con armas que tiene el abito de Santiago y dos cabezas 

de dragones con vna banda en las bocas; es todo dorado) (Appendix G). This object 

represents an ambiguous combination: Puma handles were found on some of the fine 

Inca vessel; the heraldic coat of arms was a social distinction granted to a Spanish noble. 

The form may have been Spanish or Inca; the idea of zoomorphic handles and motifs 

may have been Inca. The combination and ambiguity of both cultures, Inca and Spanish, 

indicates that cultural exchange was well underway in the 1540s in Peru. 181

If there were Inca forms with Spanish influence, there were also Spanish forms 

with Inca influence. European objects in Vaca de Castro's inventories included native 

designs, such as idols, on them. Stirrups, armor and velvet fabric, for example, were 

brought to America with the first conquistadors. The following European items in Vaca 

de Castro's inventories are associated with Inca decorative motifs: 

180 Levillier, 80. The translation is mine. "las que alla ay no valen nada con estas [ ... ], dizen aca que quitan 
las indias todo el vello, por delgado que sea, y los indios las barbas que les nacen, por que tiene por 
gentiliza no las tener; son de oro, no es muy fino, por que sean mas recias." 
181 Julien, "Tokapu Message," (Santa Fe: Procceeding of the Seventh Biennieal Symposium of the Textile 
Society of America, 2000): 204. "The Incas were perfectly able to make use of Spanish heraldic practice at 
the same time as their own." 

47 



• A velvet hat with small golden squash figures (vn sombrero de terciopelo con

calabar;itas y veneras de oro) (Appendix B)

• Two silver stirrups with golden borders and some idols made in bone attached

to them (dos estriberas de plata con los hordes de oro y unos ydolos en ellos

hechos de hueso) (Appendix G)

This examples show that transculturation occurred, in both directions, from the 

early colonial period. 182 Catherine Julien suggests that "the use of Andean fibers and 

techniques in the manufacture of European genres alerts us to the ambiguous nature of 

things in this period (governance of Francisco de Toledo, 1570)." 183 The examples in 

Vaca de Castro's inventories show how the ambiguous nature of things had already 

begun to take hold in the early 1540s. 

Most often the scribes identified items in the inventories with Spanish terms; 

however, the following set of items were listed with Spanish terms and the scribes added 

words such as "of the Indian type" (de yndios) to indicate the native origin of the items. 

• A large rug of the Indian type (vna alfombra de yndios grande) (Appendix B)

• Two cloths of the Indian type with woven design (dos paiios de yndios de

laboro
184

) (Appendix B)

• A cloth of the Indian type (vn paiio de verdura de yndios) (Appendix B)

• A shirt of the Indian type (vna camiseta de yndios) (Appendix E)

• A vessel from which the Indians drink, up to the drinking spouts, which are

made of gold; one of them has a silver idol on it (vn purunguillo con que

182 Diane Fal'le, Covering Cultures: Art and Identity in Spanish America. (New York: Harry N. Abrams, 
1996), 269. "In Peru as in Mexico, the horse was unknown before the arrival of the Spanish and it played a 

large role in the success of the conquest. [ ... ]It was not long before the native groups fully embraced the 

horse, imitating the Spanish in warfare and thereby, on occasion, successfully resisting them." 
183 Julien, "History and Art in Translation," 68. 
184 The meaning of de labores is ambigious. Given that much of the decoration of Andean cloth was done 

in the weaving and not added afterword as embroiders, the term might equally refer to woven decoration or 
embroidery. 
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beben Los yndios, hasta Los cafios, es de pLata y Los cafios son de oro con ydoLo 

de pLata sabre vno de ellos) (Appendix G) 

Thanks to the scribes' notations it is reasonable to assume the items above have native 

ongms. 

On only three occasions do Inca terms appear in the inventories. These artifacts 

were unambiguously native because the Spanish scribes used native names to define 

them. According to the 1729 edition of the Spanish dictionary the word porongo (see 

Appendix D) derived from the Quechua word puruncu.
185 

This plant was used as a

multipurpose receptacle. In Peru it is named after tin-plate receptacles with lids, handles, 

and wide mouths that are used in the sale of milk and to store water. The term 

purunguillo (listed in Appendix G) is a diminutive name of the term porongo. The term 

chaquira (Appendix A), according to the same dictionary, is an indigenous word that 

refers to small gold, silver, and glass beads made by indigenous artisans. In Peru the 

golden ones with finely-welled hollows were highly admired by the best Spanish artisans. 

Vaca de Castro confirms the native origin of these items: "they are the most beautiful 

ever made here [Peru]." 186

Another indigenous usage in the inventories is the word mamacona, mentioned 

earlier (Appendix D). 
187 

The reason the scribes used Inca terms on these three occasions

might be that these particular items/words had come into common use among the Spanish 

inhabitants of Peru, and there were no Spanish equivalents for them. 

185 
Diccionario de la lengua espafiola. (Madrid: Real Academia Espanola, 1984). 

186 
Levillier, 80. "es la mas linda que aca se a hecho." 

187 The scribes in Appendix F misspelled the words vna mamacona, writing instead vn hamacona. This 
example indicates that the Spaniards adopted some foreign words in order to identify items foreign to their 
culture. When they were familiar with the items, such as was the case for the numerous vessels, textiles, 

and other items mentioned earlier, they used their own terms to identify them. 
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The gold and silver artifacts and textiles listed in the inventories of Vaca de 

Castro's shipments reveal his private purposes for collecting and transporting these 

goods: while he primarily wanted to improve his economic and social standing, he also 

collected and shipped memorabilia and exotic items. At the same time, we can see from 

an analysis of their form and decoration of the items that what he collected shows clear 

signs of cultural transformation. 
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CONCLUSION 

This analysis of the historical figure of Vaca de Castro reveals how his public 

activities intertwined with his private ones during the early colonial period in Peru. Vaca 

de Castro's political position as governor of the colony did not keep him from pursuing 

his own economic activities as my comparison of his public and private records indicate. 

From his private documents, letters, and inventories of the material goods acquired while 

governor of Peru, it is possible to explore his particular efforts to acquire material wealth 

as well as the process of cultural exchange that was taking place during the first decade of 

the Spanish colonization of Peru. Vaca de Castro collected an eclectic group of objects, 

all of which were probably made in Peru, and sent those objects to Spain. His collection, 

as revealed in various inventories, reflects cultural exchanges. 

Several conclusions can be drawn from a study of the inventories. First, it can be 

inferred that Vaca de Castro's motives were primarily economic, given that he shipped a 

large number of gold and silver objects, as well as quantities of the metals themselves. 

At the same time, what he chose to send reflects his particular interest in memorabilia and 

an appreciation for exotic goods. Second, the artifacts themselves reveal the ambiguous 

nature of the things being made in Peru at that time. Many of the items appear to have 

been Inca in form, especially the vessels and textiles, with occasional signs of Spanish 

influence. Some traditional European forms were influenced by native styles as well. 

These adaptations lead us to the third and final point: while the Spaniards were engaged 

in establisbing their dominion over the Incas and Peru, the material culture produced at 

the same time evidences a process of exchange that went both ways. Inca traditions 

continued despite the colonization process. In fact, the Inca representations included in 
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European artifacts shipped by Vaca de Castro may reflect a subtle form of cultural 

resistance by the Incas. 
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APPENDICES 

53 



Appendix A 

"Carta del Licenciado Cristobal Vaca de Castro a Dofia Marfa de Quinones, su mujer, 
dandole instrucciones para gestionar lo que en una memoria que remjtf suplicaba a S.M" 

Source: Roberto Levillier, 76-85. Gobernantes def Peru: Cartas y Papeles. Siglo XVI. 

Buenos Aires: Biblioteca de] Congreso de Argentina. Vol. 1. 1924. 
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C�rta del llcenclAdo Crbt6bal Vaca de C:utro :l Dofi:i l\1:iria de Qui• 
.D.o.ucs, su muJer, dindol0 l11,trucclone:s par:i cestlooar lo qac en 
aoa mciuorta qoe rcm1t1:t eapllc:i'ba :i S . .111. 

Cinco, .S 4t ao,l�mbre de 1s.2. 
c. de I., pJc. ◄�.

Senora: 

Porquc sc la pcna en quc estar.i vucstra ntcr�cd, avicndo llc­
gado a.Iii en salvarncnto, quc cspcro en Nuestro Senor Dios quc: 
ansi :;ivri sido, vn religioso di: S:into Doll\ingo quc sc 11:ima 
Fray Fran�isco Martine%, y vn Alonso de Vill:ilobos, natural de 
CastrovCTdc, avicndo vi�to �1is cartM, quc lcv:1\·an hcch:,..s a 
x v111 de agosto dcstc aiio de quarenta y dos, en quc cscrevya a 
vucstra merccd c6mmo yva i dar l:i batalla i fos tr�ydorcs don 
Diego de Almagro y sus capitanes y gcnte quc sc avian (C\'.lll­
t.do con cstos rcynos ii S. M., y mucrto cl Marques su govcr­
nador; por no saber vuestra mcryed d suceso ddlo, quisc ynbiar 
a Fransisco Bczcrra, criado myo quc csta licva, para quytaros, 
i;cfiora, dcsta pcna y hazcros saber commo Jes di la batall:i. y fuc
la mas ruda y rciiida quc jamas SC vyo, de los tantos a tantos 
como Namos; y fuc Nucstro Senor scrvido y su gloriosa m:idrc, 
de quc su dia, sabado dicz y scys d-c scticnbrc, rrn: di6 la mas glo­
riosa vitoria quc a dado a capitan general en cl mundo. Y avnquc 
cntrc en c\la. i tienpo de pdigro, quc muricron trcs de quarcnta 
quc cntraron conmigo, y otros hcridos, s:iti librc, 3\'nquc no my 
�spada, ropa y annas de sangr� dt: l<h contrarios; y porquc cl 
rncnsajcro dari larga rcla�ion y cut:nta de todo, y porquc crco 
quc Paez fa ynbia de lo quc me a su�cdido dcspucs quc d� all.� 

parti, no tcngo mis quc dczir en csto, de sup\karos dcys gra-
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�ias a Dyos Nucstro Senor y a 'ia Virgen gloriosa. Nucstra Se­
nora; su madrc, por cllo. 

· Yo, senora, he hccbo a S. M. tan.gran servi�io cn ganarlc
�stos rcynos de talcs tiranos y- fantos y ·tan bicn arma.dos, enca­
v:tlgados y artillados: quc gclos tcnjiln ocupados y tiranizados 
con talcs y tantos dcsacatamicntos hechos i S. M., en avcrle 
mucrto publicamcntc a SU governador y saquodo casa:; y mucr­
to otros mucllos y robado la tierra y todas las: rcntas Rcaks, y 
apoder.idosc de todo, de ta! mancra que qua.ndo cntrc en estos 
reynos solamente h:i.lle por S. M. la villa de Quyto, trezientas
lcguas de la tib<lad <le los Reyes, y tenycndo en cstos traydorcs 
determina<lo de def ender cstos rcynos a. S. M., y a vn tom:irlc .i 
P;1nama y Nomb1·c de Dyos y tcnyendo· t:in :bucn recado para 
cllo y yo no vn maravc:di, porquc no Jo tcnya S. M. en cst0i 
reynos, ny gcntc, ny avy;i, armas ny cav:illos, quc todo lo tcnyan 
rob:ido los co.ntrarios; y con todo csto, y m.h quc "dira cl mcns:i­
jcro, me <li tan buena maria y diligen�ia que huvc dynccos y gcnte 
y armas y cav.:1llos y lo que foe mas nctcsilrio para los venter y 
ganar, commo digo, estos rcynos. Y pues al marques don Fran• 
�isco Pi�.arro sc tuvo por tan gran scrvi�io ganar cstos rcynos 
de ync!ios, que fuc ganarlos de ovejas, · quc por cllo le dierou 
m.irqucsadc en ellos, y <lcspues los pcrdio por su culpa y las ganc 
yo de pcrdi dos y de gcntc de nucstra na!;ion, y tal commo aquy 
digo, qucrria tratar alla commo sc me hizicse mcrs;cd S. M. en 
las cosas que van en vna memoria, quc vi dcntro · dcsta carta, 
y otra commo clla lieva cl mcnsajcro; quc de talcs servi�ios y 
albri�ias no cs nada darmc todo csto quc pido, quc mas razon era 
quc.S. M. me dicsc mis de 10· que pido, ptics le dy ,stos rcynos. 
y por scmcjantcs cosas y de rncnos scrvi�io a otros cstados; y no 
quc vi por memoria, digo, esto quc sc a de pcdir, arcys alla mh 
0 mcnos como vicrdes q� SC tOIIla lo de aca que he scrvido y cl 
ticmpo dicrc lugar; y sy � vuestra mer�cd parcs;icrc que con-vic­
nc tomar tra-bajo de ha.blar sobrc ello a,l comendador mayor y 
secrctario Samano, y carderial ·y condc de Osorno y los dcl Con­
sclo de Indfas, hazcrlo hcys, p0rquc hara provccho; y para Jo 
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vno y ·10 otro ayudaros _beys ;dcl frcsydtntc dd Cons�jo Real, 
.quc pucs yo he dado a.ca a su hcrmano vn rcpartimiento de indios 
muy.bucnos, y con vna myna de plata muy rica, hallandolc .i puc­
rro en aquclla m:ifa ticrra de Cali, oblig.i�ion l�nc de l1azcr bicn 
lo quc me tocarc. Y tanbicn os ayudad · de la s�nora doiia Maria 
<le Mcn<loya, mugcr dcl senor comcndador mayor; qm . ..- pucs yo 
tcngo cuydado de servir a todos, razon cs quc en rsto me lo agra­
d-czcan y pagt1<:n; y pucs yo, scfio.a, lo he trab:ajado y lo mcrczco, 
.bicn cs quc alli sc trahajc p�ra aver algun pro•.-ccho y sc porfie 
<}UC lo hagan, porquc dcstos scrvi�ios talcs que hazcn cava.llcros, 
.sc suclcn comcnyar las casas y -mayorazg9s. 

Y avnquc yo, senora, ynbio aquy c:l rhcmorial quc dito de 
Jo quc sc a de pedir, myundo, commo he dicho, commo sc toman 
:illi mys serviyios y lo de ad., y tcntado lo qu-c ctll.i sc podr.i 
mcjor aver, alargarcys o acortarcys confonnc � lo quc :111.i vicr­
<lcs y os pa:rcyicrc, y a Franr;isco Bc!;erra y :il sci1or doctor Pero 
Lo�z; y por avcntura, o Almaguer, di ran en quc scra bicn po­
nernos a pcdir, mayo�ntc Almaguer, quc il my1 quc c vislo lo 
de aci y lo quc he servi<lo y trabajado, y que sc quc dy cstos 
rcynos i s. M. de cny 1113110, bicu se (!UC cs 1xxo lo.> ((llC ynuio :1 
_pcdir; y para csto podra ver csta carta cl sciior doctor PcrlJ Lo­
pez, en lo quc tcx:a. :i. esto, y dezir lo quc le pare�c quc cs bicn 
hazer. 

Y quando vucstra mcr�cd ovicrc de yr i casa de alguno de 
Jos que he dicho, )'d honrrad:imcnte en vuc:stra mula, bicn .icom­
p-.nad.1, y cscudcro y capclla.11 vicjo y honrr:ido y con 111�0:; y 
pajcs. Con la senora dona- Maria de Mcndo�a. cs bicn (l\lC ten­
gays convcrsa�ion y visitarla y darlc algunas cosas, quc cnn csto, 
sc hara como quisicrdes, y la condcsa de Ribadavya, su madrc, 
..aprovcchari, por scr yo su scrvidor. "(odt>. csto se cnlicndc, cs­
tando en Valladolid la carte, quc a cstar fucra, · ba.stara cscrcvir 
vuestra mcr�td i todos. 

A vnquc: pocos dias ha que vy m vna carta quc vyno de Se­
villa, que decia commo Diego <le Aller y Alonso de Argudlo, quc 
<ic aca yo avya ynbiado cl  aiio pasado y cnbarcaron en el  Norn-
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bre de Dyos. primero <k abril, con despacl10s para S. ?-4. y para 
vuestra mcr�ed, avyan llegado bucnos i Sevilla, que plega i Dios 
Nucstro Senor sea ansy. 4uc no podria rc�ebir mayor plazcr de 
cosa dcl mundo, todavia dir� aquy·lo. sustan�i.l de lo que con el 
c5<:rcvya y ynbiava, y tanbien de lo qtic cscrcvy con cl fraylc y 
Alonso de Villalobos, porque, hasta que sepasicrto ·q_uc an lle­
gado y vucstra mer�cd rc�cbydo las cartas y 1o que lcvavan, no 
dcxarc de dczir en to<las las cartas quc cscrivicre, en breve, lo 
quc con cllos cscrcvya y ynbiava, cQmrno digo. 

Con Diego de Aller, dc:mas dcscrivir a S. M. y a toda � carte, 
yn'bic y le dy vna instru�ion de lo quc avia de hazer; y la mysrna 
y mas copiosa y afiadyda lcvaron cl padr� y Alonso de Vill:ilo­
bos, y fa mysma, }' lo tJUC agora sc. a de pcdir, licva Bczcrr.i. 

Escrcvy con todos, de 1:1s cosas de aci y de my satud, y p:,r­
que, pfaziendo a Dyos, lo dir.i Bczerra, no lo escrivo aquy •. 

Escrc"r con Diego de Aller a. vuestr:i. mcr�cd, commo .ivi:i. 
inbiado de Santo Domingo dos myl\ y quynientos ducados ·p,m1 
pa.gar a Juan Navarro; y porquc dcspues he visto, por vuestras 
cartas y las s\1yas y de Fran�isco de Reloba, commo llcgaron en 
salv:\lllcnto y Sc papi. y �obro poca cosa que lcvo Fran�isco, no 
ay quc dczir mis en csto de oar gr:isias 5. Dyos por ello. 

Tanbicn, sciiora, cscrevya com:mo llcvava Diego de Aller a
c;i.rgo. y <lcsp\lC:1 cl fr:iylc y Villalobos, sy Dicto de Aller 110 lo 
oviesc hecho, de col>rar de tiertos mercadcrcs en Sevilla lo quc 
se perdio en la mar c11 la nao de Pero de Aburto: pucs me lo ase­
gur.iron, bicn crco, quc, avycndo llc(;ado Diego de Aller, comrno 
cscriven, sc a vri hecho; syno, Villalol>os o cl padre lo cobraran; 
y syno, vaya Fran�isco a cllo. La carta. de seguro qued6 c:n podcr 
de Ju:in Navarro quando parti de Sant-lucar. 

Tanbicn avia de cobrar en �cvilla trcynta y trcs �1\ y tanto:s 
maravcdis, quc me dcvia vn Juan de fa Puebla en Sevilla, de ticr­
tos quyntales de vizcocho quc le vendio Carran�a en Sant-lucar. 
Avr:xs, seiiora, de s.iber quc SC a hccho en csto, y cobrar lo. que 
fa)tarc. 

Tanbicn, 6ciiora, os cscrcvia con Diego de Aller c6n1n10 os 

58 



ynbiava.-c:on el �ynco myll y quynycntos y �inquenta castcllanos, 
sin lo qu·c ics dy. par.ii cl y Arguello, que fueron al .Diego de Aller 
och�i�ntos ducados,' y a Arguello quatr�icntos par.,. SU carnino 
y trabajo y ·gasio; y. cscrevia que, dc��s �inco myll y quinientos 
y �inq�nta castcllanos, sc avian de pagar i Hernando Romano 
myll y quynyentos ducad� quc me presto, comma sabeys, quan­
do de �lli parti, y mis trezientos que yo queria que le dicsen de 
intcrcscs.· De lo danas quc rota.va, oui:i. quc dicscdes a. don� Ca­
talina vn quucnto, de casal:'nicnto, y conpra.scdcs ay n1a c:\sa. 
Los dichos dineros quc leva�;i. Diego de Aller en bart"as de tal oro, 
<JUC vale alli mis, porque lieva plata muclada. Otras cosillas, qllc 
c.Jemis dcsto lcva.Y:t Diego de Aller, van aquy por mcmoria dcntro 
<lcsta carta, y los cono�imientos que dex6, de todo esto que r�ibi6, 
Diego de Aller, levaron d fraylc y Alonso de Villalobos, para co­
brar por ellos, en caso que sea mcncstcr. 

Lo que, sciiora, mis �scrcvy con Diego de Aller, fue enca.r­
g,ros el estudio desos mochadios y el rccado y re�to de las cosas 
de vuestra c-asa, pucs veys que syn csto no ay nyngun bicn, y que 
sc hizicsc cl ca:ianticnto de doiia. Catalinil, ofrc�icndosc cosa. de 
qualidad, y ,msi os lo torno � pcdir por mcr�cd sc procure. Casi 
Jo mysmo cscrcvy i vucstra mer>cd con el padre Fray Franyisco 
Martinez y Alonso de Villalobos, que con Diego de Aller, y pOr 
esto, no ay q\1c repetirlo, mas de quc de lo que levaron y os ynbic 
con �llos, va memorial dcntro d�ta carta; y tanbicn vn memorial 
de lo quc ynbie y lev6 Bezerra, firmado de su nombrc. Den todos 
buena cuenta y cobrad, y pong:i.se todo a rccado, commo adclantc 
dyrc en csta carta, y los mcmorialcs guardad ta!1bicn a rec.ado. 
Ansi h�ho, cstos pocos dyncros de lo quc me qued6 del axuar 
quc de alla truxe, quc· commo urgue tanto pcnsando scr todo aca 
mcncstcr, a sobrado quc bender por vn criado myo, de quc sc a 
ncado csto. Lo que me a vucstra mcr�cd de agrad�cr cs la cha­
quira,· que cs la mis !inda quc aca se a hccho; y para dona C.lta­
lina ynbio ocho tena�uclas, · que son alla muy cstimadas, que las 
qu«: alla ay no valcn nada con -cstas, y tanbicn para quc ynbicys 
l la kilo� condcsa de Myranda y·a q•uicn os pa-r�icrc, que vos,
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.senora, ya se que no las aveys menester: con estas, dizen aca que 
quitan las indias todo eJ vello, por delgado que sea, y los indios 
las barbas que les nacen, porque tienen por gentileza no �as tener: 
rnn las quatro <le oro; no es muy fino, porque sean mas re�ias, 
y quatro <le plata. 

Confio en Nuestro Senor Dyos, que todo lo que he ynbiado 
y agora v5., avra llegado y llegara en salvamento a vuestro poder: 
pl,ega [t el, por su mysericordya y bondad, sea ansy y commo alla 
vuestra mer�ed y nuestros hijos lo an menester, pues a sydo 
servido qtte pasase yo tantos trabajos y peligros para lo ganar con 
su ayuda. 

Vna cosa aveys de tener en gran cuydado y poner muy 
gran diligenc;.ia en ello, y es que todo lo que alla oviere ydo y 
agora llegare, ,lo re<;ibays muy secreto, y avn los de casa no lo 
sepan, y 1o tengays secreto fuera de casa en algun dep6sito 
de monesterio, o do al senor doctor Pero Lopez pare�i,ere; 
comunicad con el, que bien creo que se puede fiar de su 
mer�ed; y avn, si ser pu<liese, no querria que lo supiese syno vos 
y Geronymo Vaca, sy alli os pare�.iere que lo callara, y aveys de 
fingir nc�esyda<l .Y quc yo no he ynbiado nada, syno �icrtos 
dyneros para pagar a Hernando Romano y Juan Navarro qua.tro 
myll castellanos que tome a.Ila prestados para my viaje; y con esto 
se disimulara todo lo otro. Y esto se a de hablar en caso de 
ne�esyda.d, que se sepa o aya sabido algo y sea menester responder 
o satisfazer, y no de otra manera; y esto todo conviene, porque,
avnquc todo cs poco, mientras menos viere el Rey y sus privados,
mas mer�edes me haran, y quando me respondierd�s a lo que
se a llevado, bastari dezir que re�ebistes mys cartas y todo lo
que yva en los memoriales, y ansi de los mensajeros.

Yo truxe a:ca poder del senor Comendador mayor de Leon 
para cobrar a.ca sus rentas: ynbio •le agora. quatro mill castellanos; 
anse de quedar en Panama para que ynbien quando fuere el oro 
de S. M. Tanbien truxe poder del senor secretario Samano para 
cobrar aca l:-iertas deudas suyas: ynbiole mill castellanos; pare�eme 
que es bien que buestra meryed sep�a esto y que se haze della.. Lo 
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demas que digo quc lien Bezcrr.i, va en el memorial quc digo, 
que va dcntro desta, y ansin1ysmo :tlgunas otras cosas que levav;i 
p�r.a dar, -lo qucl va rcmttido, i lo quc alli os par�icrc que 
SC hag:t. 

La mugcr <le ,.-n sccretario myo ynbio con Fran�isco Martinez 
cl frayle y Villalobos, �icrta-s, cosillas, �mo cl sonbrcro y vna 
mcdalla, a dona Catalina:; cscrcvialc y tanbicn a \'Ucstra me�ed; 
perdicronse las cartas: rcspondcdlc commo si las rc9ebicradcs, 
qu..: no sc picrdc nada. 

De vucstra mer�ed no ·he tc�cbido ca.rta.s, despues de las qu�· 
me escrcvistcs de julio del aiio pasado de myll y quynycntos y 
quarcnta y vno; agon. fl:C dizen quc. vkncn c:i.rt:i.s de Castilla· 
plcga a N ucstro Senor vcngan algunas vu cs tr.is y con la-s bucnas 
nucvas quc dcsco. 

Yo, sciiora, quedo bucno, avnque bicn arto de trab:i.jos, quc· 
csta ticrr:i: y guerra me ,a dado, quc ocho �scs no sc me quitaron 
las armas de a cucstas, y cl rnis tiempo dormir con ellas, porquc 
avia tanta nc�csydad de no dar lug:tr i algunos ruyncs de loi 
n1yos, commo guardanne de los contrarios, m;i.yorrncnte quinzc:­
dias antes de la bab.lla, y avn agora no se puedc vcvir dcscuydado: 
y todo no es nada, con los que me da vucstra aibscnc;ia. Todo est,:, 
de my salud y bucn -su�eso, quc en lo de aci Pyos me ha dado y 
da, echo yo a vuestras ora�ioncs y de dona Catalina· y monjas. 
Dios lo conserve, y nos dexe vcr con safod, comma dese,nbos .. 
Amen. 

Sy .all:i parcc;icrc quc sc de de la chaquira ;i doiia Maria de 
Mend�a, agase, que yo ynbiarc arta, o a alguna muger de las 
del Conscjo de lndias o 5. otra persona quc vcays quc es mencstcr 
y aproYcchara.: haztdlo alla como vierdcs, que c:onvicne contentar. 

Dcspucs de cscrita esta, 2(:ordc de ynbiar con F�n�.ysco 
Be:z:eua, a Carran�, perdonado de los cnojos pasados, para 
im.yor scguridad de lo quc ynbio, pa.ra, sy vno QOole�icsc, llcgue 
el otro con d ayuda de Dyos, y tanbicn para scgurydad de lo� 
dcspachos quc lcvava Bczcrra; y ansy todo Jo que lievan va 
2 cargo de todos, digo, de ambos, y tanbien para qttc mi,; 
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familiarmcnt� sepays de: todo lo de aca. ·nc Bezcrra avc;s, 
scfiora, de hazer c:iso, que a de cntcndcr- .en todo lo prin�ipal y 
nego�ios de cortc, pu�sto quc :i,yude Carran� tn · lo quc fucrc 
mencstc:r. A las nionjas mandc que dicscn ocho ducados; hagase, 
y sy por otras 110 aveys dado tincuenta ducados a su padre de 
Juan de Rcloba, ynbia.dgelos luego, quc se le deven de las cosas 
que aca sc vendieron suyas dcspu� qu� b.lle�io. 

A-l senor Antonio de Fonseca escrivo quc, sy supicrc de algun 
buen cava·Uero y de buen mayorugo ·que tenga persona, os lo 
escrh·:i., par-a sy os parc�icre sc trate dello. 

F.n csta misma carta dcxo descrcvir vna cosa <Jue escrevia er. 
la otra, y cs que vn cava.llcro de Sahagun, que sc dizc Per 
.r\nsure�, me avya rogado quc os cscrivicse le hizicsedcs mcr�ed 
de tra�r :: su cspos:1, que tiene c11 Sahagun, a vuestra cas:i. 
y conpania; y ansy os lo escrevya, porque, d�s de ser de la 
ticrra y deudo de dcudos, cs aora: capitan de my guarda y muy 
scrvidor myo y persona quc ficlmcntc me iarna, que ay ac� f>OCOS 
o nynguno. Sy no est:\ hechp csto quando �l llcguc, no seri
mcncstcr; mas sy cl quisicr,. quc se hag:i., o otra qualquycr c:osa
que le convenga, lo hazed. Toclos mys nego�ios licvr.l a argo, que
los sabc bien y los s:i.'brn bien ncgo�iar, y tienc alli favor par:i
cllo. Comunycarsc :in cl y Bczcrra para todo; va hablado en ·lo dcl
sccrcto quc arrib:i. os cscrivo que de todo se tenga, y tanbicn de
lo quc el lieva para darns, quc va -ansy mismo en otro memorial
en csta Ci\rta, firmaclo de S\1 nombrc .. Haga·se en d recado de
todo comn1.o le parc�.icrc, quc (l sc dara bucna rn:mera en dlo.

Tanbicn le encomcnde, sy .all:i. sc ofrc�icsc .alguna bucna 
conpra, que tratase della, en su nombre. Harasc am. commo os 
parc�icrc, y licva memorial de cosas quc aC'ra me pare�i6 que se 
podian conprar; digo en su nombre y commo para �1. quc de otr,, 
mancra, no convicne que para my -en my nonbre sc conpre vn.1 
paja, syno que sc enticnda quc no tcngo ni teneys vn maravedy. 

Yo tcny:,. aca. vn criado, quc tenya cargo de la casa,, y rnuy 
bucno y 4eal scrvidor; era de ViUabraxima, c:abc Medyna de 
Rio Scco; muriosc, que me p�o mucho; dex6 vna hija 'en 
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Villa.braxima, mochaclla; escrivo la carta, que va con esta, a sus 
parientcs, para quc la den y la lcveys a ca.sa para que os sirva 
y dcspucs yo la ca5e, porque me la dexo -encomendada en s� 
testamcnto y a.-vyamclo cl biel\ servido:. Suplitos, senora, quc 
ynbieys alli r1a catta, y sy la ynbiaren s� parie1ttcs, la_ tomeys 
a cargo. 

Sy ax:aso S. M. y csos senorcs 1nyos y amygos provcrcrcr. 
. quc yo este a<:a �s titmpo, que ya, senora., veys que no 1105 

cst:i.ria mal, para podcr comprar vn bucn mayorazgo quc qucd.is,· 
mcmoria de nuestros pad;cs y de nosotros, y quisicrcks ynhi:1.r 
2!;.i a Pero de Quinones o .i Antonyo, hued commo os pa.rc�icrc, 
r1uc, vcnycn<lo c;on cl· c:ipitan Per Ansurci,. bicn sc quc vcrn:i 
bicn tratado; y sy no, hagasc commo os parcsicrc, porquc 110 
guicro quc sy ;:Igo se le ofrc�c. me hechcrs la culp:i. 

Otra cosa no ha•y mis quc sc ofrczc:i. quc c:scrc,·ir, de qucdar 
suplicando a Nuestro Senor OS g�rdc y a todos esos hijos y 
hijas, y os ltbrc a todos de mal y nos dc�c vcr con 5:tlud, eommll 
dcsc:tmos. Dcsta gran ��lxiad dcl Cuzco fuc la hccha de ta carta 
quc lcvo Dczcrra du,plicada dcsta, a xxvm de novicnbrc dcl 
afio pasado de MDXLII. Esta (:S hc:cha, con lo quc: aquy va aitadido, 
ii ... = de ma�o dcstc afio de myg y quynycntos y (J\1:trcnta y 
trcs anos. 

Vuc:stro servidor-El lir;cm;iado Vaca dt Castr.J. 
[111cm de Sa111a110.] 

i\·IEMORtAl.. D£ LO QUE L&V6 D1£CO DE ALU:R P/t.RA DAR ... 

Dori.-. M111ail\ D£ Qu1FIO�ES, itY a<VCER, EN VALLAOOLJO. 

Rc�ibio y licvil a su cargo �incc, myll y ciuinycntos y 
�inqucnta castclla11os, de i qucitro�icntos y �incucnta cada vno, 
y en barras de tal oro, partc dcllo, quc valia mis, por scr sobrc 
plata d oro y de quilates... . . . • . . . . • . • . . . . • . . vUnL ps. 

Levo 1n .. -is q_uatro csmcraldas, fa vna cu vn boton cngastado 
en oro, quc peso. con cl oro, dos pesos y mcdio y nucvc granos. 
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Otr.i engastada t:11 vn :m.yllo, quc csta <1ucbr2do d oro por 
mcdio, a Io dc!ga<lo, cnfrcnte dcl eng;astc, quc peso todo vn peso 
y medio. 

Otras dos csmcraldas pcqucfias de vn tamaiio, cori dos senates 
de oro en mcdio clc fas esmculdas. 

Mas dos Yasos, cl Yno de plata y oro, que peso �inqucnta y 
dos pesos, y t'I otro de plata y picdras de colorcs por t-ima, que 
JJCS3 sctenta y dos pesos. 

Vn:t copa de oro sin sobrecopa con dos as:is :- cs de ot9 fino 
y hecha de indios; pcs:i sctcnt.i y trcs pesos. 

Vn ylo de chaquyra de oro, quc pcsa diez y ocho pesos. 
Otro hylo de chaquyra de oro y moraclo oscuro, <jl1C pcsa tinco 

pesos. 
Otro hylo de chaquyr:i de turqucsa.s, pequcno. 
Vn salcro, que son dos mcdios. de oro fino, q\lC pcs:1. qui11ze 

{lCS05. 
V,:a cadcnylla ck oro lino, quc peso. con vn:1. sortija pcqucfi.i 

de oro cngasta<la en clla vna esmcra-lda y vna turqnr.sa juntas. 
quator�c castcllanos o pcs9s. 

Ltvo Dyego de . .\lier, para dar a Enao, criado dd senor 
Comend:idor mayor, do:zicntos c:istcllanos <1ue dyo para cl cl 
tcsorc:ro de Q11yto, que sc llama Rodrigo Nunez. 

Mas, lev6 para En:to otros novcnta y trcs castcllanos, quc 
ynbio p.1r" F.11"0 y <lio vn Diego de Torres ve2ino de Quito. 

Mis, kv6 ochcnta c:istcll:111os de I.a �ibdtid de Quito, <j\le 
ynbiava para quc sc dicscn en la cortc f, vn �ctrado quc le, 
ayud:isc en sus cosas, y avyalos de da·r al li�entiado Hernando 
Dici, �bogado en b corlc, y sy :11ly no �tUYicsc o no focsc vivo, 
avyalos de dar � \'I\ doctor Av:l'los, hicrno del li�cn�iado Villa, 
lctrado de contadorcs en la c:orte. 

De las cosas sobre dichas quc lcvo Diego de Aller, d exo 
con�imicntos en my poder, firmados de su nonbrc, y lc:Varottlos 
el padre Fraiy Fran�isco Martinez y Villalobos, y otra rcla�ion 
lcvaron Bc�crra y C1rran�a.-El li�e1t91ado Vaca de Cast,o. 
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Appendix B 

AGI Patronato Real 185, ramo 37. "Relacion del oro e plata que enbio el licenciado 

Vaca de Castro del Peru a su muger." 

65 



Appendix B: AGI Patronato Real 185, ramo 37. "Relacion de! oro e plata que enbio 

el licenciado Vaca de Castro del Peru a su muger." 

Con el capitan Peransurez 

en xxi de hebrero de dxliii afios 

En buen oro fino catorze mill e noventa e quatro 

pesos 

En plata en piezas dcclvii pesos iii marcos 

que vino tasado en r;inco mill e quinientos e setenta 

e tres pesos e dos tomines e siete gramos. 

<;iento e quinr;e marcos y tres onr;as y quatro 

ochavas de plata que no viene tasado el valor. 

Con Francisco Bezerra e Juan de Carranca 

en primero de henero de dxliii afios 

En oro fino veinte e doss mill e quatror;ientos e 

treinta e seys pesos e dos tomines e quatro granos 

Con el padre frai Francisco Martines e Alonso 

Villalobos en viii de setienbre de dxlii 

Vn cantarillo pequefio de oro y plata 

Vna servilleta de oro y plata 

Vna copa y sobrecopa dorada con vnas r;intas de oro 

por de fuera 

Vna bar;inica de plata 

Dos bucaros de plata 
Otros bucaros o barquillos de plata 

Vn sonbrero de terr;iopelo con calabar;itas y veneras 

de oro 

Dos cocos de plata 

Vna sortija de oro con vna esmeralda grande 

Otros dos cocos de plata 
Otra sortija de oro con otra esmeralda grande If. 1 v/ 

Vn alhombra de yndios grande 
Dos pafios de yndios de lavores 

Otro pafio de verdura de yndios 

Otras pier;as de plata que pesaron r;inquenta e quatro 

marcos y r;inco onr;as y media 

En otras pier;as de oro bueno r;inco mill e 

seysr;ientos e veynte e vn pesos e iiii ts 

Con Diego de Aller 
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Dos esmeraldas pequefias con dos sefiales de oro en 

medio 

En piezas de oro bueno seis mill e <;iento e onze 
pesos e nueve granos 

Asi monta lo susodicho <;inquenta e tres mill e 

ocho<;ientos e treinta e seys pesos e vn tomin e ocho 

granos de buen oro, e <;iento e setenta marcos e vna 

on<;a e una on<;a [asi, repetido] de plata que no viene 

declarado de que ley es e las otras joyas aqui 

contenidas. 
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Appendix C 

AGI Justicia 467, num.1. Extract from the "Juicio de Residencia a Cristobal Vaca de 
Castro" 
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Appendix C: AGI Justicia 467, num. 1. Extract from the "Juicio de Residencia a 
Cristobal Vaca de Castro" 

Este dicho dia mes e ano suso dicho su senoria del dicho Senor visorrey para la 
dicha ynforma<;ion hizo pares<;er ante si a don Martin natural destos Reynos lengua de] 
qua) fue tornado juramento segun derecho so cargo de! qual fue preguntado diga e declare 

que pie<;as de oro e plata sabe o a oydo que aya dado al li<;en<;iado Vaca de Castro Pavlo 
o otros algunos yndios e que otras cosas que lo diga e declare, dixo que lo que sabe e pasa
es que luego quel dicho li<;en<;iado Vaca de Castro entro en la <;ibdad del Cuzco

viniendole Paulo Ynga a ver mandado a este testigo que.como lengua dixese al dicho
Pavlo que le ayudase con algo para pagar lo que devia y este testigo se lo dixo al dicho
Pavlo en su lengua y le dixo y rrespondio quel buscaria y despues desde a dos meses que
paso poco mas o menos el dicho Pavlo enbio a llamar a este testigo y le mostro ocho
barras de plata que al pares<;er de este testigo podrian tener ocho o diez marcos cada vna
y dos limetas de plata de altura de dos palmos poco mas o menos y vna fuente de plata

pequena que tiene en<;ima vnas figuras de yndios altas en medio de la fuente y vna ta<;a
de plata con el pe<;on de enmedio y el bebedero dorado y dos candeleros de plata
pequenos y vna venera de oro para beber que al pare<;er de este testigo tenia dos marcos y
mas de peso y dos pie<;e<;illas de plata labradas que al pares<;er de este testigo tenian
an bas tres marcos de plata y vn jarro de plata de tres marcos de peso poco mas o menos y
vna copa de plata con asas de oro que al pare<;er If. 110/ deste testigo la plata pesaria vn
marco y las asas della heran de oro y dos copas o tres la vna de oro y la otra de plata
esmaltadas de piedras vino leonada [ilegible] y anbas con sus sobrecopas y mostrado lo
suso dicho a este testigo el dicho Pavlo las entrego a este testigo y a vn principal suyo que
se llama Yupangi para que lo truxesen al dicho li<;en<;iado Vaca de Castro y este testigo lo
llevo de noche a casa del dicho li<;en<;iado todas las pie<;as que tiene dichas y plata y lo

dio y entrego al dicho li<;en<;iado Vaca de Castro en presen<;ia de Antonio de Quinones su
camarero y de vn Miranda criado de] dicho li<;en<;iado Vaca de Castro y le dixo que
aquello le enbiava Paulo y que no tenia por enton<;es mas, que adelante le ayudaria como
pudiese y que despues desde a dos o tres meses se bautizo el dicho Paulo y el dicho

li<;en<;iado Vaca de Castro fue su padrino y dio al dicho Pavlo Inca vn cavallo adere<;ado

al agineta e que sabe e vido que los yndios de canares que son vnas yanaconas que no
sirven acudieron al dicho li<;en<;iado Vaca de Castro estos y otros yndios yanaconas que

se llaman llaquimara y otros anapoyas entre todos estos dieron a este testigo hasta
quarenta pie<;as de plata grandes e pequenas copas y platos y saleros y ta<;as y jarros para
que llevase al dicho li<;en<;iado Vaca de Castro y este testigo fue con los dichos anaconas
y con las dichas piezcas y las dieron al dicho li<;en<;iado Vaca de Castro y el dicho
li<;en<;iado se lo agrade<;io mucho y mando a su mayordomo desde a tres o quatro dias que
diese a los dichos anaconas hasta veynte costales de coca y treynta obejas para todos los
anaconas e que esto es lo que es la verdad para el juramento que hizo e lo firmo de su
nombre. Uon Martf n.
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Appendix D 

AGI Justicia 1125. Extract from the lawsuit "Francisco Benavides con los herederos 
de Pero Ansurez" 
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Appendix D: AGI Justicia 1125. Extract from the lawsuit 
"Francisco Benavides con los herederos de Pero Ansurez" 

En Valladolid a xxx de jullio de i U dxlviii anos presento esta su escritura Alonso de San 
Juan en nombre de Francisco de Valdiuieso su parte [rubricado]. 

[En el margen derecho: El inventario de los bienes de Pedro Ansures] 

Este es traslado bien y fielmente sacado de vna escriptura que esta synada e firmada de 
Diego de Vitoria escriuano de su Magestad segund por ella pares9ia la qual fue 
presentada por Carlos Enrriquez por si y en nombre de sus hermanos herederos del 
capitan Pero Ansurez en el pleito que tratan con el li9en9iado Vaca de Castro en el 
Consejo de las Yndias de sus Magestades. Y se saca por mandando de los senores del 
dicho consejo a pedimiento de Fran9isco de Valdiuieso Benavides para la presentar en 

este pleito que trata con los dichos Carlos Enrriquez e sus hermanos haviendo sydo 
primeramente 9itado para le ver sacar, corregir y con9ertar Sebastian Rodriguez en el 

[tachado] procurador del dicho Carlos Enrriquez e de Juan Rodriguez su hermano su 
thenor de la qual dicha escriptura y del abto de la presentaci6n de ella es este que se 
sigue: 

Este es traslado bien e fielmente sacado de vna escriptura de ynbentario escripta en papel 
e signada del escriuano publico como por ella pare9e su thenor de la qual es este que se 
s1gue: 

En la villa de Santa Maria del Puerto desta ysla Espanola veynte e quatro dias del mes de 
septienbre de mill e quinientos e quarenta e tres anos el noble senor Jorge <;eron alcalde 
hordinario de esta villa dixo que por quanta Pero Ansurez que venia de las prouin9as del 
Peru lo mataron franceses en la armada que desta villa salio contra los franceses e porque 
el dicho Pero Ansurez murio sin hazer su testamento e tenia en esta villa mucha cantidad 
de horo e plata e otros bienes e cosas suyas quel queria hazer ynbentario de todo ello el 
qua) hizo ante mi Gregorio Salgado escriuano de sus Magestades por absen9ia y 
enfermedad de] escriuano publico de esta villa y se hallaron los bienes siguientes. 

E para mas berifica9ion de lo suso dicho el dicho senor alcalde tomo e re9ibio juramento 
en forma de derecho de Rodrigo Rojo de Capillas que es la persona que tiene e tenia a 
cargo los bienes del dicho Pero Ansurez como su mayordomo el qua) juro que bien e 
fielmente aclararia todos los bienes oro e plata e otras qualesquier cosas que el dicho Pero 
Ansurez que aya Gloria, ayan quedado e afincado. 

Aclaro el c:Hcho mayordomo que en la nao de Juan Gallego donde yba el dicho Pero 
Ansurez ay: [al pie de la pagina: va testado o dezia con la] /f. 7v/ 

Ocho barriles de viscocha blanco. 
Vna pipa de vino de Guadalcanal. 
Vn otro pote de colorado. 
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Digo [marcado] que 9iertas sabanas e almohadas e una colcha e otras cosillas de poca 

sustancia se dio perdios. 

Vn negro Jorge que dize el dicho Capillas que hera de Pero Sanchez de Valladolid y 
es de su herederos de! dicho Pero Sanchez. 

Hallose en dos caxas la plata siguiente: 

Quatro arrobas de plata blanca 9endrada e marcada e sin ley en seis peda9os; 

Dos arrobas e seis libras de plata blanca marcada en tres peda9os de plancha, la 

mayor es de ley de dos mill e dozientos e ochenta e la segunda de ley de dos 
mill e dozientos e sesenta; e la otra de ley de dos mill e dozientos y 9inquenta. 

Vna barra de plata blanca de ley de dos mil e dozientos e diez peso veynte e quatro 
libras. 

Otra barra de plata blanca de ley de dos mill e trezientos e veynte, peso veynte e 9inco 

libras. 
Otra barra de plata blanca de ley de dos mill e dozientos e sesenta peso veynte e 

quatro libras. 

Otra barra de plata blanca de ley de dos mill e dozientos e veynte peso veynte e 

qua [a pie de pagina: va enmendado o diz dos mill] /f. 8/ tro libras; 
Otra barra de plata blanca de ley de dos mill e dozientos e treynta; peso veynte e tres 

libras, [entre lineas: Otra barra de plata blanca de ley de dos mil e treszientos; 
peso veynte e quatro libras.] 

Otra barra de plata blanca de ley de dos mill e dozientos e 9inquenta peso diez e seis 

libras e media. 

Tres barras de plata de! medio sin ley que pesaron una arroba de diez y seis libras. 

Una barra de plata del medio ensayada de ley de mill e trezientos e sesenta; peso 

catorze libras y media. 
Otra libra de plata marcada y ensayada de ley de mill e quinientos; peso veynte libras. 

Otra barra de plata de medio marcada ensayada de ley de mill e dozientos e quarenta; 
peso onze libras e media. 

Otra barra de plata de medio marcada y ensayada de ley de mill e trezientos e 
diez peso quinze libras e media. 

Otra barra de plata de medio marcada y ensayada de ley de mill e 9iento e 

treynta; peso doze libras. 

Otra barra de plata de medio marcada y ensayada de ley de mill e trezientos e 
quarenta; peso quinze libras y media. 

Siete barras e un tejuelo de plata de medio, que la una va partida; son de ley la media 

de quatro9ientos y sesenta otra de nuebe9ientos e quaren [al pie de la pagina: va 

escripto entre rrenglones vn capitulo que dize otra barra de plata blanca de ley 
de dos mill e trezientos peso veynte y quatro libras] /f. 8v/ ta; otra de dos mill e 

setenta; otra de mil e seys9ientos e quarenta; otra de mill e quatro9ientos e 
veynte;otra de mill e setenta; otra de seys9ientos e noventa, el tejuelo de mill e 

nuebe9ientos e veynte que pesaron todas dos arrobas e doze libras. 
Dos barras y dos tejuelos de plata que pesaron dos arrobas e tres libras y media; 

la vna de ley de mill e trezientos e veynte, la otra de mill e quatro9ientos e 
veynte; otro tejuelo de mill e nueue9ientos e 9inquenta. 
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Treze tejuelos de plata rrefinada que pesaron vna arroba e diez e nueve libras en que 

los doze tejuelos son de ley de dos mill e trezientos e quarenta; el otro tejuelo de 
dos mill e trezientos. 

Quinze tejuelos de plata refinada de ley de dos mill e trezientos e quarenta que 

pesaron vna arroba e veinte e quatro libras. 
Honze tejuelos de plata rrefinada de ley de dos mill e trezientos e quarenta que 

pesaron vna arroba e diez y seis libras. 

Honze tejuelos de plata rrefinada de ley de a dos mill e trezientos e quarenta que 
pesaron vna arroba e catorze libras. 

Treze tejuelos entre grandes e chicos de plata refinada en que los ocho son de ley de 

dos mill e If. 9/ trezientos e 9inquenta e los 9inco tejuelos estan marcados e no 
ensayados, no tienen ley. 

[En el margen: toro] Vna barra e vn tejuelo de plata blanca e otros dos tejuelos 
chicos, que tiene el tejuelo ley de dos mill e trezientos e quarenta e la barra dos 

mill e dozientos e ochenta e los peda9os marcados e no ensayados que pesaron 

quinze libras e media e dizen las barras del toro e todo venia en vna talega 

cosida. 

Vna ba9ina y vn cantaro de plata blanca marcado que pesaron diez e nueue libras e 

media. 
Dos barras e media de plata de medio que pesaron vna arroba, la vna es de ley de 

quinientos e 9inquenta, la otra de ley de mill e trezientos, la media de mill e 
quatro 9ientos e quarenta. 

Vn tapadero de la boca de! cantaro arriba dicho que despues se juzgo poder pesar dos 
marcos e medio, que al presente no avia peso pequefio y se auia oluidado de 

pesar con el cantaro. 

Vna arroba e doce libras de plata labrada en 9inco platos grandes de plata baxa e dos 
ba9inetas de plata blanca; ocho cucharadas de plata blanca e veynte e dos platos 
pequefios de plata blanca y dos salseritas de media plata. 

Veynte libras e media de plata blanca labrada lo qual va en dos jarros e dos 
candeleros./f. 9v/ e en diez escudillas de falda e vna ta9a et vn salero en tres 

pie9as y en ocho escudillas de orejas e vna calderica sin asa e un coquillo chico 

e dos salseretas. 

Vna 9elada de media plata. 

Dos pie9as de plata blanca, vn orejon e vna mamacona que pesaron dos arrobas e tres 

libras e media. 
Diez peda9os de plata los quatro tejuelos pequefios de plata refinada e los otros de 

plata a9endada lo qual peso diez e ocho libras. 
Vna barra e vn tejuelo de plata de medio, que el tejuelo es de ley de mill e trezientos e 

9inquenta e la barra de nueve9ientos diez peso todo catorce libras. 
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Vna arroba e quatro libras y media de plata blanca labrada en las piec;as siguientes: 

dos candeleros grandes 

vn coco con bordas de oro 

vna copa con dos asas 
otra copa con su sobrecopa 

otra copa pequefia con su sobrecopa de boyo 
otra copa dorada con su sobrecopa 

vna limeta con quatro asas 

otra limeta con tres asas 

vn cantarico de oro baxo 
vn bemegal con quatro asas 
vna sobrecopa de boyo 

un bemegal dorado con quatro leones 

dos beneras grandes de Santiago 

dos bac;inetas esmaltadas 

dos calderetas 
tres cocos con sus esmal [ al pie de la pagina: va sabre rrayado o diz otra 
copa] If. 10/ tes 

vn porongo coma tres meras 
vn cantarillo chico 
tres pares de estriueras merinas de plata que pesaron diez e nueve libras y media 

La qual dicha plata de suso declarada se peso par una rromana estando presentes par 

testigos Alonso de Aluarado e Diego de Mercado e Pero Martin vezino de esta villa. 

-Hora-

Vn salero de horo que peso sesenta e c;inco pesos de buen oro 
este salero dizen que es de armenta; declarolo Capillas con 
juramento; llevo Jorge Ceron alcalde. Ix 

Vna barra de horo de a doze quilates, que peso trezientos e 

quarenta e vn pesos del dicho horo. ccc xl 

Otra barra de doze quilates, que peso del dicho oro 

V pesos 

pesos 

quinientos e quarenta e tres pesos. d xi 111 pesos 

Otra barra asefialada par puntas de horo de doze quilates, 

que peso del dicho horo nueue cientos e nouenta e nueue 
pesos. dccc xl 1x pesos 

Vna barra de horo de treze quilates, que peso de! dicho 
horo mill e vyente e seis pesos. xx v1 pesos 

Otra barra de horo de honze quilates e dos gramos, que peso 
del dicho horo ochoc;ientos e sesenta e quatro pesos. dccc Ix 111 pesos 

Otra barra de horo de quinze quilates que peso del dicho horo 

mill e dozientos e c;inco pesos; 

Otra barra de horo de quinze quilates que peso del dicho horo mill e dozientos e 
c;inco pesos. 

Otra barra de horo de catorze quilates e dos gramos que peso del dicho horo mill e 
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trezientos /f. lOv/ pesos; 

Otra barra de horn de catorze quilates e vn grano, que peso del dicho horn 
nuebe9ientos e treynta e quatrn pesos. 

Otra barra de horn de treze quilates e vn gramo que peso del dicho horn 
nuebe9ientos e treynta e quatrn pesos. 

Otra barra de horn de quinze quilates que peso de! dicho horn nuebe9ientos e 

9inquenta e ocho pesos. 

Otra barra de horn de doze quilates que peso del dicho horn quinientos e sesenta 

pesos. 

Vn tejuelo de horn de diez quilates, que peso de! dicho horo dozientos e treynta e 

9inco pesos. 
Media barra de horn que no tiene quilates e pares9en estar remachados los 

quilates, que pesa de! dicho horn trezientos e sesenta e un pesos. 

Vn tejuelo e dos pedazos de horn de diez quilates, que pesarnn del dicho horn 

dozientos e veynte e tres pesos; 

Seis tejuelos chicos de horn de catorze quilates, que pesarnn del dicho horo 

dozientos e 9inquenta e 9inco pesos. 

Vna barretilla entera de horn de nueve quilates, que peso del dicho horn 9iento e 

veynte e nueve pesos. 

Otrnsi dos peda9uelos de horn de treze quilates, que pesarnn del dicho horn 
ochenta e /f. 11/ siete pesos. 

Vn tejuelo chico de horn de doze quilates que peso del dicho horn veynte e nueve 

pesos. 

Otrn tejuelo de diez quilates que peso del dicho horn veynte e seis pesos. 

Vn tejuelo de horn de ocho quilates que peso del dicho horn 9iento e doze pesos; 

Vn tejuelo de horn de diez quilates que peso del dicho horn ochenta e tres 

pesos dizen que es de encomienda de vn Robles. 

Vn tejuelo de horn de veynte e vn quilates, que pesa del dicho horn 9inquenta e nueue 

pesos, e otrn peda9uelo de horn de catorze quilates que peso de! dicho horn diez e 
siete pesos e quatrn tomines; e otrn peda9ico de horn de treze quilates, que peso del 

dicho horn 9inco pesos; dizen que es de encomienda; van estas partidas en vn 

taleguita de lien90. 

Cinco peda9os de horn marcado que pesarnn quarenta e nueue pesos e quatrn tominos 

[sic:tomines] que venia en vn papel; dizen que es de encomienda. 

Dos conteras de horn, que pesarnn honze pesos. 

Siete tenazuelas de horn, que pesaron con vn hilo en que van liadas catorze pesos 

e quatrn tominos [sic: tomines] 

Diez e ocho tenazuelas de plata /f. 11 v/ 

Las quales dichas partidas de horn de suso declaradas el dicho sefior alcalde dio y entrego 

a Juan de <;afra vezino desta villa al qua! hizo depositario de todo ello para que lo tenga 

en su poder e no lo de ni entregue a ninguna persona sin li9encia de la justi9ia o persona 
que derechamente lo aya de aver; y el dicho Jvan de <;afra dixo que res9ibia e res9ibio las 

dichas partidas de horn e se constituyo por depositario dellas e se obligo con su persona e 
bienes de no lo dar ni entregar a ninguna persona sin li9encia mandado de la justi9ia o a 

la persona que derechamente le pertenes9iere; e para ello dio poder a las justi9ias e 
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renunc;io las )eyes; e firrnolo de su nombre. Testigos el capitan Alonso de Alvarado e 

Martin de Ofiate e Rodrigo de Marchena. Juan de <;afra. 

E las partidas de plata contenidas en este ynventario, el dicho senor alcalde dijo que 
porque estan en el campo vna legua desta villa y el galeon de Juan Gallego esta para se 

partir este dia veynte e ocho de septienbre de! sobre dicho afio e no a lugar de hazer 
depositario para que se enbie el despacho de ello, dixo que la tenia en si e la depositara en 

personas que viere que son abonadas para que den quenta de ella cada que se !es pidiere; 
e con toda brevedad de todo lo suso dicho mando dar al capitan Alonso de Aluarado vno 

o dos traslados porque se lo a pedido para dar relac;ion a la muger e herederos de! dicho
Pero Ansures. Testigos Gonc;alo Martin e Ximon Rodriguez. Jorge <;eron alcalde.

E yo, el dicho Gregorio Salgado, escriuano susodicho, presente fuy al hazer el dicho 
ynventario e a  todo lo que dicho es en vno con los dichos testigos e queda otro tanto en 

mi poder por registro a que me refiero; en testimonio de lo qual di la presente firrnado de 

mi nombre e signado con mi signo acostunbrado que es a ta!, en testimonio de verdad. 
Gregorio Salgado, escrivano de sus Magestades. If. 12/ 

Fecho e sacado fue este dicho traslado de la dicha escriptura de! ynventario en la manera 

que dicha es en la noble villa de Valladolid, estando ende la corte e chancilleria de sus 
Magestades, a seis dias de! mes de hebrero de mill e quinyentos e quarenta e quatro afios. 
Testigos que fueron presentes a lo ver leer e corregir e concertar con el dicho original 
Juan de Goyri e Pedro de Durango e Gomez Denebro estantes en la dicha villa e yo, 

Diego de Vitoria, escriuano de sus magestades e su [entre renglones] escriuano e notario 
publico en la su corte y en todos los sus reynos e sefiorios, fuy presente en vno con los 

dichos testigos al ver leer, corregir e conc;ertar heste dicho traslado con el dicho 

ynventario original; e ba c;ierto e verdadero en estas seis hojas con esta; e por ende fiz 

aqui mi signo a tal en testimonio de verdad. Diego de Vitoria. 

En Valladolid a veynte de marc;o de mill e quinientos e quarenta e c;inco afios, presento 

esta scriptura Carlos Enrriquez por si y en nombre de sus partes. 

Fecho e sacado fue este traslado de la scriptura que de suso va yncorporada en la villa de 

Valladolid a veynte e siete dias de] mes de jullio de mill e quinientos e quarenta e ocho 
afios. Testigos que fueron presentes a lo veer, corregir y concertar con la dicha corte 
Yfiigo de Lugano e Miguel de Lersundi e Gregorio Gonc;alez estantes en esta corte. E yo 
Martin de Ramoyn escriuano de sus magestades en la su corte, rreynos e sefiorios que a lo 
suso dicho presente fui con los dichos testigos fize aqui este mi signo que es a ta! en 
testimonio de verdad. 

Martin de Ramoyn [firrnado, signado y rubricado] 

[al pie del documento: va entre renglones o diz e su vale] 
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Appendix E 

AGI Justicia 745, num.1, pieza 3. Extract from the lawsuit 

"Rodrigo Rojo con los herederos de Pero Ansurez." 
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Appendix E: AGI Justicia 745, num.1, pieza 3. Extract from the lawsuit 

"Rodrigo Roxo con los Herederos de Pero Ansures" 

Yten si saven etc. quel dicho capitan Pero Ansures es fallec;ido y 

pasado desta presente vida puede aver medio afio poco mas o 

menos estando en la ysla de la Yaguana de las dichas Yndias del 

mar oc;eano. 

Dixo que la save como en ella se contiene. Preguntado como la save, dixo que porque 

[tachado] de la rrefriega e batalla quel dicho capitan Pero Ansures hubo con los [entre 

renglones] franc;eses permanec;io herido de vn arcabuz en frente de! corazon y de alli se 

recogieron en la dicha ysla de la Yaguana e quando llegaron a tierra abia espirado el 

dicho Pero Ansures e le sacaron de! nabio en vn pabes le metieron en casa de Pero Martin 

vezino de la dicha ysla y de alli le pusieron en el portal de la dicha casa estando alli 

muerto vio como el dicho Rodrigo Roxo de Capillas le dexo e no se hallo presente al 

entierro e cabalgo en vn caballo e quando pidio el caballo dixo que se le diesen que 

queria yr a la sierra a ber la ac;ienda que abia escondido en ella e ponella en recaudo y 

este testigo le bio salir e yr camino de la dicha sierra e estubo alla vien hora y media poco 

mas o menos y cuando bolbio no dixo ni ablo cosa alguna mas de que ya este testigo e los 
otros que venian en la nao lenterraron al dicho Pero Ansures en la Yaguana de la dicha 

ysla dixo que la save como en ella se contiene fue preguntado como la sabe dixo que este 
testigo vido mucho y le ayudo a enterrar. 

Dixo que la save como en ella se contiene preguntado como la sabe dixo que por que este 

testigo vio muerto al dicho capitan Pero Ansurez. If. 1/ 

Dixo que lo contenido en la pregunta lo oyo decir este testigo por publico y notorio dixo 

que lo save como en lo dicha se contiene fue preguntado como la sabe dijo que porque 

este testigo vido muerto al dicho capitan Pero Ansures e lo ayudo a enterrar en la 
Yaguana puede aber diez meses poco mas o menos. Dixo que el dicho capitan Pero 
Ansures es fallecido desta presente vida viniendo el dicho viaje en la mar c;erca de la 
Yaguana que lo tomaron [ilegible] peleando e lo enterraron en la Yaguana porque este 

testigo lo vido fallecer y enterrar. 

Dixo que la save como en ella se contiene preguntado como la sabe dixo que porque este 

testigo se allo en la batalla donde a el le mataron y le bido muerto y le ayudo a enterrar. 

Dixo que la save como en ella se contiene porque este testigo vido muerto al dicho 
capitan por que le mataron en la nao de Juan Gallego de que este testigo hera marinero. 

Yten si saven e por que despues en el dicho capitan Pero Ansures 

fallecio en la dicha ysla de la Yaguana el dicho Rodigro Roxo 

encubrio muy gran parte de] oro y plata y aderec;os y ac;ienda que le 

fue entregada al dicho Rodrigo Roxo para que la tubiese como. su 

mayordomo que son las mismas piec;as de oro y plata y joyas y 

aderec;os [entre renglones] que estan ahora en esta caja [casa] real 
de la contratac;ion que pido ser mostrada a los testigos para que 
digan cuando conozieron y conoc;en ser las dichas piec;as del dicho 
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capitan y de las mismas quel dicho Rodrigo Roxo abia regalado e 

digan como se las vieron entrar a tomar al dicho Rodrigo Roxo 
encubiertamente c;iertas noches y lo que mas cerca dello saben. 

Dixo este testigo que dice lo que dicho tiene en la dicha pregunta antes e ora en lo cuan 
sea firmar e que por no le mostrar las dichas piec;as de oro y plata y xoyas e aderezos este 

testigo no puede dexar en esta pregunta otra cosa mas que hera publico e notorio quel 
dicho Rodrigo Roxo de Capillas se abia aprovechado y tornado de la ac;ienda que le abia 

sido entregado de! dicho Capitan Pero Ansures en mucha cantidad dixo siendole 

mostradas c;iertas planchas de plata a c;ierto horo y otras cosas questan dentro del almazen 
de la casa de la contratac;ion en vna caxa dixo que lo que sabe della es que despues de 

muerto el dicho Pero Ansures la Justicia de la Yaguana le tomaron al dicho Rodrigo 
Roxo los bienes que traya del dicho Capitan Pero Ansures y al tiempo que se lo tomaron 

el dicho Rodrigo Roxo se quedo/f. 2/ con mucha cantidad de oro y plata del dicho Pero 

Ansures de la qua! le fue entregada en la c;iudad del nombre de dios por el dicho Espinosa 

porque este testigo abisto en esta casa de la contratac;ion agora c;ierta cantidad de oro y 

plata y otras cosas entre los quales este testigo conoze c;iertas piec;as que son vna tac;a e 

vn salero vnas cazuelas e seys planchas grandes de plata e quatro pedazos de oro e vna 

camiseta de argentaria y en vna bolza vn hilo de ebra quera de oro lo qua] todo conoze ser 
de] dicho capitan Pero Ansures por que como dicho tiene el testigo estuvo presente al 
tiempo quel dicho Espinosa a en nombre de! dicho capitan Pero Ansures le entrego al 
dicho Rodrigo Roxo en el nombre de dios c;ierta cantidad de oro y plata y entrelo que ensi 

se le entrego este testigo como se Jes entregase [entre renglones] las piec;as contenidas y 
declaradas en esta pregunta y que como dicho tiene al tiempo que la Justic;ia de la 

Yaguana le tomaron los dichos bienes del dicho Pero Ansures el dicho Rodrigo Roxo 

encubrio las piec;as quel dicho tiene pues que las truxeron a esta casa de la contratac;ion 

sin entregallo e la dicha Justic;ia como todo lo demas. 

Dixo siendo le mostrada c;ierta cantidad de oro y plata que esta en vna caxa en el almac;en 
de la contratac;ion, dixo que como dicho tiene este testigo al tiempo que entrego al dicho 

Rodrigo Roxo en nombre del dicho capitan la cantidad de oro y plata que dicho tiene le 
entrego huna varrilla de oro de doze quilates e vn tejuelo [tachado] pequefio de quilates y 
vna taza y vnas espuelas de plata lo qual hera del dicho capitan Pero Ansures por que 

como dicho tiene, siendo este testigo mayordomo del dicho capitan lo tobo en su poder y 
al tiempo que este testigo dio quenta al dicho capitan en el Nombre de Dios lo entrego 

por bienes del dicho capitan Pero Ansures el dicho Rodrigo Roxo como a persona a quien 
abia mandado que se entregase su ac;ienda e que otro pedac;ico de oro que le a sido 

mostrado questa en la dicha caxa de quilates ques a manera de tejuelo que le falta vn 
pedazo este testigo entrego al dicho Rodrigo Roxo vn tejuelo que le falta. Vn pedazo este 
testigo entrego al dicho Rodrigo Roxo vn tejuelo de la manera deste que dicho tiene pero 
que falta este testigo si es ague! de! dicho capitan o si lo dexaron con sus bienes e que vna 
barra de plata grande [tachado] blanca grande que le a sido mostrada questa en la dicha 
caxa este testigo al tiempo que entrego al dicho Rodrigo Roxo la cantidad de oro y plata 
quel dicho tiene le entrego dos barras de plata blanca que valia cada vna dellas doc;ientos 
y sesenta pesos de buen oro poco mas o menos e questa barra que le a sido agora 
mostrada le parece a este testigo ques de la manera de las otras dos varras que dicho tiene 
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o le entrego este testigo al dicho Rodrigo Roxo y que la vna dellas hera de] dicho capitan

e la otra enbiaba vn Pancorbo ve9ino de] Cuzco a su madre con el dicho capitan y que
otra barra de plata de medio que le a sido mostrada questava en la dicha caxa este testigo
entrego al dicho Rodrigo Roxo en nombre de] dicho capitan mas de quinze barras de la

misma manera que la que agora a bisto de di versos ensayes e que no sabe este testigo si la
dicha varra es del dicho capitan o no y si lo demas If. 3/ oro y plata y otras cosas que le

an sido mostradas questan con en la caxa este testigo conoce otra cosa que sea del dicho
capitan no sabe otra cosa desta pregunta otro de lo que dicho tiene.

Dixo siendole mostradas las piezas de oro y plata que la pregunta dize dixo que lo que 
della sabe es que al tiempo quel dicho capitan Pero Ansures vino desde el Nombre de 

Dios a la Yaguana e alli en el dicho Puerto de la Yaguana descargo todo el oro y plata 

quel dicho capitan Pero Ansurez traya y el dicho Rodrigo Roxo de Capillas como su 
mayordomo le llevo de alli de] dicho Puerto a un ato de Pero Martin ve9ino de la villa de 

la Yaguana en vna carreta por miedo de los franceses por quel dicho ato estava de alli a 
una legua y este testigo al dicho tiempo llevo cierta plata y horo que traya a su cargo al 

dicho ato de) dicho Pero Martin por miedo de los dichos franceses y entonces vido este 

testigo como el dicho Rodrigo Roxo de Capillas tenia el dicho horo y plata del dicho 

capitan en su poder y que de alli vido muchas pie9as sefialadas en que entre ellas abia 

hunas estriberas de plata y unas espuelas de plata y otras xoyas de oro en un cofre e otras 

barras de oro y de plata y que la cantidad que en ello abria este testigo no lo sabe y 

questando en la Yaguana despues de muerto el dicho Pero Ansurez vido este testigo yr al 

dicho Rodrigo Roxo de Capilas al ato de Pero Martin donde estaba el dicho horo y plata y 

a que alli en la Yaguana oyo de9ir despues denterrado el dicho Pero Ansures como el 

dicho Rodrigo Roxo abia abierto el cofre[ tachado] de] oro y plata que traya del dicho 
capitan y que alli de9ian que lo abia abierto para sacar de] oro para pagar el entierro e 

otras cosas que se abian gastado e questo sabe desta dicha pregunta. 

Dixo que lo que della sabe es que estando este testigo en la villa de la Yaguana despues 
de aber fallecido el dicho capitan Pero Ansures vido como el dicho Rodrigo Roxo fue con 

vn carretero privado de Francisco Montero vezino de la Yaguana e vn ato de Bacas ques 

de Pero Martin ve9ino de la Yaguana para traer 9ierta cantidad de oro y plata que estaba 
en el dicho ato que hera del dicho capitan Pero Ansuerez que lo tenia alli por miedo de 

los fran9eses e que desde alli son de a diez o doze dias poco mas o menos el dicho 

Rodrigo Roxo de Capillas se envarco con el capitan Alonso de Alvarado para estos 
Reynos de Castilla e despues de aberse el dicho a la vela oyo este testigo de9ir al mismo 
carretero que traxo el dicho horo y plata de] dicho ato y que en el camino entre la villa de 
la Yaguana y el dicho hato el dicho Rodrigo Roxo de Capillas abrio los cofres de] oro y 
plata que traya en vna carreta y que abia sacado cierta cantidad de oro y plata y otras 

cosas y quel dicho carretero le dixo a este testigo e a otras personas que no se acuerda de 

sus nombres vezinos de la dicha villa de la Yaguana que le abian dado vn peda9illo de 
oro y vna planelilla de plata que podria valer todo hasta sesenta castellanos por que 
callase e questo dize e sabe de la dicha pregunta 
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Yten si saven etc. en el dicho Rodrigo Roxo partio de las dichas 

Yndias con todas las piec;as de oro y plata que traya 
encubiertamente y la traxo en su poder hace su fallecimiento If. 4/ 

Dixo este testigo que dice lo que dicho tiene en la dicha pieza antes desta a que bio quel 

dicho Rodrigo Roxo de Capillas no rregistro cosa alguna de lo que traxo de las Yndias ni 

lo manifesto hasta su fallec;imiento por manera que todo lo que despues manifesto lo 

traxo encubiertamente e sin que se supiese de ello 

Dixo que dice lo que dicho tiene en la dicha pregunta antes desta e que las piezas que 

dicho tiene en la dicha pregunta antes desta la tuvo en su poder el dicho Rodrigo Roxo 
hasta que fallec;io el dicho Pero Ansurez y despues 

Dixo que este testigo vino en la nao donde bino el dicho Rodrigo Roxo desde la Yaguana 
y en el camino murio y que al tiempo que murio se hizo alli ynventario de los bienes y 

oro y plata que traya y alli bio c;ierta cantidad de oro y plata pero que no sabe si hera suyo 

o de! dicho Pero Ansures y lo traxo en su poder hasta que fallec;io.

Dixo que no sabe mas de lo que dicho tiene e que biniendo por la mar depues de muerto 
el dicho Pero Ansures le bido traer al dicho Rodrigo Roxo vna bac;ineta de plata en que 
comia pero no sabe si hera suya o de Pero Ansures. 

Dixo que lo que della sabe es que despues de muerto el capitan Pero Ansures dende a 

poco tiempo vido este testigo como el dicho Rodrigo Roxo se enbarco en la nao de Juan 
Gallego para venyr a estas de Espana e viniendo de biaje el dicho Rodrigo Roxo fallecio 

y paso de la presente vida y despues de muerto, el capitan Alonso de Alvarado que venia 
en la dicha nao e Vemaldino de Vega e otras personas criados que dicen ser del dicho 
capitan Pero Ansures fic;ieron abrir la caxa del dicho Rodrigo Roxo de Capillas y ansi 
abierta este testigo vido alli como estando el dicho Verlandino de Vela mirando la plata e 

horn que se sacaba el dicho Verlandino de Vela e otras personas que este testigo no 
conoze de nombre mas de que alli decian ser criados del capitan Pero Ansurez estando 
sacando ciertas planchas de plata e tejuelos de oro e barras de horo e otras xoyas entre las 

quales vido este testigo vna plancha de oro e otras planchas de plata e vnas cuentas de 

horn e vna camiseta de yndios e vnas espuelas [entre renglones] camisetas [tachado] de 

plata lo qual este testigo no sabe lo que podrian pesar e valer mas de que heran de mucho 
prec;io y que al tiempo que ansi lo sacaban para lo ynventariar el dicho Verlandino de 
Vega e otras personas que dec;ian ser enviados de! dicho Capitan Pero Ansures dec;ian en 

las dichas piezas que tiene declarado este testigo en esta pregunta como dan ellos que 

heran del dicho capitan Peransurez, se questo dize e sabe de la dicha pieza e no sabe otra 
cosa della. 

Dixo que lo que della sabe es que despues que fallecio el dicho capitan desde la Yaguana 
senbarco el dicho Rodrigo Roxo de Capillas en la dicha nao del dicho Juan Gallego para 

venyr a estos reynos despafia y que viniendo por la mar fallecio y paso desta presente 
vida e que al tiempo de su fallescimiento luego el capitan Alvarado que venia en la dicha 

nao tomo las llaves de las caxas que traya el dicho Rodrigo Roxo de Capillas y el y otras 
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personas que le conoc;ian ynventariaron todo el oro y plata que traya que le pareze a este 
testigo que hera buena cantidad y que se refiere al ynventario que como dicho tiene se 
hizo al tiempo de su fallec;imiento lo qua! sabe porque como marinero de la dicha nao 
venia dentro en ella he lo bido lo que dicho tiene. 

Yten si saven e porque el dicho Rodrigo Roxo viniendo de las 

dichas Yndias en el nabio de que es Sefior Juan Gallego fallec;io e 
paso desta presente vida puede aber c;inco meses poco mas o menos 
If. 5/ 

[En el margen: el .9. testigo que es Diego de Espinosa testigo de la sumaria se ratifica] 

[En el margen: Francisco Ximenez] Pero que la save como en ella se contiene et que 
antes quel dicho Rodrigo Roxo falleciese viniendo por la mar enfermo fizo testamento 

debaxo de! qual fallec;io e al tiempo quel dicho Rodrigo Roxo fallecio el dicho testamento 

le oyo este testigo decir que todos los vienes que se alladen de mas de los quel traya 
registrados por suyos en el registro heran del capitan Pero Ansurez e de sus herederos e 
que mandaban que se los diesen. 

Dixo que la save como en ello se contiene preguntado como la sabe dixo que por que este 
testigo como dicho tiene venia por marinero en la dicha nao del dicho Juan Gallego e 
bido como al tiempo en el dicho Rodrigo Roxo de Capillas estaba muy enfermo a punto 
de muerte dixo e confeso e declaro por su boca que se allasen en su poder demas de los 
contenidos en el testamento que abia el por alli En la nao heran del dicho capitan Pero 

Ansurez e pertenecientes a sus herederos e sucesores e paso lo demas que la pregunta 
dize por que cuanto dicho tiene este testigo se allo presente. 

Y ten si saven que lo suso dicho es publica voz e fama. 

Preguntas afiadidas por parte de Carlos Enrriquez e sus hermanos. 

Yten si saven que al tiempo que fallecio el dicho Capitan Pero 
Ansures que fue por el mes de setiembre del afio pasado de mill e 
quinientos y quarenta y tres afios no tenia el dicho capitan Pero 
Ansures ascendiente ni descendiente alguno legitimo ni avia ma! 
presente ay otras personas algunas a quien pertenezcan sus bienes y 
herenc;ia del dicho capitan Pero Ansures salvo a la dicha dofia Ana 
de Quiros su muger e los dichos sus hermanos y hermanas. 

El dicho Antonio de Carvaxal vec;ino de la dicha villa de Saagun dixo que la sabe segun y 
como en ella se contien preguntado como lo sabe dixo que lo sabe ansi porque por el 
tiempo contenido en la preguna que es el que se dize a ver fallec;ido el dicho Pero 
Ansures no tenian ni dexo otros hermanos ny hermanas legitimas ni otras personas 
algunas que puedan aber ni heredar sus bienes av in testato salvo los contenidos en la 
dicha pregunta e que si otros algunos tovyera o dexamara este testigo lo veria e supiera y 
no pudiera ser ni pensara sin que a su noticia viniera por tener como tenia e a tenido e 
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tiene mucho trato e conversaci6n con todos los contenidos en la pregunta y aber muy bien 

conocido los If. 6/ El dicho Juan de Terriba labrador vec;ino de la dicha villa de 
castromocho dixo que lo save como en ella se contiene, preguntado como la sabe dixo 

que porque como a ta! hija legitima de! dicho Rodrigo Roxo e de Ana Gonc;alez su 
legitima muger este testigo a visto como la dicha Ana Gonc;alez la a criado e tratado e 
nombrado desde que nacio y por ta! su hija legitima de los susodichos fue y es abida y 

tenida e comunmente reputada e por tal la tiene este testigo y es abida y tenida por las 

personas que dellos tienen noticia e que como a tal su hija legitima le pertenezen todos e 

aqualesquier bienes quel dicho Rodrigo Roxo aya dexado como a su legitima hija y 

heredera porque no dexo otro hijo legitimo ni heredero a quien pudiesen pertenecer sus 
bienes sino a la dicha Juan Roxa e que si lo dexara o tuviera este testigo lo supiera y no 

pudiera ser menos por ser como es natural de la dicha villa donde todos son vecinos e 
tienen mucha noticia e conocimiento dellos ansi es muy notorio. 

Yten si saven et que al tiempo quel dicho capitan Pero Ansures 

fallec;io toda la ac;ienda quel dicho capitan traia oro y plata e otras 

cosas la justicia de la ysla de la Yaguana tomo toda la dicha 

acienda e la pusieron de manifesto e hicieron ynventario della por 

ante publico hac;iendo pesquisa a diligenc;ia para sacar e tomar toda 
la ac;ienda de! dicho capitan Pero Ansures y en efecto toda la dicha 
hac;ienda se quedo en la dicha ysla de la Yaguana. 

Dixo que confiesa ser verdad que en la dicha ysla de la Yaguana se hizo ynventario de 
c;ierta parte de los bienes quel dicho capitan Pero Ansures traya e no de todos los dichos 
sus bienes despues de fallecido el dicho capitan Pero Ansures y lo demas niega. 

Dixo que al tiempo quel dicho capitan Pero Ansures fallec;io este testigo lo vido fallezer e 
muerto porque venia en la nao dondel murio e que despues de fallecido lo bido llevar en 
vn pabes muerto a la Yaguana donde se desenbarco todo quanto traya ansi oro como plata 
como otras quales quier vienes que suyos venian en la di cha nao e alli la justicia de la 
dicha ysla de la Yaguana tomo toda su ac;ienda ansi oro como plata e otros bienes y lo 
pusieron de manifiesto la dicha Justicia e ac;ian ynventario de todo ello e por ente 

escriuano pub Ii co e por alli andaba la dicha justicia pesquisando por todos sus bienes para 

los poner por ynventario lo qual todo lo que dixo tiene e sabe este testigo porque lo bido e 

se allo presente a ello que lo donde contenido en la dicha pregunta no lo sabe mas de que 

oyo decir por muy publico y notorio como en la dicha Yaguana se abia quedado todos los 
bienes del dicho Pero Ansures. 

El dicho Juan Sanchez de Cufiiga vizcayno marinero vecino de Santamaria dixo que 
despues de fallecido el dicho capitan Pero Ansurez la Justicia de la ysla de la Yaguana 
hizo ynventario por ante escrivano publico todos los bienes que parec;ian ende 
ynformaban ser de! dicho capitan Pero Ansurez ansi oro como plata como otros quales 
guyer vienes e ansi la dicha Justicia todos los dichos bienes pusieron en deposito e se 
quedaron en la dicha ysla lo qua! sabe este testigo porque vino en la dicha nao donde 
murio e trya todos sus bienes e el dicho capitan despues lo tovo en tierra en la dicha ysla 
abido que paso lo que dicho tiene en esta pregunta. 
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El dicho Juan Gallego maestre ve�ino de Sevilla dixo que la save como en ella de 
contiene porque ensi como la pregunta lo dize a del lo vido este testigo. If. 7 / 
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Appendix F 

AGI Justicia 1125. ff.39-45v. Extract from the lawsuit 

"Francisco Benavides con los herederos de Pedro Ansurez" 
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Appendix F: AGI Justicia 1125. ff.39-45v. Extract from the lawsuit 
"Francisco Benvides con los herederos de Pedro Ansurez" 

Ansi mismo pares9e que fueron presentadas 9iertas fees en pedimientos e hechos otros 
9iertos autos e pregones e visto todo por los dichos sefiores juezes dieron y pronun9iaron 

vn auto con acuerdo y pares9er del li9en9iado Martin Alonso letrado de la dicha Casa su 
tenor de lo qual es este que se sigue. 

En Sevilla en martes e tres dias de! mes de Noviembre del dicho afio los dichos sefiores 
juezes aviendo visto este proceso mandaron que se de al dicho Carlos Enrriquez por si y 
en nombre de sus hermanos el oro y plata y otras cosas que estan en esta casa por bienes 
del Capitan Pero Ansurez de Campo Redondo difunto conforme a Ia 9edula de su alteza 
presentada en este proceso quedandose en esta casa e rretenyendose de los dichos bienes 
la cantidad que por la dicha 9edula de su alteza se manda y todo lo demas que a 

pedimiento de personas particulares pares9iere estar enbargado y ansi lo pronun9iaron y 
mandaron e que dello que se le entregue al dicho Carlos Enrriquez e se tome su carta de 
pago de la cantidad e del valor. Francisco Tello, Diego de Carate, Baltasar de Almansa el 
li9en9iado Martin Alonso. 

Despues de lo qua! fue sacada vna fee de rregistro su thenor de lo qual es este que se 
sigue. Yo Diego de <;arate contador de la casa de la contrata9ion de las Yndias del mar 
09eano que resido en esta muy noble y muy lea! 9iudad de Sevilla por su Magestad hago 
saber y doi fee a todos los sefiores que la presente vieren que en el registro donde estan 
escritas y asentadas las partidas de oro y plata y otras cosas que se traxeron de las Yndias 

este presente afio de mil quinientos quarenta e 9inco afios en la nao nombrada San Juan 
de que vino por maestre Juan de Balmaseda esta escrito y asentado lo siguiente. 

Registro el dicho capitan General Juan Lopez de Archueta que 
lleva en su poder que rescibio de los sefiores presidente e oidores 
de la A vdien9ia e Chan9illeria Real de la ysla Espanola las partidas 

de oro y plata siguientes 

Primeramente seis peda9os de plata blanca maracada sin ley que 

pesan doscientos y veynte e siete marcas 
Mas tres planchas de plata la mayor de ley de dos mill e doscientos 

ochenta y la segunda de ley de dos mill e doscientos e sesenta 
y la ter9era de ley de dos mill e doscientos e 9inquenta que 
todas pesaron y honze marcos siete honzas quatro ochauas 

Mas vna barra de plata de ley de dos mill e doscientos y diez que 
peso cuarenta y nueve marcos e quatro honzas 

Mas otra plancha de plata de ley de dos mill e trescientos que peso 

cincuenta e 9inco honzas 

Mas otra plancha de plata de ley de dos mill e doscientos e sesenta 
que pesa cuarenta e ocho marcos y quatro hon9as 
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Mas otra plancha de plata de ley de dos mill e dos�ientos e veynte 

que peso cuarenta y nueve marcos y quatro honzas 

Mas otra plancha de plata de ley de doss [entre renglones] mil e 

doscientos y treinta que peso cuarenta e seis marcos y quatro 

honzas 

Mas otra plancha de plata de ley de dos mill e trescientos que peso 

cuarenta e nueve marcos 

Otro [sic:otra] plancha de plata de ley de dos mill e trescientos que 

peso cuarenta e nueve marcos 

Otra plancha de plata de ley de dos mill e doscientos e �inquenta 

que peso treinta e tres marcos y quatro honzas 

Mas tres planchas de plata sin ley que pesaron ochenta e tres 

marcos [A pie de pagina: Va enmendado o diz diez y entre 

renglones o diz que doss] If. 40/ 

Mas otra plancha de plata de ley de mill e trescientos y sesenta que 

peso veynte y nueve marcos y quatro honzas 

Mas otra plancha de plata de ley de mill y quinientos que peso 

cuarenta marcos 

Mas otra plancha de plata de ley de mill e dozientos e cuarenta 

marcos que peso veynte e dos marcos e siete honzas 

Mas otro plancha de plata de ley de mill e trezientos e treinta que 
peso treynta e vn marcos y dos honzas 

Otra planchan [sic] de plata de ley de mill e ciento e treynta que 

peso veynte y quatro marcos 

Mas otra plancha de plata de ley de mill e trezientos e noventa que 

peso treinta e vn marcos e dos honzas 

Mas siete barras y vn texuelo de plata de medio que es la vna barra 

de ley de quatro�ientos y sesenta y otra de nueve�ientos y 

cuarenta y otra de dos mill e sesenta e otra de mill e 
seis�ientos e cuarenta y otra de mill e quatro�ientos e veynte 

e otra de mill e sesenta y otra de seis�ientos y noventa y el 

texuello de mill e nueve�ientos e veynte que pesaron �iento y 

diez e siete marcos 

Mas dos barras y dos tejuelos de plata la vna de ley de mill e 

trezientos y veynte e la otra de la misma ley y es tejuelo de 

mill e quatro�ientos y veynte va testado vna [ilegible] /40v/ y 

el otro de mill e nueve�ientos e �inquenta que pesaron �iento 

y nueve marcos 

Mas cuarenta e tres tejuelos de plata de ley todo de a doss mill e 

trezientos e cuarenta que pesaron trescientos y �inco marcos 

y una honza 

Mas �inco tejuelos de plata marcados sin ley que pesaron honze 

marcos y siete honzas y quatro ochavas 

Mas vn tejuelo de plata de ley de dos mill e trezientos y sesenta que 
peso ocho marcos y seis honzas 
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Mas otro tejuelo de plata de ley de dos mil e trezientos que peso 

nueve marcos y 9inco hon9as 
Mas vna barra y un tejuelo de plata blanca y otros dos tejuelos que 

tiene el tejuelo de ley de dos mill e trezientos y cuarenta y la 
barra de dos mill e dozientos y ochenta y los dos [entre 
renglones] tejuelos chicos marcados y no ensayados que 

pesaron todos treynta y vn marcos 
Mas una ba9ina y vn cantaro de plata que pesaron treynta y nueve 

marcos e quatrohonzas 

Mas dos barras grandes y vna pequefia de plata la vna de ley de 
quinientos y 9inquenta y la otra de mill y quatro [tachado] 
9ientos y cuarenta que pesaron todas cuarenta y nueve marcos 
y seis honzas 

Va entre renglones o diz dos de y la otra de myll y trezientos y 

[ilegible] o diz doss vn quatro plata y estando una 

Vna tapa de cantaro que peso dos marcos e seis honzas mas 9inco 

platos de plata grande e dos ba9inetas de plata blanca y hocho 

cucharas y veynte e dos platos pequefios e dos salseretas de 

media plata que pesa todo setenta y tres maravedfes 
Mas dos jarros y dos candeleros y diez escudillas de falda y vna 

ta9a. 
Y vn salero de tres pie9as y ocho escudillas de orejas y vna 

caldereta sin asa y vn coquelo e dos salseretas todo de plata 
que peso quarenta e vn marcos 

Mas vna 9elada de plata con vnos cueros clavados que peso nueve 

marcos y quatro honzas mas vn hamacona [sic: mamacona] y 

vn orejon de plata con bra9os e tocados que peso todo 9iento 

y siete marcos. 

Mas dos candeleros grandes y vn coco con bordados de oro y vna 
copa con su sobrecopa dorado y otras dos copas con sus 

sobrecopas y dos limetas con asas y tapaderas, dos ta9as de 
beneras con sus pies una salsereta, vn bemegal con quatro 
asas de leones dorados e otro bemegal de plata con quatro 

asas [as] sic. Tres cubiletes con esmaltes dos ca9oletas con 

sus asas como esmaltes dos tinagetas como frascos vnas 

[ilegible] eras todo de plata que peso 9inquenta y 9inco 

marcos y dos honzas 
Mas tres pares de estriberas de plata 

[A pie de pagina: que va entre renglones o diz peso y en medio o 
diz] 

Otro tres y [ilegible] pesaron quarenta y dos marcos y quatro 
honzas. 

Mas diez peda9os de plata sin ley que pesaron treynta y seis marcos 
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Mas dos barras y vn peda�ola vna de ley de nueve�ientos e diez e la 
otra de nueve�ientos y �inquenta digo de quinientos y 
�inquenta que peso todo cuarenta y vn marcos 

Mas recibi6 el oro siguiente 

Primeramente vna barra de oro de doze quilates que peso trezientos 
y cuarenta 

Otra pie�a de oro de ley de doze quilates que .peso quinientos y 
cuarenta y tres pesos 

Otra barra de oro de doze quilates que peso nuevezientos e noventa 

e nueve pesos 

Otra barra de oro de treze quilates que peso mill e veynte e seis 
pesos 

Otra barra de dos quilates y dos granos que peso ocho�ientos y 

sesenta y quatro pesos 

Otra barra de oro de quinze quilates que peso mill e dozientos 
pesos 

Otra barra de oro de catorze quilates e dos granos que peso mill e 
qumze pesos 

Otra barra de oro de treze quilates [A pie de pagina: va en media o 
diz [ilegible] tres If. 42/ 

Y vn grano [ilegible] que peso nueve�ientos y treinta y quatro 

pesos 
Otra barra de quinze quilates que peso nueve�ientos y �inquenta y 

ocho pesos 
Otra barra de doze quilates que peso quinientos y sesenta pesos 
Vn tejuelo de oro de diez quilates que peso dozientos y treinta e 

�inco pesos 

Vn peda�o de barra de oro sin ley que estan remachados los 

quilates que peso trezientos y sesenta y vn pesos 

Vn tejuelo y dos peda�os de oro de diez quilates que peso dozientos 

y veynte e tres pesos 

Seis tejuelos de oro de ley de catorze quilates que pesaron 
dozientos y �inquenta e �inco pesos 

Vna barretilla de neuve quilates que peso �iento y veynte y nueve 
pesos 

Dos peda�uelos de oro de treze quilates que pesaron ochenta e siete 
pesos 

Yn tejuelo de oro de doze quilates que peso veynte y nueve pesos 

Otro tejuelo de doze quilates que peso veynte y seis pesos 

Otro tejuelo de oro de ocho quilates que peso �iento y doze pesos 
/42v/ 

Otro tejuelo de diez quilates que peso ochenta e tres pesos que dize 
que es encomienda de vn Robles 
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Otro peda<;o de oro de catorze quilates que pesa diez e siete pesos e 
quatro tomines 

Otro peda<;uelo de oro de treze quilates que pesa <;inco pesos 
Mas siete tenazuelas con vn hilo que vienen atadas que pesan 

catorze pesos y quatrotomines. 
Catorze tenazuelas de plata que pesan quatro honzas con vn hilo 

Todas las quales dichas partidas de oro y plata que de suso van 
declaradas son las que estauan depositadas en poder de los 
ofi<;iales de su Magestad que fueron que se traxeron de la villa de 
la Yaguana por bienes de] capitan Pero Ansurez difunto que dios 
aya las quales se mandan entregar al dicho capitan general Juan 
Lopez de Archueta por virtud de una <;edula del prin<;ipe nuestro 
senor en Seuilla a los sefiores juezes ofi<;iales de su Magestad de 
la Casa de la Contrata<;ion de Sevilla para que dellos hagan lo que 
por su magestad fuere proveido y mandado de! qual dicho oro y 
plata an de pagar a Diego Ramirrez vezino de la dicha villa de la 
Yaguana y a Diego del Rio thesorero de la Santa Y glesia catedral 
desta <;ibdad en su nombre o a quien el poder de los suso dichos o 
de qualquier dellos oviere quarenta y siete pesos y quatro If. 43/ 
Tomines e nueve granos de oro de quatro<;ientos y <;inquenta 
on<;as cada vn peso que son que se le estava [tachado] deviendo al 
dicho Diego Ramirez del acarreto de traer el dicho oro y plata por 
tierra desde la dicha villa de la Yaguana a esta <;ibdad de Santo 
Domingo los quales estan agora [entre renglones] no se le avian 
pagado por no aver traido <;ierto recabdo que avia de traer de la 
dicha villa de la Yaguana e quando truxo el dicho rrecabdo estaua 
enbara<;ado [sic] y entregado el dicho oro y plata al dicho capitan 
Juan Lopez de Archuleta y por esta cabsa no se le pagaron en esta 
<;ibdad y van labrado sobre el dicho oro y plata los dichos 
cuarenta e siete pesos y quatro tomines y nueve granos de oro de! 
dicho valor por mandado de los dichos sefiores presidente e 
oidores para que se den a los suso dichos o a quien el poder dellos 
o de cualquier dellos oviere y van a <;iego del dicho Diego
Ramirez y el dicho tesorero Diego de Rio quel dicho nombre dixo
que avia e ovo por bien la dicha libranza segun y de la manera
que dicha es e firmola de su nombre y ansi mismo el dicho
capitan general Juan Lopez de Archuleta confirmo de su nombre
testigos que fueron presentes a lo que dicho es Gon<;alo
lj:emandez y Diego Rodriguez y Hernando de Leon estantes en
esta <;ibdad de Santo Domingo Juan Lopez de Archuleta el
tesorero Diego de los Rios e ansi mismo dixo el dicho capitan
general que conpro vna cadena y vn cadenado para el pariol [sic]
donde va el dicho oro y plata porque vaya mas a recabdo que
costo peso y medio de oro que se le a de pagar en serui<;io de!
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dicho oro y plata. [A pie de pagina: va enmendado o diz 
[ilegible] dixo] /43v/ 

En testimonio de lo qua! de pedimiento de Hernando del Rio di la presente 

firmada de su nombre que es hecha en Sevilla dentro en la dicha Casa de la 
Contrata<;ion de las Yndias quatro de noviembre de mill quinientos e quarenta 

y <;inco afios va enmendado o diz del dicho Diego de <;arate. 

Despues de lo qual los dicho sefiores juezes de toda la suma de todo el dicho 
[tachado] oro y plata contenido en la dicha fee de rregistro de suso 
yncorporada, sacaron seis mill e veynte y ocho pesos y quatro tomines y 
nueve granos de oro que quedaron en la dicha casa con firma y como su 
alteza por la dicha cedula Real manda como pares<;e por rrela<;ion de todo ello 
su thenor de la qua) es este que se sigue. 

Las pie<;as de oro y plata que quedaron en esta casa de los bienes del capitan 
Pero Ansurez enbargados por mando de su alte<;a para seis mill e veynte e 
ocho pesos y quatro tomines y nueve granos que se le mandan retener son las 
siguientes 

Fecha la quenta del oro a quatro<;ientos y <;inquenta marcos el peso sin 
demasias sino como vale en las yndias e la plata a dos mill maravedies [sic: 
mvs] el marco y queda todo en la caxa del almazen 

<;inco pie<;as de oro de doze quilates que pesaron mill 

e nuevezientos y <;inquenta y siete pesos que montan 

Quatro pie<;as de oro de treze quilates que pesa mill e 
<;iento veynte pesos y vn tomin monta 

Vna pie<;a de doze quilates y dos granos de oro que 
pesaron ocho<;ientos y sesenta y dos mesos y quatro 
tomines monta 

Dos pie<;as de oro de quinze quilates que pesaron dos 

mill e <;iento y <;inquenta y nueve pesos y tres tomines 
montan 

Vna pie<;a de oro de catorze quilates y dos granos 
pesaron mill e quinze pesos e <;inco tomines montan 

Vna pie<;a de oro de treze quilates e vn grano 
pesa nueve<;ientos y veynte e nueve pesos e <;inco 
tomines montan 

<;inco piezas de oro de diez quilates que pes /f.44/ 
aron quinientos e treynta e nueve pesos montan 
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Vna pieza de oro de quinze quilates y vn grano y 
quarto de grano peso trezientos y sesenta pesos e 
siete tomines montan 

Siete pesos de oro de catorze quilates que pesaron 
dozientos y setenta y dos pesos y 9inco tomines 
montan 

Vna pie9a de oro de nueve quilates peso 9iento y 
veynte y ocho pesos y vn tomin monta 

Vna pie9a de oro de ocho quilates peso 9iento y doze 
pesos y quatro tomines valio 

Plata 

Vna plancha de plata grande fina que pesa 9inquenta y 
quatro marcos y vna honza 

Dos veneras e dos candeleros el vno sin cafion e dos 
jarros vno abollado e simple e otro sin asa e dos pares 
deestriberas y un bernegal dorado con quatro leones e 
vna copa dorada con su sobre copa y vna taza de plata 
que peso 9inquenta y quatro marcos 

Vn tejuelo de ley de doze quilates que peso quinientos 
e quarenta e tres pesos sies tomines que se vendio a 
Pero Hernandez platero para pagar las averias de toda 
la (partida) del capitan Pero Ansurez. Monto 9iento y 
quarenta e 9inco mill e 9ientos ochenta mas se pago 
dello a las dichas averias 9iento y vn mill e sete9ientos 
e sesenta marcos e lo demas de dio a Carlos Enrriquez 
en coronas por que dio carta de pago de todo el tejuelo 
enteramente con todo lo demas que reecibio porque 
enteramente pago el las averias e de todo lo que vino 
asi de lo que queda en la casa como de lo que lleva [ 
entre renglones: va enmendado o diz detenta] /44v/ 

ex V dxviii 

lxxvi Vccclv 

xxxm V Ix ii 

XVlll V 

I iiij marcos 

liiij marcos 

Y el dicho tarlos Enrriquez por si yen nombre de los dichos sus partes dio carta de pago 
de todo ello su thenor de lo qua! es este que se sigue. 

E despues desto en la dicha 9ibdad de Sevilla sauado siete dias del dicho mes de 
noviembre e del dicho afio de mill e quinientos e quarenta e 9inco afios otorgo el dicho 
Carlo Enrriquez por si yen nombre de los dichos sus partes que avia res9ibido y res9ibio 
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en su poder de los dichos senores juezes todo el oro y plata contenido en la fee de 

Registro que esta firmada del senor contador Diego de <;arate que esta presentada en este 
pro�eso juntamente con esta carta de pago e�ebto [sic:excepto] las pie�as de oro y plata 
que quedan en la dicha casa enbargados por mandado de su alteza para seis mil e veynte e 

ocho pesos e quatro tomines y nueve granos que se le mandan retener y enbargar de los 
dichos bienes del capitan Pero Ansurez difunto que son los contenidos en la razon que 

esta senalada de los dichos senores juezes que esta en este dicho proceso juntamente con 

la dicha fee de rregistro y ansi mismo menos �ierto y vn mill e setezientos y sesenta 
marcos que pares�e que se pagaron por el [sic: la] averia ansi del oro que queda en la 

dicha casa enbargado [entre renglones] como de lo que se lleua y rescibe la qual dicha 

averia pares�e que se pago del valor de vn tejuelo de ley de doze quilates que peso 
quinientos e quarenta e tres pesos e seis tomines como se contiene en la dicha razon que 

esta al pie del dicho Registro como dicho es y ansi mismo del valor de todo el dicho oro e 

plata rescibio menos de mas de los seis mm e veynte e ocho pesos y quatro tomines e 

nueve granos que quedaron en la dicha casa quarenta e siete pesos e quatro tomiens y 

nueve granos de oro que fueron dados e pagados a Hernando del Rio en nombre de Diego 

del Rio thesorero de la yglesia catredal [sic: catedral] de la cibdad de Santo Domingo de 

la isla Espanola de lo que costo el acarreto de traer el dicho oro y plata por tierra desde la 

villa de la Yaguana hasta la dicha �ibdad de Santo Domingo como consta y paresce por el 

dicho rregidor y ansi mismo de mas de lo suso dicho rrescibio menos del valor del dicho 

oro e plata contenido en el dicho registro quatro�ientos e quatro mill e seis�ientos e 
sesenta y quatro marcos que deposito el dicho Carlos Enrriquez en el banco de Melchor 
de Espinosa por el valor de mill e tre�ientos y quatro ducados de oro que los senores 
juezes enbargaron en el dicho [entre renglones: va enmendado o diz los dichos y 

[ilegible] /45/ oro e plata a pedimiento de Juan de Salamanca sillero porque lo demas a 

cunplimiento de quatro�ientos y catorze mill que valen los dichos mill e tres�ientos e 

quatro ducados diz que fueron de averias y costas segun pares�e por la �edula del banco 

que esta en el pro�eso del dicho Juan de Salamanca sillero de todos los quales dichos 

pesos de oro y marcos de plata contenidos en el dicho Registro sacado todo lo de suso 
contenido se dio por contento y pagado y entregado de todo a su voluntad por quanto los 

res�ibio e lleuo a su poder Realmente y con efecto en presen�ia de mi el escriuano e 
testigos de yuso escriptos en fee de lo qua! otorgue esta carta de pago e lo firma de su 

nombre testigos que fueron presente a lo suso dicho Loren�o de Miranda escrivano de su 

magestad e Antonio Sedano e Juan de Ba�an, Carlos Enrriquez, Lorenzo de Miranda, 

Antonio Sedano Juan de Ba�an. 

Segun que esto y otras cosas mas largamente estan en el pro�eso a que me refiero [ ... ] 
/f.45/ 
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Appendix G 

AGI Justicia 1070. Num.5, ff.4-8. Extract from the lawsuit 

"El fiscal de Su Majestad con los Herederos del Capitan Pero Ansurez" 
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Appendix G: AGI Justicia, 1070. Num.5, ff.4-8 Extract from the lawsuit 
"El fiscal de Su Majestad con los Herederos del Capitan Pero Ansurez" 

En la c;iudad de los Reyes destos reynos del Peru a diez e nueve dias del mes de febrero 
del nac;imiento de nuestro salvador Jesucristo de mill y quinientos e quarenta y nueve 

anos ante el muy magnifico senor lic;enc;iado Andres de c;ianca oydor de su magestad en 
estos Reynos e Justicia mayor en esta dicha c;iudad e sus terminos e Jurisdic;ion por el 
muy Ylustre senor li9en9iado Pedro de la Gasca del consejo de su magestad de la Santa y 

general Ynquisici6n presidente destos Reynos e Provinc;ias de] Peru por su Magestad e 
senores y en presenc;ia de mi Diego Munoz escriuano de su magestad y del juzgado del 

dicho senor li9en9iado y de los testigos de yuso escritos paresc;io presente el lic;enc;iado 
Juan Fernandez en nombre del li9en9iado Juan de Villalobos e por virtud del poder que 
del dixo que tiene e presento una petic;ion con vn quaderno de quentas que al princ;ipio 
del dize miercoles veynte e vno de henero de mil e quinientos e quarenta e tres anos y al 
cabo del dicho quaderno esta vna firma que dize Pero Ansurez su tenor de la qual dicha 
petic;ion y quaderno es este que se sigue. 

Muy magnifico senor. El lic;enc;iado Juan Fernandez en nombre del lic;enciado Juan de 
Villalobos haze ante vuestra merc;ed presentac;ion de este conoc;imiento firmado de 
capitan Pero Ansurez por el qual confiesa que recibio setenta y ocho partidas de barras, 
tejos e pedac;os de oro y piec;as de plata para lo se llevar y dar en los reynos despana a 
dona Marfa de Quinones muger del li9en9iado Vaca de Castro segun por la cabec;a y 

remate del dicho conoc;imiento paresc;e y porque al derecho del dicho mi parte conviene 
conprovar con testigos la forma de! dicho conoc;imiento y sacar vn traslado del dicho 
conosc;imiento y de la conprovac;ion que sobrello se hiziere. 

Pido a vuestra merc;ed rec;iba los testigos que para la dicha conprovac;ion presentare y lo 
que dixeren y depusieren juntamente con vn traslado de! dicho conoc;imiento me lo 
mande dar sacado corregido e conc;ertado sellado y c;errado en publica forma e manera 
que haga fee para lo presentar en los pleytos y causas que el dicho mi parte trata en el 
Consejo Real de las Yndias con el dicho Vaca de Castro y sus acreedores y pido justicia y 
el muy magnifico ofic;io de Vuestra Merc;ed ynploro, el lic;enc;iado Juan Fernandez. /f.4v/ 

Miercoles veynte e vno de febrero de mill e quinientos e quarenta e tres rec;ibi yo el 
capitan Pedro Anc;ures de vos Antonio de Quinones camarero del ylustre senor el 
li9en9iado Vaca de Castro governador destos reynos y en su nombre lo syguiente. 
[viene una lista de barras y tejuelos, depues tejuelos, planchas, planchuelas, pedazos, y 
barras de plata] ... /f. 6v/ 

Memoria de las piec;as de plata y oro que yo el capitan Pedro Ansurez rrec;ibi de vos 
Antonio Qutfiones camarero de! yllustre senor el lic;enc;iado Vaca de Castro governador 
destos Reynos mi senor y en su nombre lo syguiente. /f. 7/ 

Primeramente vn barril de plata con dos gatillos de plata paradas y vna cadena con vn 
tapador con otro monico sobre el, peso tres marcos y vna onc;a. 

Ytem vna venec;ia de plata blanca synzelada peso dos marcos y seis onc;as. 
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Y vna limeta de plata con quatro asas las dos de plata y las dos de oro con vna cadenilla 

del mismo oro peso tres marcos y seis onc;as. 
Ytem vn coco de plata con vnas labores de oro y piedras de por fuera peso dos marcos y 

onc;a y media. 
Ytem vna limeta con quatro sierpes en ella por asas y tres leones por pie. 

Vna copa de plata sinc;elada con dos asas y sobre copa peso dos marcos y quatro onc;as. 

Ytem vn purunguillo con que beven los yndios hasta los cafios es de plata y los cafios son 

de oro con ydolo de plata sobre vno dellos peso vn marco y seis onc;as y media. 

Ytem vna bac;inica de plata labrada por de fuera con piedras y plata peso vn marco y 

quatro onc;as. 

Ytem otra bac;inica labrada por de fuera de piedras y plata con dos asas es de plata peso 

vn marco y dos onc;as. 

Ytem vn coco de plata labrada por de fuera de piedras verdes y negras y de otros colores 

con plata peso vn marco y quatro onc;as. 

Ytem vn coco de plata y listas de oro y labrado de vnos ydolos por de fuera peso seis 

onc;as. 

Vn cantarillo de plata con dos asas y sus tapador peso vn marco y onc;a y media. 

Ytem vn coco de plata labrada por de fuera con plata y piedras verdes azules y coloradas 

peso vn marco y quatro onc;as. 

Ytem vn bernegal de plata con quatro leones por asas /f. 7v/ y en el medio vn escudo de 
armas que tiene el abito de Santiago y dos cabec;as de dragones con vna banda en 

las bocas es todo dorado peso 9inco marcos y quatro onc;as y media. 

Vna calderilla sync;elada por de fuera y con su asa es de plata peso un marco y quatro 

onc;as y media. 

Ytem otra calderilla de plata con asa y labrada de mac;oneria peso dos marcos y cinco 

onc;as. 

Ytem vna copa dorada con su sobre copa y vnas sierpes por asas de plata peso [margen 

derecho] ii marcos v on. 

Ytem vna copa de plata labrada por de fuera con su sobre copa es la mi tad de oro y sobre 

ella estan tres ovejas de plata peso vn marco y dos onc;as y media. 

Ytem vn cantarillo de oro con dos asas y vna cabec;a en la barriga de vn ydolo peso 

sesenta y ocho pesos y medio. 

Ytem vn bernegal de plata con quatro asas tiene vna medalla en el medio y es labrado 

todo peso dos marcos y seis onc;as. 

Ytem dos estriberas de plata con los hordes de oro y unos ydolos en ellos hechos de 

hueso pesaron diez y siete marcos y quatro onc;as. 

Ytem vna copa de plata con su sobre copa peso dos marcos y una onc;a. 

Mas vn cantaro de plata grande con su atapador y con dos asas y vn rostro en la barriga 

peso treynta y vn marcos y seis onc;as. 

Ytem dos candeleros de plata pesaron siete marcos y seis onc;as. 

Ytem vn J.ibrillo de plata grande con dos asas peso diez marcos y quatro onc;as. 

Mas recibi vn tejuelo de oro de treze quilates y dos gramos que peso de! mismo oro mill e 

sietec;ientos y 9inquenta y tres pesos. 

Vale sacados quintos sietec;ientos y setenta y tres pesos y quatro tomines y nueve gramos. 

/f. 8/ 
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... miercoles a veinte e vno de febrero de mill e quinientos e quarenta e tres afios 

entiendese que van a riesgo del gobemador mi senor par mar y par tierra. Pero Ansurez. 
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Appendix H. Vocabulary 
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Appendix H. Vocabulary 

Aljofar-Type of pearl of irregular figure that differs from the rounded ones 

Arroba-Measure equal to 25 libras, 11 kilograms and 502 grams 

Armenta-Family name 

Bacina-Vessel or recipient 

Bacineta-Small vessel, of a type associated with a collection in Spain. 

Barra-Piece of silver, gold or other metal right after being taken from the mine 

to be marked and transported 

Barril-Vessel used to transport and store different kinds of liquors and genera 

Bernegal-Round shaped drinking cup that is wide at the top 

Bucaro- A vessel traditionally made of a certain clay; now often used for 

holding flowers. 

Caldereta-A small pot with the same shape as a caldera, used for cooking stews 

Cantaro-A jar or bottle with a wide body and narrow neck used for carrying, 

serving or storing liquid 

Celada-Head armor 

Candelero-Utensil used to hold candle sticks, consisting of a cylindrical hole 

drilled in a bar 

Chaquira-Indigenous word that refers to tiny beads and small glass made by 

in�igenous artisans. In Peru golden ones with finely welled hollows were highly 

admired by the best Spanish artisans when seen by 
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Coco-Fruit from a tree in the Indies, similar to the Palm tree. Peruvian Indians 

used to spin the outer shell of the fruit to weave bed covers, cloths and other 

textiles; the second shell was used to create drinking receptacles 

Conteras-Metal piece, in most cases, used in one of the extremes of a walking 

stick, umbrella, sward, or other kind of objects 

Coquillo-Certain kind of white cotton incorporated to dresses before applying 

the drill 

Cucharada-A measure equivalent to tablespoon-full 

Escudillas de oreja-Wide recipient with the shape of half circle, used normally 

to serve soup 

Espuela-Spur 

Estriberas merinas-Stirrups 

Jarro--One handled, jar-like receptacle 

Limeta-Vessel for wine, with a wide body and long neck 

Mamacona-Women chosen by the Inca who lived in communities and were 

chiefly involved in brewing and textile production 

Orejon-A Spanish term meaning "Big ear" used to refer to members of the Inca 

nobility who wore golden ear spools 

Porongo-Derived from the Quechua word puruncu, this plant was used as a 

multiple-purpose container 

Pipa de vino-Vessel used to transport or store wine 

Pote-Clay vessel used for drinking or storing liquids 

Romana-Roman scale or balance 
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Salero-Vessel used for serving salt at table or in the kitchen 

Salsera-Small vessel used to serve gravies and sauces 

Salsereta-A small vessel in the shape of a cup, used for mixing substances 

Sobrecopa de boyo-Lid of a certain shape 

Talega-Large sack made of durable cloth, used to transport various objects 

Taleguita de lienzo-Small sack or bag made of cloth, also used for transport 

Tomines-Silver coins, equivalent to 1/8 of a peso

Tenazuela-Tweezer 

Turquesa-Precious stone, blue or green in color 

Venera-Inlaid bands 
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